
 در نشست هم اندیشی دبیران شورایاری منطقه 17 با »پدیده شهر« 
با اشاره به مشکلات خط راه آهن برای ساکنان منطقه، مطرح شد:

 شهردار ،  عضو شورای شهر 
 و مدیر عامل راه آهن 
هیچکدام  برایشان مهم نیست!

  در گفتگوی عباس جدیدی
 با هفته نامه» پدیده شهر« مطرح شد :

شورای چهارم  
سیاسی ترین شورا

از ابتدا تا کنون

شهرداری تهران پاسخ دهد:

ابهامات پروژه
 خیابان سهیل 

در جامعه ای که حقوق  
 انسان پایمال می شود 

توقع رعایت حقوق 
حیوانات از افراد یک 

شوخی جدی است!
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به خاطر»عدالت« و »مظلومیت« لب خط نشینان در منطقه 17؛ 

 آقای رئیس جمهور! حداقل برای همین
 یک بار با شهردار تهران توافق کنید
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 هفته نامه »پدیده شهر« رسانه 
اصلاح طلبان شورا نیست!

تا ب��ه امروز انتش��ار هفت��ه نامه »پدیده ش��هر« 
همراه با واکنش ه��ای متفاوتی بوده اس��ت . در 
این یادداش��ت می کوش��م به برخی از سوالات و 
ابهامات مطرح ش��ده در خصوص عملکرد نشریه 
پاسخ دهم .یکی از اتهاماتی که به ناحق به نشریه 
ما نسبت می دهند، این اس��ت که می گویند، ما 
ارگان اصلاح طلبان شورای ش��هر هستیم . برای 
رفع این اتهام ناحق یا سو تفاهم یا ابهام باید صورت بندی دقیقی از محتوای 

صفحات نشریه ارائه کنم.  
۱-در هر شماره نشریه، چهار صفحه به طور کامل و بدون تغییر به شورایاران 
محلات و مناط��ق تهران اختصاص یافته اس��ت . س��بک  و روش کار در این 
صفحات نیز چنین اس��ت که هر هفته به میان دبیران شورایاری یک منطقه 
رفته و در فضایی ب��از و انتقادی مس��ائل محلات آن منطق��ه را طرح و عینا 
بدون کمترین سانس��ور چاپ می کنیم . در درج مطالب مطرح شده توسط 
شورایاران محترم قائل به سانسور،تقس��یم بندی شورایاران به سیاه و سفید 
نبوده و صرفا تلاش کردیم فضای اعتماد و مفاهمه ب��رای آنان فراهم کنیم .  
بنابراین آنچه که در این صفحات می آید، نماد و نمایه مطالبات به حق مردم 
و شورایاران است )البته دبیران شورایاری مناطقی که به میان آنها رفته ایم، 
می توانند تصدیق کنند که مطال��ب و موضوعات در فضای دموکراتیک و بی 
طرفانه ای مطرح و پیگیری می شود و این ادعا قابل راستی آزمایی می باشد 
.( بنابرین طبیعی اس��ت آنچه در این بخش مطرح می شود، عمدتا انتقادی 
و ناظر به مسائل و مشکلات محلات و مناطق می باشد. نتیجتا این مساله به 

نوعی ارتباط نزدیکی با عملکرد شهرداری پیدا می کند.
۲-در هر شماره نشریه دو یا چهار صفحه را به یک گفتگوی چالشی و صریح 
با یکی از اعضای شورای ش��هر تهران اختصاص داده ایم . در این صفحات نیز 
رویه بر این اس��ت که ابتدا کارنامه سه ساله هر عضو را اس��تخراج کرده  و آنرا 
با حضور همان عضو مورد بررس��ی و مداقه قرار م��ی دهیم.برای اختصاص 
این حجم از صفحات نش��ریه به این موضوع، یک استدلال محکم و منطقی 
داریم . واقعیت این اس��ت که اختیار منابع و امکانات ش��هر تهران در دست 
این دوستان می باش��د. از این رو هر گونه تصمیم و رفتار آنان تاثیر به سزایی 
به روی زندگی مردم دارد، از طرفی مردم و ش��هر تهران برای اعمال شرایط 
نمایندگی آن��ان هزینه بالایی م��ی پردازند  . حال در چنین ش��رایطی یکی 
از وظایف اصلی رس��انه ها ارائه تصویری دقیق و واقع��ی از عملکرد آنان می 
باشد به نحوی که افکار عمومی بتواند در دوره بعدی انتخابات شورا تصمیم 
درس��تی اتخاذ نماید. برای انتخاب این اعضا نیز تلاش کردیم به صورت یک 
در میان یک اصولگرا و یک اص��لاح طلب را دعوت کنیم)ب��ه ترتیب آقایان 

حقانی،قناعتی،دوستی،طلایی،شجاع پوریان و...(.  
۳� در هر شماره نش��ریه معمولا یک صفحه را به موضوع سمن ها اختصاص 
داده ایم که این نیز بیانگر نگاه اجتماعی ما می باش��د. در سر صفحات نشریه 
نیز عمدتا اخبار سمن ها را پوش��ش داده ایم . در این بخش تلاش می کنیم 

صدای گروه های اجتماعی و مردمی باشیم که تریبونی در اختیار ندارند.
 ۴-  در مابقی صفحات نش��ریه نیز ب��ه موضوعاتی پرداخته ای��م که به نوعی 
مس��اله اصلی  ش��هر تهران و یا مدیریت ش��هری ب��وده اس��ت. در انتخاب 
موضوعات این بخش رویه چنین اس��ت  وقت��ی که به میان ش��ورایاران هر 
منطقه می رویم، تلاش می کنیم تیتراول صفحه یک نشریه و گزارش اصلی 
را به مش��کلات همان منطقه اختصاص دهیم.باید پذیرفت که در این بخش 
به صورت طبیعی عمده نقد ،متوجه مدیریت شهری خواهد شد،  لکن برای 
اینکه این نقد یک طرفه نباشد در هر ش��ماره از مدیران و مسولان شهرداری 
تقاضا می کنیم  که وقت مصاحبه به ما بدهند . تاکنون در برخی ش��ماره ها 
همکاری کرده و در برخی موارد آنها استقبال نمی کنند)مانند همین شماره 
کنونی(. بنابراین نگاه ما به عملکرد ش��هرداری تهران از زاویه سیاسی و نگاه 
اصلاح طلبان نبوده و نخواهد بود ،بلکه نقدی در حد توان عالمانه و بی طرفانه 
و دو طرفه بوده است. البته به صلاح شهرداری تهران با آن امپراطوری عظیم 
رسانه ای ایست که رسانه ضعیف ، خرد و فقیری در ۱۲ صفحه و تیراژ ده هزار 

نسخه به عنوان منتقد منصف، آنهم در شهر میلیونی تهران داشته باشد .
حال اگر بر اس��اس تصویر گفته ش��ده در بالا و تطبیق آن با شمارگان چاپ 
شده به عملکرد نشریه نگریسته شود، این مس��اله به درستی دیده می شود 
که ما ارگان فرد،گروه و یا حزب خاصی نیس��تیم . مخصوص��ا ارگان اصلاح 
طلبان شورا که اصلا و ابدا نیس��تیم!!!! چرا که حداقل بنده به عنوان سردبیر 
نش��ریه با دلایل و اس��تدلال های محکم منتقد عملکرد این جمع بوده و در 
آینده نزدیک نیز به آن خواهم پرداخ��ت. از طرفی دیگر مدعی و طرفدار این 

نیز نیستم که ارگان اصولگرایان شورا باشیم.
از روز اول ب��ا وجدان خود عهد ک��ردم که تا روزی توان مالی چاپ نش��ریه را 
داش��ته باش��م حرف و درد مردم را درفضای علمی ،عادلان��ه و دموکراتیک 
مطرح کنم و اساسا شان خود و نش��ریه را فراتر از آن می دانیم که ابزار دست 
سیاسیون ش��ویم . اما اذعان می کنم در این راه عاری از خطا و اشتباه نبوده  
و نیس��تیم .  از همی��ن رو کاملا خود را متعهد به پاس��خگویی ب��ه ابهامات و 

انتقادات ولو به ناحق می دانیم.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای ش��هر تهران گفت: تا زمانی 
که به مسائل حقوقی و قانونی فرونشس��ت نپردازیم  و حوزه های تقنینی را 

احصاء نکنیم نمی توان گام موثری برای بررسی و حل مشکل برداشت.
احمد دنیامال��ی در گفت و گو با خبرن��گار »تهران س��ما« تاکید کرد: یکی 
دیگر از موضوعات کلیدی در فرونشست مسئله فرماندهی یکپارچه است به 
طوری که تا اگر این موضوع حل نشود تنها باید تکنیک های نظام مهندسی 
و سیستم هایی که می تواند در مس��ئله مقابله با فرونشست نقش اساسی را 

ایفا کند، تکیه کرد.
 وی افزود : موض��وع یکپارچگی و ایج��اد مرکز فرماندهی ب��رای مجموعه 
هایی که در حوزه خدمات زیر زمینی فعالیت می کنند، باید هر چه سریعتر 

تعیین تکلیف شود.
دنیامالی اظهار ک��رد : تا زمانی که یک مرکز فرمانده��ی واحد برای فعالیت 
های عمرانی زیر زمین نداشته باشیم، دچار مش��کلات کنونی فرونشست 

هستیم.
عضو ش��ورای اس��لامی ش��هر تهران اعلام کرد: موضوع فرونشست ها یک 
موضوع تک عاملی یا حتی وابس��ته به دو با س��ه عامل نیس��ت بلکه عوامل 
متعددی دارد اما متاس��فانه تاکنون هر مش��کلی که بوجود آمده است را به 

صورت نقطه ای بررسی کرده ایم.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران با تاکید 
بر اینکه بررسی حوادث فرونشست باید با ریش��ه یابی اساسی در خصوص 
مشکل همراه باشد،افزود: پرسش اینجا اس��ت که تا کی می خواهیم با این 

مشکلات دست و پنجه نرم کنیم اما مس��یر منطقی را برای ارزیابی درست، 
دنبال نکنیم. وی اظهار کرد: متاسفانه در حال حاضر برای کاهش مشکلات 
فرونشست هزینه های مضاعفی را می پردازیم در حالی که در ابتدا باید این 

مشکل حل شود.
دنیامالی با اشاره به حجم بالای عملیات مدیریت شهری در بحث فضاهای 
زیر سطح و توس��عه مترو ، تصریح کرد: این حجم از عملیات نیاز به مراقبت 
زیادی دارد تا ب��ا توجه به فراوانی تعداد پروژه ها، با خطاهای بیش��تر مواجه 

نشویم.
دنیامالی خاطرنشان کرد: ما نباید بپذیریم که با بالارفتن حجم و محورهای 

عملیات و توسعه جلوه های کاری، سایر مسائل تحت تاثیر قرار گیرد.
وی تصریح کرد: باور ما این است که ایمنی مردم و زندگی شهری آنقدر مهم 
است که باید برای آن هزینه های مضاعف انجام دهیم تا مردم از نظر ذهنی 

دچار تشویش و نگرانی نباشند.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اس��لامی شهر تهران گفت: 
در حال حاضر تنها گزینه پیش رو آن اس��ت که نظام مهندس��ی را بیش��تر 
رعایت کنیم و به مسائلی همچون لوازم اندازه گیری، آزمایشات مورد نیاز ، 
مطالعات عمیق تر ، استفاده از کارشناس مجرب و تجهیزات مناسب که می 

تواند وقوع این حوادث را به صفر برساند، بیشتر توجه کنیم.

 هفته نامه »پدیده شهر«
از وضعیت زندگی مردمان حاشیه خطوط 
راه آهن در منطقه 17گزارش می دهد:

 دوئل زندگی 
 و اعتیادِ مردمان
 لب خط نشین

دنیا مالی:

مشکل اساسی بررسی فرونشست ها مسئله فرماندهی یکپارچه است

عابدین سالاری اِسکر
سردبیر

سرمقاله

آگهی خود را  به ما بسپارید  88320654

صـدای محـله های تهـران است  سیاسی
          اجتماعی

                   فرهنگی

هفته نامه
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گزارش

 ارائه تسهیلات ویژه به دانش آموزان تهرانی در مراکز ورزشی تحت پوشش شهرداری
محمد رضایی در گفت و گو با خبرنگار شهرنوشت ضمن بیان این مطلب با اشاره به همکاری انجمن های ورزشی سازمان ورزش شهرداری تهران و انجمن های ورزشی آموزش و پرورش در آستانه مهرماه اظهار کرد: در 
راستای این همکاری شهرداری تهران در تامین تجهیزات ورزشی مورد نیاز اماکن ورزشی و مدارس با اولویت مدارس دخترانه دولتی اقدام خواهد کرد تا مشارکت دانش آموزان در برنامه های ورزشی تقویت شود.
وی گفت: پیش بینی کردیم تا با فرارسیدن ماه مهر المپیاد محلات در رشته های والیبال، بسکتبال، آمادگی جسمانی، بدمینتون، دارت، ژیمناستیک، ایروبیک، تکواندو، شنا، تنیس روی میز و دو میدانی در مدارس مناطق 22گانه 
برگزار شود. همچنین قرار است تا همایش پیاده روی با حضور 5هزار نفر شرکت کننده در 22 نوبت اجرا شود. رئیس سازمان ورزش شهرداری تهران با اشاره به برگزاری کلاس های آموزشی با تخفیف 50 درصد ویژه 
دانش آموزان گفت: این خدمات در طول سال در مراکز ورزشی وابسته به شهرداری تهران ارائه می شود و مدارس نیز در مهرماه می توانند با تخفیف ویژه سانس های اماکن ورزشی را اجاره کنند. 

 وحید علی قارداشی مدیر کل دفتر مهندسی و نظارت زیربنایی راه آهن کل کشور
 در گفتگو با »پدیده شه« خبر داد:

همکاری گسترده شرکت راه آهن با شهرداری تهران
 علی قارداش��ی با اشاره به جلس��ه مشترک مدیر 
عامل شرکت راه اهن با اعضای شورای شهر تهران  
گفت: در جلسه  شورا س��والی مطرح شد که این 
روش که قطار را به درون تونل ببریم مرسوم است 

یا خیر؟ 
در تمام ش��هرهای پیش��رفته دنیا مانن��د لندن 
توکیو پاریس برلین قطارها در مسیرهای متعدد 
از روی سطح زمین عبور می کنند. با این حال در دولت قبل شرکت راه آهن، 
یکی از س��ه خطی که از ش��هر تهران گذر می کرد را به زیر زمی��ن انتقال داد 
و این ش��رکت بالغ بر 700/000/000/000 تومان و ب��ه عبارتی به نرخ روز 

۱۲00/000/000/000 تومان برای این پروژه هزینه کرد. 
وی با اشاره به اینکه این مبالغ در طی این سالها به پیمانکاران پرداخت شده 
گفت: در همان دوره با توجه به مطالعاتی که اتفاقا از طریق شرکتهای مشاور 
ش��هرداری تهران برگزار شده بود برای بهسازی س��طح زمینی که خط ریل 
از آن عبور می کرد 9 س��احت ورزشی، تجاری، گردش��گری، فرهنگی و... به 
عنوان نقشه راه پیش بینی ش��ده بود. جزییات آن نیز به طور کامل مشخص 

شده بود به طور مثال چه مساحتی پیاده راه و یا فضای سبز و یا تجاری باشد.
وی در ادامه گفت: دولت جدید بر س��ر کار آمد، در تاری��خ 9۲/۱۱/۱6 آقای 
مهندس چمران به اتفاق چند تن از اعضای محترم شورای شهر با آقای دکتر 
آقایی مدیر عامل محترم راه آهن جلسه ای داشتند و در آن جلسه طرفین به 

توافقاتی رسیدند و مفاد آن در سه بخش تنظیم شد.
وی با اش��اره به مفاد این توافق تصریح ک��رد: در بند اول- بنا ش��د بارگذاری 
و بهسازی س��طح زمین آزاد ش��ده از محل احداث تونل منطقه ۱7 و ۱8 به 
عهده ش��هرداری تهران باش��د و ش��رکت راه آهن از پیاده نمودن طرح خود 
صرف نظر کند و شهرداری تهران هزینه های واگذاری این زمین را به صورت 
پرداخت نقدی یا تهاتر زمین و ی��ا هر روش مورد توافق دیگر به ش��رکت راه 

آهن پرداخت نماید.
 در بن��د دوم  نیز تصمیم بر این ش��د تا مش��کلات مربوط به ادام��ه پروژه از 
محدوده رودخانه کن تا ایستگاه نیک پسندی که از محله خلیج فارس عبور 
می کند با کمک ش��هرداری حل شود و در بند سوم ش��رکت راه آهن متعهد 
شد که  اجازه دهد تا زیر گذرهای شمال به جنوب حذف و تبدیل به خیابان 

همسطح شود.
وی با اش��اره به بخش��ی از همکاری های ش��رکت راه آهن تصریح کرد: این 
شرکت اجازه داد تا خیابان قلعه مرغی ۴ برابر وضعیت اولیه تعریض شود. در 
محدوده بازار امین الملک ش��رکت راه آهن زمین به میزان ۱۲برابر وضعیت 
اولیه، در اختیار ش��هرداری قرار داد و حد فاصل خیابان سجاد و امین الملک 
تاکن��ون  بالغ ب��ر 6500 متر زمین ب��رای راه ان��دازی تقاطع ه��ا در اختیار 

شهرداری قرار گرفته است. 
در گذر صدقی نیز 500 متر مربع زمین به ش��هرداری واگذر شد. در تعریض 
خیابان آیت الله س��عیدی ت��ا 6 برابر ش��رایط اولیه زمین جه��ت تعریض به 
شهرداری واگذار ش��د. اینها تنها نمونه هایی از همکاری های صورت گرفته 

است.
وی افزود: در تعهدات بند ۲ که عمدتا جزو وظایف ش��هرداری تهران بود، راه 
آهن عملیات تعریض و بهسازی را در چهار تقاطع منطقه خلیج فارس انجام 
داد و  ضمن تعریض تقاطعات موجود تقاطع جدیدی به نام سینا برای عبور و 

مرور مردم ایجاد کرد.
وی افزود: س��وال اینجاس��ت که وقتی اتوبان امام علی)ع( احداث ش��د مگر 
خود شهرداری تهران متولی ساخت تقاطع ها برای دسترسی مردم طرفین 
اتوبان نبود؟ این خطوط تا 80 س��ال قدمت دارد و بخشی از شهر تهران است 
و بس��یاری از مناطق ش��هری تهران پس از ایجاد راه آهن با مجوز شهرداری 
ایجاد شده اس��ت پس ش��هرداری می بایس��ت تقاطعات و دسترسی های 
طرفین را برای س��هولت آمد و ش��د مردم ایجاد می کرد و به تبع آن رآه آهن 
نیز می بایس��ت حداکثر همکاری را برای عبور این گذرگاه ه��ا از رو یا زیر راه 
آهن انجام می داد که عملکرد راه آهن همین گونه و حتی بیش��تر از این بوده 
است و در خیلی از موارد راه آهن هزینه های این تقاطعات را پذیرفته یا در آن 

مشارکت داشته است . 
حالا دو م��ورد از تعهدات را ش��رکت راه آهن متقبل ش��د و انج��ام داد اما در 
خصوص بندی که باید شهرداری اقدام کند هیچ اقدامی حتی پس از جلسه 

مجدد در صحن شورای شهر در مرداد ماه 95 انجام نشد.
وی تصریح کرد: راه آه��ن در این فقره متحمل هزینه های قابل توجه ش��ده 
است در حالی که این پروژه برای پاسخگویی به مس��ائل اجتماعی و شهری 
اجرا شده است مثلا با توجه به کمبود پارکینگ این مناطق هزینه ای را برای 
احداث پارکینگ در این خط انجام دادیم. س��ازه را طوری بنا کردیم که می 
توان تا چند طبقه بر روی آن بنا ساخت. ولی ش��هرداری تا کنون اقدام قابل 

توجهی برای بهبود وضعیت در این محدوده انجام نداده است.
صورتجلسه فوق که در بهمن 9۲ با اعضای شورای شهر تنظیم شد و قرار شد 
از طریق ش��هرداری به طرفین جهت اجرا ابلاغ شود با قریب به ۱8 ماه تاخیر 
یعنی 9۴/5/۳ توسط ریاست محترم املاک و مستغلات شهرداری تهران به 

ما ابلاغ شد.

 تعاملات راه آهن با شهرداری 
در خصوص اراضی روی سقف تونل و احداث تقاطعات

        تعریض تقاطع قلعه مرغی به میزان ۴ برابر شرایط اولیه )منطقه ۱7(
    تعریض گذر و احداث آبنما در محدوده ب��ازار امین الملک به میزان ۱۲ 

برابر شرایط اولیه )منطقه ۱7(
    ایجاد دسترسی حد فاصل خیابان سجاد و امین الملک به میزان 6500 

متر مربع )منطقه ۱7(
    احداث گذر صدقی با توجه به درخواست شهرداری منطقه ۱7 در ضلع 

غربی خیابان امین الملک به میزان 500 متر مربع )منطقه ۱7(
    ایج��اد دوربرگردان در ضلع ش��رقی تقاطع س��عیدی جهت س��هولت 

دسترسی خیابانهای شمالی و جنوبی حریم راه آهن )منطقه ۱7(
    تعریض تقاطع خیابان آیت ا... سعیدی با توجه به شریانی بودن مسیر به 

میزان 6 برابر شرایط اولیه )منطقه ۱8(
    تعریض گذر آقاجانی به میزان ۳ برابر شرایط اولیه )منطقه ۱8

درسفری که به کشور 
انگلستان داشتم 18 
ایستگاه راه اهن برون 
شهری داشتند که تنها 

30 درصد آن برقی بود و 
70 درصد آن غیر برقی 

بود. این درحالی است که 
درشهرهای دیگر دنیا به 
جای یک ایستگاه چند 

ایستگاه راه آهن درشهر 
وجود دارد . مثلا در پاریس 
7 ایستگاه راه آهن وجود 
دارد.  البته بخش هایی 
از راه آهن ایران درحال 
برقی شدن است که الان 
تفاهم نامه برقی شدن راه 
آهن تهران ومشهد بسته 
شده است که 50 درصد 
حمل ونقل راه آهن برون 
شهری ما دراین مسیر 

انجام می شود . هم اکنون 
مقرر شده  قطار سریع 

السیر تهران واصفهان به 
شکل برقی احداث شود

مهندس مهرداد تقي زاده عضو هیات مدیره و سرپرست معاونت مسافری راه آهن کشور  در گفتگو با »پدیده شهر«:

۱8 ماه طول کشید تا شهرداری، صورتجلسه را به ما برساند!
عابدین سالاری اس�کر :    برای پیگیری نتیجه 
کمیته مش��ترک ش��هرداری و ش��رکت راه 
اهن  در خصوص خط��وط راه اهن در منطقه 
17 به سراغ س��ید آقایی مدیر عامل محترم 
راه آهن رفتیم . وی مهندس تقی زاده عضو 
هیات مدی��ره ش��رکت را برای ای��ن گفتگو 
پیشنهاد کرد. مهندس تقی زاده در این گفتگو 
به دفاع از عملکرد شرکت راه آهن پرداخت 

که در زیر می آید:

در جلس�ه  22 تیر ماه شورای ش�هر تهران که 
مدیرعامل محترم راه آهن نیز حضور داشتند، 
قرار شد  ظرف مدت یکماه کمیته ایی مشترک 
وضعی�ت توافق را نهای�ی کند . از این مس�اله 

اطلاعی دارید که به کجا رسیده است؟
در شورای شهر مقرر ش��د ؛ بین اعضای شورای شهر 
ومسولان راه  آهن برگزار شود،  اما بنده اطلاع دقیقی 

از برگزاری این جلسه ندارم. 

ش�رکت راه آه�ن مطالباتی از ش�هرداری در 
منطقه 17 دارد، می فرمایید ش�رکت راه آهن 
چگونه قیمت اراضی و املاک خود را محاسبه 
کرده و مبنای این قیمت گذاری چه بوده است؟

در یک مقطع زمانی  ش��هرداری تهران پیشنهاد داد 
این خطوط ب��ه زیر زمین منتقل ش��ود . در آن زمان 
راه آهن اعلام کرد که این کارهزینه های بالایی دارد 
.شهرداری تهران نیز متعهد ش��د  تا هزینه این کار از 
محل  ساخت وساز و یا فروش اراضی این ناحیه انجام 
خواهد شد. وقتی هزینه ها رو بررسی کردیم هزینه 

این کار ۱۲00 میلیارد تومان برآورد شد .
در این بر آورد هزینه س��وخت اضاف��ه به خاطر تردد 
قطارها از مسیر دورتر و غیره همه  بررسی شده است 
.راه آهن بر مبنای دریافت این رقم   طرحی برای ایجاد 
، بنا وساخت وساز بر روی زمین داشت .ناگفته نماند 
این زمین قابلیت این را داشت که برروی آن ساخت 
وساز انجام شود . با این وصف بعد از مدتی شهرداری 
مدعی ش��د که می خواهد از این زمین برای ساخت 
فضای س��بز وغیره اس��تفاده کند. ما به ش��هرداری 
پیش��نهاد دادیم که این اراضی را از ما خریداری کند 
که هزینه صرف شده تامین شود که هنوز به نتیجه 

نرسیده ایم.

مبنای صحبت ش�ما ب�رای تامی�ن هزینه ها 
چیست ؟آیا این موارد در ذیل تفاهم نامه ای که 

می فرمایید، ذکر شده است ؟ 
مبنای حرف ما این اس��ت که در هیچ ج��ای دنیا راه 
آهنی که روی س��طح زمین حرکت می کن��د را به 
زیر زمین منتقل نمی کنند.ممکن است که  برخی 
خطوط راه  آهن در زمان طراحی در زیر زمین پیش 
بینی شده باش��ند، اما تردد قطار بر روی زمین هرگز 

اشکال به شمار نمی آید.

به هر حال  وقتی دولت درست یا غلط راه آهن 
شهری را به زیر زمین برده است دولت نیز باید 

تاوان آن را بپردازد؟
زمانی که آق��ای احمدی نژاد ش��هردار ته��ران بود 
،درخواست این اقدام را مطرح کرد . در آن مقطع راه 
آهن اعلام می کند که این کار هزینه زیادی دارد، اما 
شهرداری اعلام می کند که هزینه آن را می پردازیم 
.بعد زمانی که رییس جمهور ش��دند این کار را انجام 

دادند.

با این وصف شما معتقدید این کار یک تصمیم 
سیاس�ی بوده اس�ت مبنای ای�ن تصمیم چه 

چیزی بوده است ؟
تصمیم سیاس��ی مبنا ندارد معمولا در هیچ کجای 
دنیا متداول نیست که راه آهن شهری از روی زمین 

به زیر زمین منتقل شود.

به هر حال کس�انی که از لحاظ تکنیکی بحث 
می کنند معتقدن�د اتفاقا م�واردی از راه اهن 
کش�ورهای دیگر م�ی آورند که مث�ل تهران 
نیس�ت ودرزیر س�طح زمین وجود دارد نظر 

شما درباره این مسائل چیست ؟
ممکن است  نظرات متفاوتی پیرامون ماجرا وجود 
داشته باش��د اما یک دیدگاه علمی تر وکارشناسی 
اس��ت . مبنای ای��ن تش��خیص نیز این اس��ت که 
کارشناسان زیادی بر روی یک موضوع مطالعه کرده 
باشند .وقتی شما در گوگل به نقشه شهرهای جهان 
نگاه می کنید ،ریل قطار رو درشهرها کنار ساختمان 
ها می بینید ک��ه به ایس��تگاه راه آهن می رس��ند 
مسلما ریل های زیر س��طح دیده نمی شوند. البته 
بنده با مس��افرت به بیش از ۴5 کشور دنیا مشاهده 
کردم ریل قطار روی س��طح زمین اس��ت وایستگاه 
قطار نیز داخل شهرها هستند.البته برخی موضوع 
دیزلی بودن قطارها را برای اثبات این ادعا مطرح می 
کنند. بنده درسفری که به کشور انگلستان داشتم 
۱8 ایستگاه راه اهن برون شهری داشتند که تنها ۳0 
درصد آن برقی بود و 70 درصد آن غیر برقی بود. این 
درحالی است که درشهرهای دیگر دنیا به جای یک 
ایستگاه چند ایستگاه راه آهن درش��هر وجود دارد . 

مثلا در پاریس 7 ایستگاه راه آهن وجود دارد.
 البته بخ��ش های��ی از راه آهن ای��ران درحال برقی 
شدن اس��ت که الان تفاهم نامه برقی شدن راه آهن 
تهران ومشهد بسته شده است که 50 درصد حمل 
ونقل راه آهن برون شهری ما دراین مسیر انجام می 
شود . هم اکنون مقرر شده  قطار سریع السیر تهران 
واصفهان به شکل برقی احداث شود.بنابراین تفاوتی 
بین  ایران وسایر کش��ورها وجود ندارد ضمن اینکه 
درگذشته قطارهای باری در ایستگاه راه آهن تهران 
توقف می کردند.درحالی که سالهاس��ت قطارهای 
باری به مرکز آپرین که بس��یار دور از ش��هر تهران 
اس��ت،توقف کرده وراه آهن تهران فقط برای حمل 

ونقل مسافران آماده است.  

ف�رض کنید به لحاظ تکنیک�ی این دیدگاه 
کارشناس�ی پذیرفته شود . ببنید دولتی بر 
اس�اس یک دیدگاهی که دارد هزینه ای را 
انجام می دهد بعد دول�ت دیگری به دلایل 
کارشناس�ی  یا سیاسی این دیدگاه را قبول 
ندارد.بنابراین چالشی بین دولت وشهرداری 
بر اس�اس این ادعاها شکل می گیرد. دراین 
میان مردم دو منطقه از ته�ران قربانی این 
چالش ها می ش�وند .درحقیق�ت مردم این 
دو منطقه بین دودیدگاه کارشناسی وحتی 

سیاسی سرگردان شده اند.
صحبت شما درست است. متاسفانه این اقدام غلط 
کارشناسی انجام شده است. این وظیفه شهرداری 
تهران است که به عنوان مجموعه مدیریت شهری 
با مجموعه راه آهن تهران مذاک��ره کند.اما تاکنون 
پیگیری خاصی انجام نشده است تا اینکه دکتر سید 

آقایی پیشنهاد برگزاری جلسه مشترک بین راه آهن 
شهرداری و اعضای شورای ش��هر را مطرح کردند.

نکته جالب این اس��ت که این پیگیری ها از سوی ما 
انجام شده اس��ت وعجیب تر اینکه بعد از برگزاری 
جلسه ۱8 ماه طول کشید تا صورت جلسه به دست 

ما برسد!

مس�اله کلیدی این اس�ت که  راه آهن  مبنای 
قیمت گ�ذاری  اراض�ی خود را این گذاش�ته 
که هزینه ای را ک�ه اینجا کرده از ش�هرداری 
دریاف�ت کند، قب�ول دارید ای�ن نوعی گران 
فروشی یا حتی زورگویی محسوب می شود ؟ 

 راه آهن تهران در این طرح مشاور گرفته است وهمه 
چیز ارزیابی ش��ده اس��ت . اگر مجوز تغییر کاربری 
اعمال شود راه آهن این زمین را به بخش خصوصی 
خواهد فروت و هزینه های خود را تامین خواهد کرد.

بنابراین راه آهن براساس رقم متعارفی ارزش زمین 
را محاسبه کرده است.

متراژ زمینهای راه اهن چقدر هست؟  
در نقش��ه ها وطرح تدوین ش��ده هم��ه چیز دقیق 
محاسبه شده اس��ت و حتی مقرر شده است برخی 
مرکز تجاری در آنجا س��اخته ش��ود وبراین اساس 

قیمت ها محاسبه شده است.

فرمایش شما مانند این است که مثلا من یک 
زمینی در تهران داش�ته باش�م و خودم برای 
آن طرح تصوی�ب کنم  و ارزش آن را ش�خصا 
براساس کاربری تجاری محاسبه کنم و برروی 
آن قیمت گذاری کنم و نهایت�ا آن قیمت را از 
خریدار مطالبه کنم . آیا این مدل به نظر ش�ما 

پذیرفتنی است ؟
بس��تگی به ش��رایط دارد اگر این موارد توافق شده 
باش��د ،کاملا پذیرفتنی اس��ت ، اما اگر خودسرانه و 
بدون نگاه به طرح تفصیلی شروع به قمیت گذاری 

کنم ،پذیرفتنی نیست.

اصلا فرض کنید به شما گفته باشند بر اساس 
توافقی که م�ی فرمایید چنی�ن کاری کنید 
.آیا این استدلال محکمی اس�ت که وقتی به 
من اعلام ش�ده قیمت زمینی را محاسبه کنم 

چنین قیمتی را اعلام کنم ؟ 
بله زمانی که به بنده اعلام ش��ده اس��ت ابدا عجیب 
نیست مثل اینکه شما توافق کردید این مصاحبه را 

انجام دهید.

در مجموعه ش�ما چه کس�ی تصمیم گیرنده 
است ؟آیا وزارت مسکن دراین میان تصمیم 

گیرنده است؟
مدیر کل راه آهن ایران دراین میان تصمیم گیرنده 
اس��ت . ما حتی به ش��هرداری پیش��نهاد دادیم که 
دراین وجه صورت جلس��ه ش��ود تا در تبادلات فی 

ما بین در آینده تصفیه ش��ود . ما نهایت همکاری را 
با ش��هرداری تهران داشتیم.حتی مهندس چمران 
نیز در این جلسه از همکاری خوب مجموعه راه آهن 
تشکر کردند. بنابراین راه آهن تهران آماده هرگونه 
همکاری اس��ت تا مردم این ناحیه از این س��ختی 
ومش��قت رهایی پیدا کنند ، ولی این همکاری باید 
دوجانبه باشد زیرا اساسا سازمان ها برای خدمت به 

شهروندان طراحی شده است .

فکر نمی کنید نوعی لجاجت س�ازمانی در 
این میان شکل گرفته است ؟

به نظرم این لجاجت از س��مت مجموع��ه راه آهن 
تهران نیس��ت و م��ا تاکن��ون هم��کاری خوبی با 
شهرداری تهران داشته ایم اما متاسفانه شهرداری 

بدهی را درصورت جلسه هم نمی پذیرد.

وقتی شما چیزی را بس�یار گران محاسبه 
کردید آیا این نوعی نرمش است ؟

معتقد نیستم که قیمت زمین گران محاسبه شده 
باشد.

 با این وصف شما معتقدید از طرف مجموعه 
شما این اختیار واراده برای همکاری و حل 

این مسئله وجود دارد؟ 
بله کاملا همینطور اس��ت . با اینکه برگ��زاری این 
جلسات نیز برعهده ش��هرداری بود اما به مجموعه 
راه آهن ش��هری پیشقدم ش��د. با این ش��رایط این 
مناطق برای زیست مناسب نیست. در آنجا هواکش 
کارگذاشته ش��ده اس��ت اگر کارکند در نتیجه ی 
دودی که بیرون می آید س��کونت برای مردم میسر 
نیست و اگر کارنکند امکان حرکت قطار زیر سطح 

زمین وجود ندارد! 
هنوز این هواکش ها نصب نش��ده است. جواب این 
سوال رو باید کسانی بدهند که دائما مطرح می کنند 
،نمونه هایی اینچنینی در دنیا وج��ود دارد در  هیچ 
کجای کجای دنیا راه آه��ن دیزلی به زیر زمین برده 
می شود حتی راه آهن برقی تونل نیز به داخل تونل 

برده نمی شود .

به هر حال این دود یا باید داخل تونل بماند 
که ممکن نیست یا باید از آنجا خارج شود 
که ای�ن دود برای مردم این ناحیه آس�یب 
زاست به نظر شما در شرایط فعلی چه باید 

کرد؟
متاس��فانه چاره ای نیس��ت الان دود تونل توحید 
ده برابر بیشتر از این میزان اس��ت. به طوریکه به یاد 
دارم درزمان مسئولیتم درش��هرداری تهران حتی 
دس��تگاه ها قادر به اندازه گیری میزان آلاینده های 
تونل توحید نبودند. بنابراین چاره ای جزخروج دود 

نیست. 

در این شرایط راه آهن شهری برای تخفیف 
مش�کلات مردم این مناطق چ�ه کارهایی 

انجام داده است ؟
تلاش مجموعه راه آهن شهری این است که نه تنها 
دراین مسیر بلکه درکلیه مسیرهای راه آهن در شهر 
،نوع تراوس و نوع زیرسازی را طوری در نظرگرفتند 
که درکاهش صدا اثر گذار باش��د. همچنین تلاش 
کردیم در بازسازی ایس��تگاه راه آهن نیز به مسئله 
صداگیری توجه کردیم .پ��روژه هایی مطالعاتی در 
جهت کاهش آلایندگی درحال انجام اس��ت. پروژه 

ایجاد راه آهن برقی نیز در دست انجام است. 

آیا امکان برقی ش�دن ای�ن محور وجود 
دارد ؟

اگرچه اولویت این مح��ور بعد از تهران -مش��هد و 
تهران -اصفهان است، اما مطالعات آن درحال انجام 

است و نمی توان زمانی برای آن اعلام کرد.

علی قارداشی

معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران مطرح کرد:

شرکت راه آهن دبه کرد!
بع��د ازاینکه راه اه��ن جمهوری اس��لامی در دولت قبل  بر اس��اس 
مطالبات مردمی و پیگیری های مردم نس��بت به انتقال خط تهران 
- تبریز به تراز منفی اقدام کردند؛ نس��بت به آزادسازی طبقه فوقانی 
در این محدوده به مس��احت ۲7 هکتار به نفع مردم دو منطقه ۱7 و 
۱8 تهران باید تعیین تکلیف انجام می دادن��د. در مجموع برای این 
مساله دو رویه در مقام مس��ئولان راه آهن وجود داشت. نخست آنکه 
این س��طوح را تبدیل به موارد انتفاعی و درآمدزا کنند. درر واقع نگاه 
راه آهن جمهوری اسلام ایران این بود که بتوانند هزینه اجرای طرح 
به زیر زمین بردن خطوط راه آهن را  از درون این پروژه تامین کنند. 

البته اجرای این رویه و رویک��رد اصلا به صلاح م��ردم نبود. رویکرد 
دومی که در مقابل راه آهن جمهوری اس��لامی ایران وجود داش��ت؛ 
این بود که شهرداری تهران این س��طوح را با نگاه تامین سرانه های 
مورد نیاز مردم دو منطق��ه درگیر در این زمینه به ویژه فضای س��بز 
اختصاص دهی��م؛ چرا که دو منطق��ه ۱7 و ۱8 از نظر س��رانه فضای 
سبز در سختی به س��رمی برند. با توجه به این دو رویکردی که وجود 
داش��ت؛ تصمیم گرفته ش��د تا این اراضی اختصاص به تامین سرانه 

های مورد نیاز مردم منطقه داشته باشد. 
ادامه در صفحه8 



شهرداری تهران پاسخ دهد:

ابهامات پروژه »خیابان سهیل« 
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این روزها گودبرداری و س��اخت پروژه 10 هزار متری خیابان س��هیل، بن بست میرزاپور به 
محل کنش معاون مسکن  وزیر راه و شهرسازی و معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران 

تبدیل شده اس��ت. این مساله آنقدر برای وزارت راه و شهرسازی اهمیت دارد؛ که وزارتخانه 
تصمیم  به دادن دستور مبنی بر توقف این پروژه گرفته است. اما شهرداری تهران بر این باور 
است که با توجه آخرین مصوبه کمیسیون ماده 5 تنها قوه قضائیه می تواند  حکم به توقف روند 

اجرای این پروژه بدهد. در این گزارش س��عی ش��ده تا بدون جانبداری هم صحبت های معاون  
مسکن  و ساختمان وزیر راه و شهرسازی  به عنوان اولین مسئولی که این پروژه را رسانه ای کرد، 
مطرح و بعد پاس��خ های معاون معماری و شهرس��ازی ش��هردار تهران به عنوان مقام پاسخگو در 
این حوزه در مدیریت ش��هری آورده ش��ود و در نهایت س��والاتی که یکی از مهندسان مشاور در 

خصوص ادعای مطرح شده  اورده می شود.

به خاطر»عدالت« و »مظلومیت« لب خط نشینان در منطقه 17؛

 آقای رئیس جمهور! حداقل برای همین
 یک بار با شهردار تهران توافق کنید

آقای رئیس جمهور! 
از آنجایی که وقت جنابعالی ارزش�مند اس�ت تلاش می کنم خیلی 

خلاصه مطلب را به عرضتان برسانم.
صورت مساله ساده است :

حدود بیش از یک دهه قبل ش��هردار وقت تهران به ساکنان منطقه۱7و۱8 
وعده می دهد که خط راه آهن را به زیر زمین می برد.  بعدا آن شهردار محترم 
رئیس جمهور می ش��ود و دس��تور می دهد که خطوط راه آهن به زیر زمین 
برود و این اتفاق م��ی افتد.  بنا به گفت��ه خودش در مراس��م افتتاحیه پروژه 
حدود 500 میلی��ارد تومان هزینه ب��ر دوش دولت می گ��ذارد و بنا به گفته 

مدیران کنونی جنابعالی در شرکت راه آهن حدود۱۳00میلیارد تومان !
پروژه به صورت ناقص در پایان دوره ریاست جمهوری دهم افتتاح می شود.
لیکن مشکل و مساله بر سر جای خود باقی است! یعنی تنها یک خط از چهار 
خط به زیر زمین منتقل می ش��ود.به عبارت دیگر صورت مس��اله عبارتست 
از س��ختی و رنجی که مردم  نجیب و محروم این منطقه در حدود ۱۲ س��ال 
گذشته کشیده اند و ظاهرا شواهد و قرائن نشان می دهدکه احتمالا تا سال ها 

بعد نیز درگیر مسائل و مشکلات این خطوط باشند.
 آقای رئیس جمهور

 اجازه بفرمایید مس��اله را قدری بازتر خدمتتان ع��رض کنم.به عبارت دیگر 
ادعاهای دو طرف دعوی یعنی شرکت راه آهن و شهرداری را تشریح کنم .

مدیران ش��رکت راه آه��ن می گوین��د» بر اس��اس قولی که ش��هردار وقت 
به ش��رکت راه آهن داده،  ش��رکت با صرف هزینه ی ۱۳00 میلیارد تومانی  
خطوط راه آهن را به زیر زمین برده  تا در مقابل ش��هرداری، زمین های آزاد 
شده ناشی از تغییر وضعیت  را تغییر کاربری داده و برای شرکت ارزش افزوده 
ایجاد نماید«.   از این رو شرکت برای پوشش هزینه های خود روی این مساله 
حساب خاصی باز می کند . و حتی می گویند س��ازه را  طوری طراحی کرده 

اند  که بتوانند  ۴تا5 طبقه بنا روی آن بسازند.
مدیران راه آهن با بهره گیری از تجارب س��ایر کشورها دنیا می گویند  اساسا 
به زیر زمین بردن این خطوط کاری غیرعلمی و غیرکارشناس��ی بوده است 
و نباید این اتفاق می افتاده اس��ت  و حالا که این اتفاق افتاده کاری نمی توان 
کرد. درمقابل کارشناسان ش��هرداری مدعی هستند که باید این ایستگاه ها 
به خارج از شهر منتقل و ایس��تگاه های کنونی تحویل مترو شود . در حالیکه 
مدیران راه آهن مثال هایی از شهر های بزرگ دنیا می آورند که ایستگاه های 
قطار در مرکز شهر هاست )فرض کنید این بخش از داستان دعوای تکنیکی 

و فنی باشد(
بر اساس قانون،  اراضی آزاد ش��ده ناش��ی از زیر زمین بردن  خطوط راه اهن 
متعلق به شرکت راه آهن می باشد و شهرداری موظف است یا آنها را بخرد یا 
مانند بقیه مردم به آنها جواز ساخت و ساز دهد. شواهد و قرائن نشان میدهد 
که مدیران راه آهن دو معی��ار در ذهن خود برای قیمت گذاری املاکش��ان 
دارند .  یکی اینکه هزین��ه ۱۳00 میلیارد تومانی که ب��رای زیر زمین کردن 
خطوط کرده اند، به دس��ت آورند.  دوم اینکه قیمت زمین ه��ای خود را نه با 
میانگین قیمت ملک در این منطقه، بلکه متناس��ب ب��ا قیمت املاکی مانند 

بازار مبل یافت آباد محاسبه می کنند.
درحالی که ش��هرداری در محاس��بات خود قیمت این اراضی را بر اس��اس 
قیمت کاربری خدماتی و متناس��ب با متوسط قیمت منطقه لحاظ می کند.
ظاهرا یکبار برسر قیمت این اراضی بین ش��هرداری و شرکت راه آهن از قرار 
متری ۳00هزار تومان توافق اولیه ای صورت می پذی��رد که بعدا به دلایلی 
از انجام آن طفره می روند.مس��احت این اراضی حدود ۲7هکتار می باش��د 
که حاصل ضرب این ع��دد در قیمت ۳00هزار تومان تفاوت بس��یار زیادی 
با ۱۳00میلیاردی که ش��رکت راه آهن مطالبه می کند، دارد.بنابراین ریشه 
اصلی مشکل دقیقا، همین دو نگاه متفاوت به مساله قیمت گذاری زمین ها 

می باشد.  
آقای رئیس جمهور !

شهرداری تهران می گوید چنین پولی را ندارد که به راه آهن بدهد و راه آهن 
نیز می گوید حق ماس��ت که هزینه پروژه را از فروش زمین هایمان به دست 
آوریم. در این چالش پای��ان ناپذیر و لجوجانه دو طرفه، آنچه س��رجای خود 
باقی است بلاتکلیفی مردمی که زندگی آنها به سختی در اطراف این خطوط 

می گذرد. 
آقای رئیس جمهور!

 چه این چالش را از نوع علمی و تکنیکی بدانیم و چه آنرا یک دعوای سیاسی 
دنباله دار ! جنابعالی به عنوان مسئول اول اجرایی کشور در قبال حل و فصل 
این مس��اله به نفع مردم مظلوم این منطقه تکلی��ف قانونی،دینی و اخلاقی 

دارید.

آقای رئیس جمهور!
 هر دو طرف این دعوا ادعاهای ریزو درش��تی دارند، اما مساله امروز مردم این 
منطقه این دعواها نیست .۲۲ تیرماه امس��ال مدیرعامل محترم راه آهن در 
جلسه شورای شهر حاضر شد و در آنجا به تفصیل ادعاهای دو طرف ارائه شد 
و بنا بر این شد که ظرف یک ماه این مس��اله حل و فصل شود، اما دو ماه از آن 

تاریخ می گذرد و خبری از آن نیست.
آقای رئیس جمهور!

کافی اس��ت فقط نیم س��اعت از وقت مبارک را به این ام��ر اختصاص داده و 
مدیران تحت امر خود و ش��هرداری تهران را بخواهید و به نفع مردم محروم 
این منطقه، این دع��وای بی حاصل برای م��ردم را پایان دهید . مس��اله این 
نیس��ت که حق با کدام طرف اس��ت! حق مردم نیس��ت در دعوای  علمی یا 

سیاسی یا لجاجت سازمانی این دو مجموعه بسوزند و بسازند!
آقای رئیس جمهور! 

 بگذارید صریح تر س��خن بگویم بنده در میان م��ردم آن منطقه حضور یافته
ام. ته ذهن آنها این مفهوم شکل گرفته اس��ت که دولت جنابعالی توجهی به 
اقشار ضعیف و محروم ندارد و از طرفی معتقدند شهرداری تهران نیز انگیزه 
چندانی برای کار و تلاش برای این منطقه ندارد. اگر می خواهید عمق مساله 
را به خوبی حس کنید در قالب یک سفر نیم س��اعته پای درد و دل اهالی این 
مناطق بنش��ینید. به باور من با یک اقدام انقلابی و خداپسندانه خط بطلانی 

بر این ذهنیت بکشید که دولت به انها توجهی ندارد .

گزارش

گودبرداری 32 متری پروژه خیابان س�هیل 
در حد پروژه های جهانی است!

هفته گذش��ته بود که معاون مس��کن و س��اختمان 
وزیر راه و شهرس��ازی در بخش خب��ری 8/۳0 صدا و 
سیما نسبت به اجرای پروژه خیابان سهیل اعتراض 
کرد. حامد مظاهریان در خصوص این پروژه با اشاره 
به پیگیری دس��تور وزیر راه و شهرس��ازی مبنی بر 
بررسی فنی گودبرداری خیابان سهیل در منطقه یک 
شهرداری تهران گفت: گودبرداری ۳۲ متری خیابان 
میرزاپور به جهت ساخت مرکز تجاری، فرهنگی در 
منطقه یک شهرداری بدون اخذ مجوز از همسایه ها و 

دخالت در محدوده بوده و باید متوقف شود. 
وی در بیان آخرین پیگیری ه��ای این معاونت برای 
نامه ای که چندی پیش از س��وی شهروندان منطقه 
یک ب��رای گودبرداری خطرناک در خیابان س��هیل 
)خ میرزاپور( انجام شد و طی آن وزیر راه و شهرسازی 
به معاونت مس��کن و س��اختمان دس��تور پیگیری 
مباحث فنی و مهندس��ی این اتفاق را در منطقه یک 
داد، افزود: معاونت مس��کن و س��اختمان در اجرای 
نظارت عالیه بر ساخت و س��ازها و به موجب ماده ۳5 

قانون نظام مهندسی به این پروژه ورود کرده است.
معاون مس��کن و س��اختمان وزیر راه و شهرس��ازی 
ادامه داد: واقعیت این اس��ت که این پ��روژه در بافت 
پیرامونی خود مقی��اس نامعقول��ی دارد. آن منطقه 
طبق طرح جامع ش��هری منطقه R۱۲۱ است یعنی 
منطقه مس��کونی با حداکثر طبق��ات ۴ طبقه و 60 
درصد س��اخت، در حالیکه این پروژه در صد در صد 
فضا گودبرداری شده و ۱۲0 هزار متر فضای تجاری- 
فرهنگی برای آن پیش بینی ش��ده اس��ت و مقیاس 

غیرمتعارفی در محدوده خود دارد.
معاون وزیر راه و شهرس��ازی با اش��اره ب��ه اینکه این 
گودبرداری و ادامه آن قطعا مشکلات ترافیکی فراوانی 
را برای آن منطقه که در ح��ال حاضر بار ترافیکی نیز 
دارد؛ ایجاد می کند، بی��ان کرد: در حال حاضر، محل 
پروژه و همان خیابان با مش��کلات عم��ده ترافیکی 
روبه روست و مجاور خیابان های 8 و ۱۲ متری است 
که کشش این س��اخت و س��از و این گودبرداری در 

مقیاس وسیع را ندارد.
مظاهری��ان با تاکید ب��ر پیگیری معاونت مس��کن و 
س��اختمان از موضع فنی و مهندس��ی به این پروژه 
توضیح داد: در بررسی های انجام شده مشخص شد 
که حتی کمیته کار کمیسیون شهرداری نیز به اینکه 
این پروژه بار ترافیک��ی برای منطق��ه ایجاد خواهد 
کرد تاکی��د کرده و ای��ن مورد بارها مطرح ش��ده که 
باید مشکلات آن حل ش��ود اما برای حل این مشکل 

اقدامی صورت نگرفته است.
به گفته وی؛ جدای از مسائل شهری و نادیده گرفتن 
حقوق شهروندی در این پروژه، مسائل فنی نیز عارض 
اس��ت. این پروژه به دلیل گودبرداری بس��یار عمیق 
یعنی ۳۲ متر در شهر، گودبرداری بس��یار نادری در 
مقیاس های شهری است و در فضای شهری  جاهای 
نادری هستند که چنین گودبرداری هایی در آن انجام 
می شود. همچنین، سیستمی که می تواند این گود 
را پایدار کند پیچیدگی های خاص خود و بحث های 

حقوقی دارد که باید مورد بررسی و توجه قرار بگیرد.
معاون وزیر راه و شهرس��ازی تاکید کرد: کسانی که 
این گودبرداری را انج��ام داده اند طبق قانون موظف 
بودند تا رضایت مالکان را بگیرند زیرا برای پایدارسازی 
گود مجبور به دخالت در زمین های اطراف شدند و با 
نیلینگ در محدوده ای که در تصرف آنها نبود دخالت 
کردند. ظاهرا هیچگونه مجوزی از همسایه ها گرفته 
نشده و پروژه ای است که به نظر می رسد باید متوقف 
شود و نباید ادامه پیدا کند.  وی در پاسخ به این سوال 
که وزارت راه و شهرسازی چگونه می تواند جلوی این 
پروژه را بگیرد؟ یادآور ش��د: اگر بخاطر داشته باشید 
در پروژه ای��ران زمین و پروژه ب��اغ معنوی نیز همین 
مشکلات وجود داشت و خوشبختانه آنها مجوزهایش 
لغو ش��د. در این پروژه نیز وزارت راه و شهرس��ازی در 
حال بررسی موضوع از جنبه های شهرسازی و فنی و 
مهندسی است که نتیجه نهایی به زودی اعلام خواهد 
شد. معاون وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه دفاع 

از حقوق ش��هروندان وظیف��ه نهادهای حاکمیتی 
است، گفت: تمامی تلاش خود را می کنیم تا بتوانیم 
چهره نمایی واقعی از اتفاقی که دارد در س��طح شهر 
می افتد داشته باشیم و با این اقدام در صدد هستیم 
دس��تگاه هایی که مس��ئول توقف پروژه ه��ای این 
چنینی هستند را فعال کنیم تا از ادامه فعالیت های 

عمرانی خلاف ضوابط جلوگیری کنند.
مظاهریان همچنین در پاس��خ به این س��وال که آیا 
وزارت راه و شهرسازی می تواند رای کمیسیون ماده 
5 را که برای گودبرداری این پروژه در س��ال 90 اخذ 
شد را باطل کند؟ گفت: کمیسیون ماده 5 در فاصله 
س��ال های ۱۳90 تا 9۲ انبوهی از اینگونه مصوبات را 
بدون آنکه کار کارشناسی روی آنها انجام گرفته باشد 
را صادر کرد. در حقیقت رای کمیس��یون ماده 5 در 
آن س��ال ها )90 تا 9۲( تعدادی مجوز بدون در نظر 
گرفتن طرح های بالادست شهری و در خلاف حقوق 

شهروندان صادر کرده است. 
به گفته معاون وزیر راه و شهرس��ازی؛ ش��ورای عالی 
شهرس��ازی و معم��اری در حال بررس��ی مصوبات 
سال های 90 تا 9۲ است و برای همه این مصوبات که 
ناقض حقوق شهروندی است وزارت راه و شهرسازی 
نمایندگی دارد. اگرچه، حکم نهایی را ما نخواهیم داد 
اما تلاش خود را می کنی��م و امیدواریم که نتیجه به 
نفع شهروندان تمام ش��ود. مظاهریان تاکید کرد: در 
مورد این پروژه موارد حقوقی در جریان است و دفتر 
حقوقی در حال پیگیری های لازم اس��ت. همچنین 
اسناد حقوقی در حال جمع آوری است و رایزنی ها نیز 

در این باره در حال انجام است.

ش�وراي عالي شهرسازي از نظر قانوني اجازه 
باطل کردن مجوز پروژه خیابان سهیل را ندارد

اما معاون معماري و شهرس��ازي ش��هرداري تهران 
تاکید دارد: گودبرداري پروژه خیابان سهیل که برابر 
مصوبه کمیسیون ماده 5 کاربري فرهنگي، تجاري، 
ورزشي دارد، مطابق با آخرین اس��تانداردهاي رایج 
پایدارسازي انجام شده اس��ت و تنها مراجع قضایي 

مي توانند حکم بر توقف س��اخت ای��ن مرکز را صادر 
کنند.

پژمان پش��مچي زاده در واکنش به اظهارات معاون 
وزیر راه و شهرس��ازی مبني بر پیگیري دستور وزیر 
راه و شهرسازی در خصوص بررسي فنی گودبرداری 
خیابان سهیل در منطقه یک شهرداری تهران و انجام 
عملیات عمراني بدون اخذ مجوز از همسایه ها گفت: 
اساسا مس��اله اي را که معاون وزیر راه و شهرسازي در 
رس��انه ها مطرح کرده و ظاهرا در دستور کار شوراي 
عالي شهرس��ازي و معماری نیز قرار گرفته اس��ت؛ 
مطابق شرح وظایف کمیسیون ماده 5 است. چرا که 
پروژه خیابان س��هیل، یک پروژه تک پلاک است که 
در زمان خود نیز راي این کمیسیون را دریافت کرده، 
مجوز ساختماني آن صادر و کار گود برداري آن شروع 

شده است.
وي با بیان اینک��ه این پروژه به دلی��ل اینکه نظامات 
مربوط به جابه جای��ي درختان را رعای��ت نکرده، از 
سوي شهرداري و شوراي ش��هر تهران مورد پیگیرد 
قانوني هم قرار گرفته اس��ت؛ ادامه داد: در زمینه بروز 
این تخلف پیگیري هاي لازم قضایي انجام شده است 
و بنا به ملاحظات فنی و اجرایی تا مش��خص ش��دن 
نتیجه اقدامات قانونی شورا و شهرداری و طي شدن 
روال قانوني آن، کار متوقف نش��ده اس��ت، اما اینکه 
شوراي عالي شهرس��ازي به چنین مساله کوچکي 

ورود پیدا مي کند واقعا جاي سوال دارد؟
معاون ش��هردار ته��ران درباره مجوز اح��داث پروژه 
خیابان سهیل که از س��وي معاون وزیر راه به عنوان 
یک اقدام غیر قانوني مطرح ش��ده است؛ توضیح داد: 
زمین مذک��ور ۱۲700 متر اس��ت. در ط��رح جامع 
مصوب ۱۳86 در پهنه ۱۲۱R با کاربري مسکوني  و 
متوسط تراکم ۲۴0 درصد قرار داشته است. در زمان 
تهیه طرح تفصیلي و براساس نامه 8 بندي معروفي که 

وزارت راه ابلاغ مي کند؛  پهنه هاي ۱۲۱Rبا یک درجه 
ارتقاء به ۱۲۲Rتبدیل شدند.

 ۱۲۲Rبه گفته وي؛ در واقع زمین مذکور نیز در پهنه
مسکوني قرار گرفت که برابر قانون تعداد طبقات پایه 
و مبناي آن 5 طبقه و تراکم۳00 درصد براي این پهنه 
در نظر گرفته شده بود. این در حالي است که براساس  
ضابطه 5-۲ ط��رح تفصیلي هم به خاطر مس��احت 
زیادي که داشته  قانونا مي توانست ۴۲0 درصد تراکم 
در قالب 7 طبقه  و سطح اشغال 60 درصد را دریافت 

کند.
پش��مچي زاده با بیان اینک��ه در این ش��رایط زمین 
خیاب��ان س��هیل مي توانس��ت پذیراي ی��ک بناي 
مسکوني با حداقل 5۴000 متر مربع بناي مسکوني 
و حداق��ل جمعیت پذی��ري ۱500 ت��ا ۲000 نف��ر 
باشد؛ یادآور شد: کمیسیون ماده 5 براساس صورت 
جلس��ه90/۱۲/۲ بند یک ۴87  اقدام کارشناس��انه 
و عاقلان��ه اي در خصوص این زمی��ن انجام مي دهد. 
نخس��ت آنکه تراکم ۴۲0 درصد را ب��ه ۲80 درصد 
و تعداد طبقات به ۴ طبقه کاه��ش مي دهد. در واقع 
مصوبه کمیس��یون م��اده 5 زمیني را ک��ه مبنایي 
جمعیت پذی��ري ۱500 ت��ا ۲000 نف��ر را داش��ت 
را تبدیل به پ��روژه اي ب��ا کاربرد تجاري، ورزش��ي و 
فرهنگي و مجموعه اي در مقیاس خدمات ناحیه اي 

تبدیل مي کند.
به اعتقاد معاون شهرس��ازي و معماری ش��هرداري 
تهران؛ با ای��ن اقدام کمیس��یون ماده5 ؛ بخش��ي از 
س��رانه هاي خدماتي ناحیه اي و محله اي را در قالب 
این پروژه با س��رمایه گذاري بخش خصوصي تامین 

مي کند.
وي با بیان اینکه این زمین برخلاف ادعاي معترضین 
باغ نبوده اس��ت، بیان کرد:  تصاویر هوایي این زمین 
از س��ال ۴8 نش��ان مي دهد که این زمین مخروبه  و 
محل سوله و کارگاه بوده است. بنابراین یک مجموعه 
خدمات ناحیه اي با ۲80درص��د تراکم در ۴ طبقه با 
کمپلکسي از خدمات تجاري،  فرهنگي و ورزشي در 
کمیس��یون ماده 5 به تصویب مي رسد، ملاک عمل 
براي صدور پروانه قرار مي گی��رد،کار گودبرداري آن 
شروع شده و پایدار سازي گود نیز با شرایط معمول و 

متعارفي که وجود دارد، انجام مي شود.
 پژمان پش��مچي زاده با اش��اره به اینکه به رغم آنکه 
در ابتدا سرمایه گذار با این مس��اله که پروانه ساخت 
مجموعه اي را با اولویت کاربري خدماتي و فرهنگي 
دریافت کند؛ موافق نبوده و انتظار داشته کار تجاري 
با ارزش افزوده بیشتري انجام دهد؛گفت: اخیرا طی 
مذاکرات با س��رمایه گذار پروژه تلاش کرده ایم بار و 
وزن فعالیت هاي فرهنگي و ورزش��ي این مجموعه 
را بیشتر و س��رمایه گذار را مجبور به این مساله کنیم 
که از میزان واحدهاي تجاري خود کم کند. به همین 
دلیل  واحدهاي تجاري در مصوبه کمیسیون ماده 5 
به گونه اي پیش بیني شده که این واحد ها با متراژ بالا 

باشد تا به تعداد واحد زیاد تقسیم نشود.
وي با تاکید بر اینک��ه اولویت کاربري ای��ن پروژه در 
محله و ناحیه فعالیت فرهنگي و تجاري است، افزود: 
به همین دلیل توزیع زماني سفر بهتر انجام مي شود و 
بخشي از مشکلات ترافیکي که  کاربري مسکوني این 
پروژه مي توانست براي شبکه معابر ایجاد کند؛ با این 

کار بهبود پیدا خواهد کرد.
به گفته معاون شهردار تهران؛ میزان پارکینگ مورد 
نیاز در زمان صدور پروانه ۱000 واحد بوده است که 
شهرداري س��رمایه گذار را موظف به تامین ۱5۳۴ 
واحد پارکینگ کرد. دلیل گودب��رداري عمیق این 
پروژه نیز به این دلیل است که براي تامین این میزان 
واحد پارکینگ در سطح اشغالي که بر اساس مصوبه 
کمیسیون ماده 5 مجاز دانسته شده حتما 8 طبقه 
منفي ایجاد ش��ود تا تع��داد پارکینگ هاي مصوب 

ایجاد شود.
ادامه در ستون صفحه 8

هشتمین نمایشگاه فصلی گل و گیاه 5 تا 9 مهرماه95 برگزار می شود
شهرنوشت : علی محمد مختاری اظهار کرد: سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران به موازات فعالیت در حوزه توسعه فضای سبز درون شهری و برون شهری که منجر به احداث بیش از 2160 بوستان درون 

شهری و ایجاد بالغ بر  38 هزارهکتار جنگل کاری در قالب طرح توسعه کمربند سبز پیرامون تهران شده است، سعی کرده تا با برگزاری نمایشگاه های گل و گیاه و فعالیت های جانبی آن اقداماتی را در جهت فرهنگ سازی 
و ایجاد نشاط در میان شهروندان به انجام رساند. این در حالیست که استقبال چشمگیر شهروندان از نمایشگاه های گل و گیاه سبب شده که تاکنون 14 نمایشگاه بین المللی و هفت نمایشگاه فصلی برگزار شود. وی در 

ادامه با اشاره به محصولات عرضه شده در هشتمین نمایشگاه فصلی گل و گیاه خاطرنشان کرد: طبق روال گذشته تولیدکنندگان داخلی گل های شاخه بریده، گیاهان آپارتمانی، انواع کاکتوس، تراریوم و گیاهان فضای 
باز و دست اندرکاران و تولیدکنندگان ملزومات و نهاده های کشاورزی و ابزارآلات باغبانی حضور خواهند داشت تا در محیطی مناسب به مبادله تجربیات و نمایش توانمندی ها و آخرین دستاوردهای خود بپردازند.

شورای عالی شهرسازی و 
معماری در حال بررسی 
مصوبات سال های ۹0 تا 
۹۲ است و برای همه این 
مصوبات که ناقض حقوق 
شهروندی است وزارت 

راه و شهرسازی نمایندگی 
دارد. اگرچه، حکم نهایی 

را ما نخواهیم داد اما 
تلاش خود را می کنیم و 
امیدواریم که نتیجه به 

نفع شهروندان تمام شود. 
مظاهریان تاکید کرد: 

در مورد این پروژه موارد 
حقوقی در جریان است 
و دفتر حقوقی در حال 

پیگیری های لازم است. 
همچنین اسناد حقوقی در 
حال جمع آوری است و 
رایزنی ها نیز در این باره 

در حال انجام است

این پروژه به دلیل اینکه 
نظامات مربوط به جابه 
جایي درختان را رعایت 
نکرده، از سوي شهرداري 

و شوراي شهر تهران 
مورد پیگیرد قانوني هم 
قرار گرفته است؛ ادامه 
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با وجود آنکه معاون معماری و شهرسازی ش��هردار تهران به شبهات مطرح ش��ده از سوی معاون مسکن و 
ساختمان وزییر راه و شهرسازی پاسخ داد اما سوالات و مباحثی از سوی بعضی از مشاوران شهرسازی منتقد 

مدیریت شهری مطرح شده است که در ذیل می خوانید:
        اولا کمیسیون ماده 5 ذیل ش��ورایعالی شهرس��ازی و معماری قرار دارد ویکی از وظایف آن نظارت بر 

عملکرد کمیسیونهای ماده 5 است
        جای بسی تعجب است که مدیران سازمان پارک ها اراضی با ریشه موات و فاقد بوته را باغ میشناسد اما 

چگونه است ملک به این بزرگی  راباغ تشخیص داده نشده!!!؟
        کلمات فرهنگی ورزشی پوششی برای احداث پاساژ است و معاون شهرسازی به این سوال پاسخ دهند 

که چند درصد از این ۲80 درصد ورزشی و فرهنگی است!!!؟
       اس��تناد معاون شهرس��ازی در مورد طرح جامع ۱۳86 فاقد وجهات قانونی است.چرا که تک پلاک از 
طریق طرح جامع تعیین کاربری نمي ش��ود؟ مضاف بر اینکه تا مادامي که براساس طرح جامع جدید طرح 

تفضیلی تهیه و به تصویب نرسیده باشد کماکان طرح قبل ملاک عمل است
       معاون شهردار تهران توضیح دهند کاربری ملک طبق طرح تفضیلی س��ال ۱۳5۲ چه بوده است؟به 

احتمال 99 درصد کاربری آن خدماتی بوده و جزو اراضی شناسایی شده بیش از ۳000 مترمربع بوده است
       لازم به توضیح اس��ت که در مورد اراضی با مساحت بیش از ۱0000 مترمربع مساحت در تراکم ضرب 
نمي شود؛ بلکه باید براساس سرانه های خدماتی نسبت به جمعیت پذیری این قبیل املاک اقدام کرد. البته 
مشروط براینکه کاربری مسکونی باشد و حداکثر  جمعیت پذیری آن حدود ۱60 واحد مسکونی با 500 نفر 

بوده و نه ۲000نفر
       چون در آن زمان طرح تفضیلی جدید ابلاغ نش��ده بود ؛ براس��اس همین طرح جامع ۱۳86 که خود 
حدیث مفصل دارد اولا اراضی با وسعت بیش از ۱0000 مترمربع باید تحت عنوان خدمات توسعه شهرفریز 
میگردیده در همه پهنه ها تا چنانچه در تهیه طرحهای تفضیلی دیده نشدند سپس با تهیه طرح امکان سنجی 
با مطالعات کامل به کمیسیون ماده 5 ارسال شوند. بنابراین مصوبه کمیس��یون ماده 5 بدلیل عدم رعایت 
همین  مطالب فوق صدرصد قابلیت ابطال دارد) اتفاقا توسط شورایعالی شهرس��ازی و معماری(و ارایه این 
پیشنهاد توسط شهرداری در کمیس��یون خلاف قانون اس��ت و به تبع آن  اعضاء محترم ماده 5 هم فراتر از 

اختیارشان تصمیم گیری کرده اند
        واقعامجموعه ای باز یربنای حدود یکصد هزار  مترمربع عملکرد محله ای و ناحیه ای دارد!؟ تهران از چه 
زمانی اینقدر پیشرفت کرده که سرانه محلات و نواحیش بیش از  ۱0000 مترمربع وسعت دارد و بعد اینکه در 

تعریف محلات و نواحی اصناف مشخصی مانند بقالی اتوشویی و نانوایی و...... مستقر مي شود
        جالب است اعلام مي شود بیش از ۱500 ظرفیت پارکینگ دارد. با کدام دسترسی قصد هدایت ۱500 
اتومبیل را به محل پارک کردن دارید.این محله در بن بست بوده و بزرگترین عرض معبرش حداکثر ۱8متر 
عرض دارد )جمع کننده ای محلی( بارگذاری ترافیکی در حد بزرگراه  است و زیربنا در حد شهری و فراتر آن 

است و این تناسب همخوانی ندارد.

ایرادات مشاوران منتقد از اظهارات معاون شهردار تهران



 اعطای تسهیلات تشویقي به پرداخت کنندگان مطالبات شهرداری تهران
معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران گفت: مالکان یا مودیانی که دارای اسناد نکول شده )چک های برگشتی( تا پایان سال ۹4 نزد شهرداری تهران هستند، از تسهیلات تشویقی به میزان 20 تا 80 درصد 
خسارت تاخیر تأدیه بهره مند می شوند. قدرت گودرزی،با اشاره به استناد مصوبه اخیر شورای اسلامی گفت: چنانچه بدهکاران عوارض نوسازی در شهر تهران بدهی معوقه سال های گذشته خود را به صورت 
یک جا پرداخت کنند، نسبت به اعطای مزایا و تسهیلات تشویقی به میزان حداکثر ۷0 درصد جرائم دیرکرد به آنان اقدام می شود. معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران در خصوص زمان و نحوه اعطای این 
تسهیلات یاد آور شد: مدت اجرای این مصوبه محدود است و این در حالیست که شهروندان تهرانی می توانند با مراجعه به پرتال اینترنتی شهرداری تهران به نشانی www.tehran.ir و پرتال اداره کل تشخیص و 
وصول درآمد به نشانی http://daramad.tehran.ir و همچنین با مراجعه به ادارات درآمد شهرداری های مناطق 22گانه یا نزدیکترین دفتر خدمات الکترونیک شهر، نسبت به پرداخت عوارض و جرائم آن اقدام کنند. 

4
یزدانی در تشریح طرح استقبال از مهر تاکید کرد:

رفع نقاط حادثه خیز شهری پیرامون مراکز آموزشی
معاون خدمات شهری ش��هرداری تهران از آمادگی 
کامل شهرداری پایتخت برای اجرای »طرح استقبال 

از مهر« در آستانه مهر و بازگشایی مدارس خبر داد.
به گزارش شهرنوشت مجتبی یزدانی با اعلام مطلب 
فوق گفت:طرح استقبال از مهر از ۲۳ شهریورماه آغاز 
و تا ۱۱مهرماه ادامه خواهد یافت. این طرح توس��ط 
سازمان ها و شرکت های زیرمجموعه این معاونت و 

نیز مناطق ۲۲گانه شهر تهران با بیش از 6۳ آیتم اجرا خواهد شد.
مهندس یزدانی در ادامه افزود: این طرح در راستای تدابیر شهردار تهران و با هدف 
ارتقاء س��طح خدمات و امکانات مورد نیاز فضاهای آموزشی شهر تهران، تقویت 
مشارکت مجموعه شهرداری با مراکز آموزشی در سطح شهر، مشارکت پذیری 
دانش آموزان در مباحث شهری، زیباسازی، ایمنی معابر، بازپیرایی فضای سبز و  
بهسازی و زیباسازی محیط های داخلی و پیرامون مراکز آموزشی آغاز شده است 

و اکنون این طرح در شهرداری تهران با جدیت هر چه تمام تر دنبال می شود.
وی با بیان این که اداره کل امور خدمات شهری و بازرسی شهرداری تهران بعنوان 
دستگاه ناظر برعملکرد مناطق و سازمانهای تابعه حوزه معاونت خدمات شهری 
و محیط زیست می باشد، اظهار کرد:در این طرح سازمان بوستانها و فضای سبز، 
مدیریت پسماند، زیباس��ازی، آتش نشانی، شرکت های س��اماندهی صنایع و 
مشاغل شهر، شهربان و حریم بان، شهروند و ستاد محیط زیست و توسعه پایدار 

و نیز مناطق ۲۲گانه مشارکت و همکاری دارند.
معاون خدمات ش��هری ش��هرداری تهران در ادامه اقدام��ات زیرمجموعه این 
معاونت و نیز مناطق ۲۲گانه شهر تهران را برش��مرد و گفت: به همین مناسبت 
سازمان بوستانها و فضای سبز ش��هر تهران به تامین گل شاخه بریده و گلدان به 
مناطق؛ جهت توزیع در مراکز آموزش��ی می پردازد. همچنی��ن ترمیم و مرمت 
فضاي سبز پیرامون و داخل محوطه مراکز آموزشي،هرس درختان و کاشت نهال، 
درختچه و گل و گیاه در باغچه های داخل محوطه مراکز آموزشي، نصب و ترمیم 
تجهیزات ورزشي ،نصب نیمکت و سطل زباله و... از جمله اقدامات این سازمان می 

باشد که توسط مناطق اجرایی می گردد.
 

برگزاری ششمین زنگ دانش آموز شهید به یاد  36 هزار شهید
یزدانی در ادامه افزود:س��ازمان بهش��ت زهرا)س( همچون س��ال های گذشته 
شش��مین مراس��م زنگ دانش آموز ش��هید را با عنوان »دانش آم��وزان دیروز، 
آموزگاران امروز« را در راس��تای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در روز شنبه سوم 
مهرماه مقارن با آغاز سال تحصیلي جدید در گلزار شهدای بهشت زهرا)س( به یاد  

۳6 هزار شهید دانش آموز سراسر کشور برگزار خواهد کرد.
 

تحویل کیسه های آبی رنگ بازیافت و جداسازی کاغذ به مدارس
وی در ادامه به اقدامات س��ازمان مدیریت پس��ماند ش��هر تهران اش��اره کرد و 
گفت:تهیه و تامین کیسه های آبی رنگ بازیافت و مخازن مخصوص جداسازی 
کاغذ به مدارس، برگزاری کارگاه و کلاس آموزشی در مدارس با محوریت تفکیک 
پسماند از مبداء، توزیع 5 جلد کتب آموزشی با سرفصل های تفکیک از مبداء زباله 

تر و خشک ،کاهش تولید پسماند نیز توسط این سازمان صورت می گیرد.
به گفته یزدانی رفع عیب و نقص و شستشوی مخازن مکانیزه در اطراف مدارس و 
مراکز آموزشی، پاکسازی و لایروبی انهار خصوصاً مجاور مراکز آموزشی و شبکه 
فرعی جمع آوری آبهای سطحی، نصب بنرهای آموزشی و اطلاع رسانی در زمینه 
»طرح تفکیک پسماند« نیز توسط مناطق اجرایی می ش��ود. یزدانی در ادامه به 
اختصاص تابلوها و بیلبوردهای تبلیغاتی و تابلوهای الکترونیکی سطح شهر جهت 
درج مطالب آموزشی و آگاهی دهنده متناسب با طرح استقبال از مهر به منظور 
افزایش مشارکت شهروندان توسط سازمان زیباسازی اشاره کرد و گفت:تهیه و 
ابلاغ طرح سر درب مدارس،طرح آذین بندی، تهیه و نصب المان نوری متناسب 

با طرح مهر در سطح میادین اصلی نیز توسط سازمان زیباسازی انجام می شود.

ارائه تخفیفات ویژه تا سقف 50درصد در فروشگاه های شهروند
وی با بیان این که فروش فوق العاده شرکت شهروند نیز با محوریت لوازم التحریر؛ 
کیف و کوله و ...از 7 ش��هریورماه لغایت ۱0 مهر ماه برپا می ش��ود، گفت: حداقل 
8000 بارکد کالا تا س��قف تخفیف 50 درصدی برخوردار هستند، ضمن اینکه 
ساعت کاري فروشگاه ها نیز بمدت یک ساعت و تا زمان آخرین حضور مشتري 

افزایش خواهد یافت.
یزدانی اضافه کرد:پاکس��ازي و شستش��وی جداره های مدارس و معابر اطراف 
مدارس و مبلمان ش��هری، شستش��وی و رنگ آمی��زی جداول معاب��ر اطراف 
مدارس،همکاری در شستش��و و پاکس��ازي کامل نمای مدارس،رنگ آمیزی و 
رسیدگي به وضعیت مبلمان و حذف زوائد فیزیکی فضاي داخل حیاط  مدارس 
دولتي، رنگ آمیزی دربهای ورودی و شستشو و مرمت تعویض تابلوهای سردرب 
مدارس و المانهای حیاط م��دارس، نصب پیام های خ��وش آمدگویی به دانش 
آموزان،همکاری در تعمیر و مرمت آبخوری مدارس، تجهیزات ورزشی مدارس 
و نگهداشت و نظافت سرویس های بهداشتی مدارس،رفع نواقص و تنظیم دقیق 
ساعتهای نصب شده در سطح شهر و داخل مدارس، آذین بندی میادین و معابر 
اصلی شهر بر اساس طرح ابلاغی سازمان زیباس��ازی توسط مناطق صورت می 
گیرد. وی در ادامه به برپائی کلاس های آموزش��ی و اطلاع رس��انی در راس��تای 
کنترل حیوانات مضر شهری و حفظ محیط زیست از سوی کارشناسان شرکت 
ساماندهی در طرح استقبال از مهر اشاره کرد و گفت: زنده گیری سگهای بدون 
صاحب در خیابانهای منتهی به مدارس در س��طح مناطق ۲۲ گانه، تحویل تله 
چس��بي کتابی و کتابچه آموزش��ي در مناطق جهت توزیع در مدارس،کنترل و 
مبارزه با موش به ویژه در خیابانهاي اطراف مدارس، رفع مزاحمت صنوف مجاور 
مراکز آموزشي، بهبود وضعیت ظاهري کیوسک ها نیز از جمله اقدامات شرکت 

ساماندهی و صنایع مشاغل شهر تهران و مناطق با همکاری یکدیگر می باشد.
 

بازدید از نقاط حادثه خیز در مدارس و در محیط هاي پیراموني مراکز آموزشی
معاون شهردار تهران به بازدید و بررس��ي نقاط حادثه خیز در مدارس و نقاط بي 
دفاع شهري در محیط هاي پیراموني مراکز آموزشی توسط سازمان آتش نشانی 
پرداخت و گفت:استقرار نیروهاي عملیاتي و موتورسوار پیرامون مراکز آموزشي 
،بازدید از کلیه مراکز آموزشي و در صورت نیاز شارژ کلیه کپسول هاي آتش نشاني 
نصب ش��ده ،آموزش دانش آموزان در زمینه نکات ایمني و حادثه، کنترل کلیه 
شیرهاي هیدرانت آتش نشاني ،تامین ایمني نمایش��گاه ها و... از جمله اقدامات 

سازمان آتش نشانی می باشد.

مهمان هفته

واقعا عدم شناخت برای 
من در آن سال اول خیلی 
زجرآور و کشنده بود. من 
یکسری آشنایی، اطلاعات 

و نزدیکی بیشتری 
می خواستم و دوس داشتم 
بیشتر منو پذیرا باشند. آن 

حس به وجود نمی آمد، 
رفته رفته احساس کردم 
مثل اینکه من دیگر در 

این بازی نیستم. روی این 
حساب دیگر گفتم که با 

توجه به اینکه عضو مستقل 
هستم، به این طیف رای 
بدهم و حالا کارکرد این 

طیف را ببینم و بعد قضاوت 
کنم و سال بعد تصمیم 

جدیدی بگیرم

حالا در آستانه انتخابات 
انتخاب شهردار هم که 

شده بود، اولین دوره بود، 
ما اصلا وارد نبودیم که 
چی به چی است؟ و این 

فضا را واقعا نمی شناختیم. 
واقعا نمی دانستیم فضای 

چیست؟ به چه کسی رأی 
دهیم و به چه کسی رأی 
ندهیم. مثلا با چه کسی 
صحبت کنیم؟ کلمه 

لابی مابی... را اصلا واقعا 
نمی شناختم. این لغات را 

اصلا نمی شناختم. مثلا لابی 
را می گفتم یعنی چی؟ 6، 
7 ماه اول شورا مقداری 
فضا را توانستم بشناسم. 
آن قدر برای من ملتهب 
بود تا ادبیات این کار را 

یاد بگیرم

مدیریت آقای مسجد 
جامعی را دیده بودم. 

موقعیت خیلی خوب هم 
داشتند با توجه به اینکه در 
سال اول بود خب به تبع آن 

دوست داشتم مدیریت 
آقای چمران را هم ببینم 
و از بین این دوتا یکی را 

انتخاب کنم.  یک طرفه به 
قاضی نرفته باشم. سال بعد 

هم به آقای چمران رأی 
دادم؛ چون می خواستم کار 
کردن با ایشان را هم ببینم

در گفتگوی عباس جدیدی با هفته نامه» پدیده شهر« مطرح شد :

شورای چهارم؛  سیاسی ترین شورا از ابتدا تا کنون
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خ��ودش می گوید فقط چند روز برای تبلیغات انتخابات ش��ورا فرصت داش��ته اس��ت و اگر وقت 
بیش��تری داش��ت حتما رای بیشتری کس��ب می کرد . این عضو شورای ش��هر تهران  می گوید که 
روزهای اول با فضای کار چندان آش��نایی نداش��ته اس��ت و به قول خودش نمی دانسته »لابی مابی 
یعنی چه «  اما با تلاش و تمرکز توانسته به موضوعات مدیریت شهری مسلط شود. عباس جدیدی 
عضو ورزش��کار ش��ورای ش��هر تهران در سال اول به ریاست مس��جد جامعی و در سه سال بعد به 
ریاس��ت چمران بر شورا رای داد . وی دلیل این رای خود را تسلط بیشتر چمران به مسائل شهری 
می داند.معاون نظارت شورا در دفاع از کارنامه خود مدعی ست که تنها عضوی است که از هر ۲۲ 
منطقه شهرداری 4 بار  بازدید و ملاقات مردمی داشته است و به همین دلیل فکر میکند در دوره 
بعدی به راحتی رای می آورد. جدیدی ش��ورای چهارم را سیاس��ی ترین شورا از دوره اول تا کنون 
می داند و پایه ی دعواهای درون شورا را مساله حسابرسی سال ۹۲ می داند . گفتگو با جدیدی به 

دلیل سبک خاص سخن گفتنش می تواند بسیار جالب و خواندنی باشد که در زیر می آید. 

 وقت�ی تع�داد آرای اعضای ش�ورای چهارم 
که وارد ش�ورا شدند، بررس�ی می کنیم؛ می 
بینیم ش�ما تنها کس�ی بودید که عضو هیچ 
لیست انتخاباتی نبوده و به ش�ورا راه یافتید.  

بفرمایید،چگونه توانستید رأی بیاورید؟
یک وق��ت می بینید که یک��ی از نظر مال��ی هزینه 
می کند، ی��ک وقت��ی می بینید یکی دل��ی هزینه 
می کند. کار من بیش��تر دلی ب��ود. در حدود ۱800 
نفر، در این انتخابات کاندیدا شده بودند،  در جمع آن 
تعداد شرکت کننده با توجه به اینکه در هیچ لیستی 
نبودم، نکته این است که فلانی چرا ۱۲، ۱۳ سال که 
از دنیای کشتی هم خداحافظی کرده بود و از دنیای 
قهرمانی هم خداحافظی کرده، چه اتفاقی افتاده که 
حالا آمده بدون اینکه در هیچ لیس��تی هم باش��د با 
رأی خوب رای آورده اس��ت؟، حالا جالب اینجاست 
که ت��ا ۳، ۴ روز مانده بود به انتخاب��ات، هنوز حضور 
من ۱00 درصد نش��ده بود و من اصلا وقتی نداشتم 
برای تبلیغات و پول خ��رج کردن و پوس��تر زدن و 
هزینه کردن. چون درست ۳ یا ۴ روز مانده به سوت 
انتخابات را بزنند، اصلا هنوز حضورم مصوب نشده 

بود! 

 یعنی تأیید نشده بودید؟
حالا نمی شود این اس��م را گذاش��ت روی آن. حالا 
به جهاتی ای��ن را اص��لا نگذارید بح��ث تأیید .این 
صحبت ها که می ش��ود می روند در فضای دیگر! به 
همین دلیل خودم شک داشتم که بیام یا نیام؟ این 
۳ تا ۴ روز اصلا وقتی نیست. وقتی که آمدم ثبت نام 
کردم و بالاخره با آن رأی بالا انتخاب شدم. این برای 
خیلی ها جای تعجب بود و واقعا اگر ۱5،۱0 تا ۲0 روز 
وقت برای تبلیغات داشتم ش��اید جزء 6، 7 نفر اول 
می شدم. ولی خب واقعا غلو نباشه، یعنی نمی خواهم 

بگویم نه وقتش و را داشتم، نه پولی خرج کردم...

حالا هم�ان میزانی ک�ه خرج کردی�د، در آن 
مقطع چقدر بوده است؟

اس��م آن را رقم نگذارید! چون بحث رقم که می آید 
تحت الش��عاع قرار می گیرد، این را می توانم بگویم 
که من چیزی خرج نک��ردم که بخواهم بگوییم پول 
پوس��تر و تبلیغات این جور چیزها داده باش��م. آخه 

زمانی نداشتم وقت نداشتیم.

در همان زمان حداقلی که داشتید؟
  شاید ۲0 تومن خرج کرده باشم.

 اگر یادتان باشد،زمانی وارد شورا شدید بحث 
انتخاب ش�هردار تهران بس�یار داغ و رقابتی 
بود. من دوس�ت دارم ب�رای اولین ب�ار بعد از 
3 س�ال تش�ریح کنید که چه کس�انی یا چه 
گروه هایی و با چه پیش�نهاداتی وارد رایزنی 
در مقوله انتخاب شهردار تهران با شما شدند؟

در فضای انتخابات به طور ب��ازار این طور چیزها داغ 
است؛ ولی من اصلا توجه ام به این موضوعات نبود، با 
توجه به اینکه من مستقل بودم و رأی من مال خودم 
بود. با رأی لیس��ت هم بالا نیامده بودم و آمده بودم 
داخل. حالا در آستانه انتخابات انتخاب شهردار هم 
که شده بود، اولین دوره بود، ما اصلا وارد نبودیم که 
چی به چی است؟ و این فضا را واقعا نمی شناختیم. 
واقعا نمی دانس��تیم فضای چیس��ت؟ به چه کسی 
رأی دهیم و به چه کس��ی رأی ندهی��م. مثلا با چه 
کس��ی صحبت کنیم؟ کلمه لابی ماب��ی... را اصلا 
واقعا نمی شناختم. این لغات را اصلا نمی شناختم. 
مثلا لابی را می گفتم یعنی چی؟ 6، 7 ماه اول ش��ورا 
مقداری فضا را توانستم بشناس��م. آن قدر برای من 
ملتهب بود تا ادبیات ای��ن کار را یاد بگیرم ! خب خدا 
رو شکر، خدا یک هوش نسبی به ما داده، زود کار را یاد 
گرفتیم. اما واقعا توجه ام به این چیزها نبود. هر کس 
هم می آمد طرف من. من اصلا نمی دانس��تم باید با 
چه موضعی با او صحبت کن��م! ولی با توجه به اینکه 
بالاخره من آمدم رأی خ��ود را دادم. قطعا هم از این 
طرف، هم از آن طرف با ما صحبت می کردند. فلانی 

مثلا طرف کاندید این عده هستند و آن طرف کاندید 
آن عده هس��تند. در هر صورت من تصمیم خودم را 

گرفتم. 

شهردار تهران را اول بگویید بعد می رسیم به 
رئیس شورای شهر

شهردار تهران! شهردار تهران هم خب جریاناتی شد.

خب تمایل دارم این جریانات را بعد از 4 س�ال 
باز کنید!

اصلا یک لجبازی بود.

به نظر من به نفع خود شما هم هست که بازگو 
کنید.  

باز هم معترفم که من ابتدا آن فضا را نمی شناختم و 
انتخاب شهردار تهران درواقع برای من آن سال اول 
ببخشید بیشتر اگر بخواهم واقعیت آن را بگویم این 
است که بیش��تر تو دور لجبازی افتاده بودیم. یعنی 
اصلا یکی دو دستگی ناخواسته بود بین ورزشکاران 
ش��ورا به وجود آمد و همین امر باعث شد که ما اصلا 
بین خودمان دچار یک فضای لجبازی افتادیم. بعد 
خب ما وقتی که وارد کار ش��دیم و با فضا رفته رفته 
آش��ناتر می ش��دیم، دیدیم نه اصلا دیگ��ه فضایی 
نیست که آدم بخواهد دم از منم منم بزند و خودش را 
ببیند و بخواهد هوای نفسش را در نظر بگیرد. اینجا 

فقط به اقناع رسیدن بود 

 در ادامه به داس�تان انتخاب ریاست شورا در 
س�ال اول می پردازیم؛ یعنی چمران و مسجد 

جامعی، ریاست شورا را هم می فرمایید؟
باز هم همان ش��د. این در حالی بود که من در س��ال 
اول مردد بودم  و واقعا عدم ش��ناخت برای من در آن 
سال اول خیلی زجرآور و کش��نده بود. من یکسری 
آشنایی، اطلاعات و نزدیکی بیشتری می خواستم 
و دوس داشتم بیش��تر منو پذیرا باش��ند. آن حس 
به وجود نمی آم��د، رفته رفته احس��اس کردم مثل 
اینکه من دیگر در این بازی نیستم. روی این حساب 
دیگر گفتم که با توجه به اینکه عضو مستقل هستم، 
به این طیف رای بدهم و حالا کارک��رد این طیف را 
ببینم و بعد قضاوت کنم و سال بعد تصمیم جدیدی 

بگیرم .

خیل�ی خ�ب وقت�ی آن مقط�ع را ک�ه نگاه 
می کنیم،  م�ی بینیم آرایش نیروها در ش�ورا 
به صورتی اس�ت ک�ه دوتا طیف سیاس�ی در 
آن حضور دارن�د؛ ولی وزن آن ه�ا نزدیک به 
یکدیگر اس�ت. کس�انی که مستقل هستند 
رأی آن ه�ا اهمیت زی�ادی پیدا می کن�د . در 
این فضا گفته شده که یکی دو نفر رأی خود را 

معامله کردند  
خواهشا  این سوال ها، سوال هایی نیستند که....

 خیلی خب؛ ولی جواب بدهید!
نه، اصلا این حرفا...

 یعنی شما می گویید نشده واقعا؟!
این س��والات را این طور مطرح نکنید، این سوالات 
سوالاتی که... سطح و س��طوح و شأن من در حد این 

سوال ها نیست!

 شما در ابتدای فرمایش�تان گفتید بر اساس 
یک لجبازی و دوگانگی با اعضای ورزش�کار 
ش�ورا یک رأی دادیم، درست است؟خوب در 
س�ال اول چه اتفاقی افتاد که نظر شما عوض 

شد؟
بله،  من مدیریت آقای مس��جد جامع��ی را دیده 
ب��ودم. موقعیت خیلی خوب هم داش��تند با توجه 
به اینکه در س��ال اول بود خب به تبع آن دوس��ت 
داشتم مدیریت آقای چمران را هم ببینم و از بین 
این دوتا یکی را انتخاب کن��م.  یک طرفه به قاضی 
نرفته باشم. سال بعد هم به آقای چمران رأی دادم؛ 

چون می خواستم کار کردن با ایشان را هم ببینم.

 بعد که دیدید چه قضاوتی کردید؟
دیگر احس��اس کردم آقای چمران از لحاظ تجربه 

مسلط تر به کار  است و ایستادم با ایشان کار کردم.

 خ�ب در همین فض�ا، بعضی آمدن�د، مطرح 
کردند که عباس جدیدی یک چیزهای گرفته، 
و مواضع خود را عوض کرده، درس�ت اس�ت؟ 

این را می پذیرید یا نه؟
نمی خواهم روش فکر کنم و وارد این مسئله شوم!

 خیلی خب، پس می رس�یم به نق�د عملکرد 
شورا!

� اگر کسی بخواهد رأی خود را از این طرف بدهد به 
آن طرف، مگر اینجا ببخشید ماشین فروشیه؟! مگه 

اینجا!

یکی از کارکردهای ش�ورای چهارم نظارت بر 
ش�هرداری است، درست اس�ت؟ شما معاون 

نظارت بودید!
نه، این اشتباه است. من معاون نظارت رئیس شورای 
شهر هستم. هر عضو می تواند نظارت خود را داشته 
باش��د. رئیس ش��ورا به من ارج��اع داده من نظارت 
می کنم، به علاوه وظیفه نظارتی که برعهده من است 
که می توانم بر هر جا انجام بدهم. موضوعی باش��د 
رئیس به من ارجاع دهد. م��ن معاون نظارت رئیس 

شورا هستم.

خیلی خب، اگر یکی از کارکردهای  ش�ورای 
ش�هر را نظارت بدانیم امروز به نظارت ش�ورا 
چه نمره ای می دهید؟ ضع�ف و قوت آن را چه 

چیزی می دانید؟
م��ن در مصاحب��ه های قبل��ی خود گفت��م؛ هم به 
ش��هرداری نمره ۱5 می دهم و هم به شورای شهر 
یعنی در خصوص نظارت این نیس��تش که نتوانیم 
تا سر حد امکان نظارت کنیم، می توانیم؛ ولی شهر 
قفل می ش��ود و کار مردم می خواب��د و این با عرف 
جامعه سازگار نیس��ت. ما باید طوری نظارت کنیم 
که رعایت حال مردم هم شود. ما خیلی از مصوبات 
را اجرا می کنیم تصویب می کنیم و ابلاغ می کنیم؛ 
اما ببخشید تعارف نداریم در مرحله اجرا می دانیم 
که با مشکل روبه رو می شویم. می بینیم این مصوبه 
اگر بخواهد اجرا شود ۱00 درصد بخواهد اجرا شود. 
کار قفل می ش��ود یک طرف ش��هر می خوابد! اصلا 
به همین جهت مصوبات یک ح��دود و صغور دارد. 
یک انعطاف های دارد. یکسری موضوعات دارد که 
ولی تا آن جاهایی که می توانیم تعامل برقرار  کرده 
بین دستگاه های اجرایی و دستگاه های نظارتی . به 
این عرضم توجه کنید بین دس��تگاه اجرا و دستگاه 
نظارتی، همیش��ه این ه��ا هر چقدر ه��م که خوب 
باشند و با یکدیگر تعامل داشته باشند، اما یک تضاد 
و یک شکرابی با یک عینک های خاصی یکدیگر را 
نگاه می کنند. این نمی شود از آن فرار کرد. و این ها 
باید آن را در فرهنگ نظارتی، در ش��ورا در س��طح 

کلان کشور بالا ببریم. 

  میشه به صورت مصداقی چند مورد از پرونده 
هایی که شخصا نظارت کردید بفرمایید!

ببینید! م��ن باید برای پاس��خ به این س��وال با یک 
وانت پرونده می آمدم اینجا و خیل��ی از پرونده های 
شهرس��ازی خیلی موضوعاتی در خصوص حریم ، 

اتفاقات بحث باغات و خیلی موضوعات دیگر

حالا میشه چند مورد آنرا مصداقی بفرمایید  
این چند هزار پای��ش ،  چند هزار پرون��ده در حوزه 
شهرس��ازی کاری نبود که به راحتی انجام شود و در 
بحث خدمتتان عرض شود باغات و بحث اتفاقات و 
حریم تم��ام موضوعاتی بود که در دل شهرس��ازی 
پرونده های شهرس��ازی ما گنجانده ش��ده است و 
این ها را اگر بخواهیم بیاوریم یکی یکی بیاییم بگویم 
الی ماشاءالله است ،  ولی جزء پربارترین کارنامه های 
معاونت نظارت در طول این ۴ دوره ش��ورای ش��هر 
این دوره بوده اس��ت که چرا که تمام بچه های ما هم 
تخصصی هس��تند هم علمی و خیلی از موضوعات 
که ما به آن ها می رس��یم برای اصلاح طرح تفصیلی 
ارجاع می دهیم ب��ه معاونت شهرس��ازی و همین 
پایش مناطقی که دارد ب��رای اصلاح طرح تفصیلی 
می ش��ود خیلی از این نکات آن ها حاصل دسترنج 
بچه های ماس��ت که به موضوعاتی که م��ا به آن ها 

رسیده ایم می گوییم 

  در ای�ن پای�ش های�ی که داش�تید  ب�ه چه 
نقاط آس�یبی رس�یده اید؟ مصادی�ق آن را 

می فرمایید؟
ببینید ما در بحث پارکینگ و بحث تراکم هایی که 
باعث می شد که اسم شهر فروشی روی آن گذاشته 
ش��ود ،  به صورت کامل ورود کرده ایم و در این دوره 
امکان ندارد که یک ملکی را دیده باشید که پروانه ای 
اضافه بر طرح تفصیلی گرفته باشد، شاید در سطح 
اش��غال آن ها بگویند مثلا سطح اش��غال این ملک 
خیلی بیش��تر اس��ت. اما وقتی وارد طرح تفصیلی 
می ش��وید می گوییم نه خلاف نیس��ت. یک جایی 
را میبینید مثلا آنجا یک پرون��ده ای ۳0به 70 باید 
ساخته می شد. ببینید آقای س��الاری موضوعاتی 
شهرس��ازی خیلی پیچیده اس��ت. بح��ث همین 
تجمیع های که در ملک ها انجام می شد بحث همان 
بخش نامه شورای معاونان که زمان آقای نادری ابلاغ 
کردند و همین باعث ش��د که یکدفعه کار درش��هر 
قفل ش��ود. خیلی آن موضوعات پایش های بود که 
ما کردیم، اجرا شد و با مشکلاتی روبه رو شدیم و باز 
پرونده های که ما موضوعات فنی را از آن ها استخراج 
کردیم موضوعات فنی را ارائه دادیم و دیدیم نه باید 
موضوعات در طرح تفصیلی به این شکل برود جلو و 
موضوعات ما در آن بخش نامه لغو شورای معاونان که 
از زمان آقای جاوید آن بخش نامه ابلاغ ش��د و باعث 
ش��د خیلی از موضوعاتی که در شهرسازی بالاخره 
ناخوشایند بود، اجرا شود. خیلی از آن موضوعات لغو 

شد به راحتی. 
ادامه در صفحه 9

مجتبی  یزدانی



در نشست هم اندیشی دبیران شورایاری منطقه 17 با »پدیده شهر« با اشاره به مشکلات خط راه آهن برای ساکنان منطقه، مطرح شد:

 شهردار، عضو شورای شهر و مدیر عامل راه آهن 
هیچ کدام برایشان مهم نیست!

5

عصر ش��نبه 13 شهریور ماه، نخس��تین میزگرد مطبوعاتی دبیران 
شورایاری منطقه 17 با سردبیر هفته نامه پدیده شهر در ساختمان 
شهرداری این منطقه برگزار شد. از 14 شورایار منطقه تنها هشت 
نفر آم��ده بودند که البته به گفته دبیر دبیران ش��ورایاری منطقه 
دلیلش تشکیل جلس��ات پی در پی از 5 صبح تا نیمه های شب بوده 

است. با صحبتهای دبیر دبیران پیدا بود که شورایاران به طور جدی 
و فعال به دنبال حل مش��کلات این منطقه هس��تند. بیشترین مسئله 
ای ک��ه در این جلس��ه از آن صحبت ش��د بافت فرس��وده، خط راه 
آهن تهران- تبریز، پتانس��یل های منطقه، جایگاه شورایاری، رابطه 
ش��ورایاری با شورای شهر، ش��هرداری و  مردم بود. اما مسئله قابل 

توجه این نشس��ت مکانی بود که جلس��ه در آن برگزار شد، اتاقکی 
در بالای چند پله با یک آشپزخانه کوچک. با دیدن ساختمان بزرگ 
شهرداری، انتظار بیشتر از اینها بود. به قول دبیر دبیران شوارایاری، 
این مساله هم نشان از مظلومیت منطقه 17 می دهد.  آنچه در زیر 

می خوانید ماحصل این نشست چند ساعته می باشد: 

درهمایش توانمندسازی، هویت بخشی و جامعه پذیری بهبود یافتگان و... مطرح شد: 

رشد اعتیاد درتهران از میانگین کل کشور بالاتر است
 همایش توانمندسازی، هویت بخشی و جامعه 
پذیری توسط موسسه اندیشمندان رایا سلامت 
محور با شرکت سازمان ها و ارگان ها مختلفی 

استانی برگزار شد. 
هماهنگی  شورای  دبیر  آذرنیا  محمدرضا 
مبارزه با مواد مخدر استان تهران گفت: طبق 
اخرین نظر سنجی صورت گرفته اعتیاد در 
کنار معضلات همچون، فقر، فحشا و بی کاری 

مهمترین دغدغه مردم بوده است. وی ادامه داد: نرخ رشد ۲.95 درصدی 
رشد اعتیاد درتهران از میانگین کل کشور بالاتر است و استان تهران رتبه 
نهم را در میان استان های کشور در موضوع اعتیاد دارد در حال حاضر ۳0 
هزار نفر گرفتار اعتیاد است که ۱5 هزار نفر از آنها معتاد متجاهر هستند و ۱0 
درصد از آن را زنان به خود اختصاص می دهند که آمار زیر با آمار کشوری قابل 
قیاس نیست. دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان تهران اظهار 
کرد: این مقام مسئول تصریح کرد: روزانه در استان تهران ۱0 نفر بر اثر سوء 
مصرف مواد مخدر جان خود را از دست می دهند و ۱0 هزار میلیارد تومان 
زیان حاصل از این بحران در سطح استان در طول سال است که با کاهش سن 
مصرف و زنانه شدن اعتیاد این مسئله وارد فاز جدیدی در سطح کشور شده 
است. آذرنیا  گفت:: در حال حاضر ظرفیت 6 هزار نفری سامان دهی معتادان 
ایجاد شده است که قبلا این ظرفیت ۴00 نفر بوده است و الان با مشارکت 
دوسوم تشکل های غیردولتی یک قدم بزرگ رو به جلو برداشته شده است 
و پاسخ مطالبات مردم داده شده است و امید است با توانمند سازی، هویت 
بخشی و صیانت از بهبودیافتگان روند جامعه پذیری این قشر از جامعه به 
شکل مناسب صورت بگیردکه در صورت تضمین کافی در سطح جامعه این 

روند در بین بهبود یافتگان رشد خواهد کرد.

آسیب های ناشی از اعتیاد اول هویت فرد را مخدوش می کند
اصغر باقری سرپرست بهزیستی استان تهران در این همایش گفت: آسیب 
های ناشی از اعتیاد اول هویت فرد را مخدوش می کند وافراد آسیب دیده 
هویت حقوقی و اجتماعی خود را از دست می دهند بنابراین بایستی با توجه 
به امکانات با منطق اولویت بندی جدی برای فعالیت هدفمند در این باره 
صورت بگیرد. باقری اظهار کرد: در سال 9۳ تعداد 59۳ نفر دوره اماده سازی 
شغلی را در بهزیستی گذرانده اند که در سال 9۴ این تعداد ۱ هزارو ۲00 نفر 
بوده است و در 5 ماه اول سال 95 تعداد ۲6۲ نفر تحت آموزش قرار گرفته اند 
که با رویکرد مشارکتی و همکاری سازمان های مردم نهاد این تعداد افزایش 

خواهند یافت.

فعالیت های عملیاتی باید برای صیانت از بهبودیافتگان اجرا شود
احمدرضا غلامی مدیر تحقیقات بازار و ساماندهی صندوق کارافرینی امید 
در این نشست بیان کرد: ایجاد کسب و کار خانگی، خرد و کوچک در شرایط 
امروز جامعه بهترین مدل برای کاهش خیل  عظیم بیکاران جامعه است که 

در ادامه این روند معضلات اجتماعی ناشی از اعتیاد نیز کاهش پیدا کند.
وی ادامه داد: در کشور  سازمان های مختلف به صورت جزیره ای عمل کرده 
و عمدتا برنامه ها و اهداف خود را دنبال می کند که این معضل آسیب های 
اجتماعی را تشدید کرده است. غلامی تاکید کرد: با همکاری و هماهنگی 
ارگان ها مختلف با سازمان های مردمی می توان در حوزه صیانت از بهبود 
یافتگان ورود پیدا کرد که در صورت مدیریت درست و همچنین هدفمند 

بازار کار بهبودیافتگان نرخ بازگشت پذیری این قشر کاهش پیدا می کند.

آموزش عنصر اصلی موفقیت فعالیت های هدفمند است
عبدالله قاسمی معاون فنی و آموزشی اداره کل آموزشی فنی و حرفه ای 
استان تهران با اشاره به سختی ها و کمبود هاس حوزه اموزش در کشور اظهار 
کرد: اشتغال تبدیل مهارت، علم به ارزش است و افراد بهبود یافته باید توانایی 

های بالقوه خود را به ارزش تبدیل کرده و در عرصه عمومی عرضه کنند.
وی گفت: بهبودیافتگان باید در چهار اصل، آموزش، تولید، بازایابی و فروش 
تحت آموزش قرار گیرند تا ضمن تغییر فضای کارکردی بازگشت پذیری انها 
کاهش پیدا کند که در این راستا سازمان فنی و حرفهای تعداد ۱هزارو ۳00 
نفر از سرپرست های خانوارف بهبودیافتگان و زندانیان را تحت آموزش قرار 
داه است که ۱ هزارنفر آنها مجرد بوده و ۳00 نفرشان متاهل بودند که شرایط 

معیشتی آنها با توجه به اقدامات صورت گرفته تحول جدی پیدا کرده است. 

اقتصاد اعتیاد بستر اقتصاد ملی را مخدوش کرده است
سیاوش شهریور مدیر کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری تهران گفت: 
بازار اعتیاد به مافیای کارافرینی تبدیل شده است و برخی از کمپ های ترک 
اعتیاد تبدیل به بازار کار افراد سود جو شده اند و که بهبودیافتگان این مراز 
بعد از برگشت به عنوان نیرو جدید مصرفی با مصرف چندگانه در اختیار 
مراکز خرید و فروش قرار می گیرد که بازار توزیع مواد مخدر را تقویت می 

کندکه انجمن ها بادی در مقابل این اقدام ایستادگی کنند.
وی تشریح کرد: اقتصاد انهدام و سیاه مواد مخدر، با تجارت مواد، روسپیگری  
و فروش مشروبات الکلی اقتصادی ملی را با خطر مواجه کرده است که از دل 
این اقتصاد، اقتصاد اداری درحال شکل گیری است و افراد برای حفظ بازار 
تمامی مسئولان را با پرداخت مالی تحت نفوذ خود در می اورند که اتفاق 

خوشایندی در سطح کشور نیست.

از گفتمان صیانت از بهبودیافتگان در اذرماه رونمای خواهد شد
  بیرجندی مدیر کل دفتر  توسعه مشارکت های مردمی و سازمان های مردم 
نهاد ستاد مبارزه با مواد مخدر در این همایش گفت: ۳0 هزار متخصص در 
حوزه بهبودیافتگان فعالیت می کنند که با بستر سازی ۲ هزارو ۲7۱ شبکه 
تخصصی برای تحقق صیانت از بهبودیافتگان ایجاد شده است که نگاه به 
اینده و امیدواری به آن را تقویت می کند. وی تصریح کرد: جامعه پذیری 
بهبودیافتگان شامل، پیشگیری، درمان، حمایت و صیانت است که  نیازمند 
حضور افراد خلاق و حمایت ملی است. مدیر کل دفتر  توسعه مشارکت های 
مردمی و سازمان های مردم نهاد ستاد مبارزه با مواد مخدر تاکید کرد: در ۲ 
سال گذشته ۱50 طرح اشتغال برای بهبودیافتگان رصد شده که تعدا 50 
عدد از انها مورد تصویب قرار گرفته است که ۴ کارگروه شغلی پایدار برای 
بهبودیافتگان ایجاد شده است و این فعالیت برای گفتمان سازی برای ارائه 

تجارب به نهادهای مدنی برای صیانت از بهبود یافتگان رونمایی خواهد شد.

شـورایـاری

برگزاری دومین همایش تخصصی توسعه عدالت آموزشی باعنوان" پیش دبستانی، زیربنای عدالت آموزشی پایدار" در تهران
به مناسبت هفته جهانی کودک، موسسه مطالعاتی حامیان فردا و موسسه هم نوا ، دومین همایش از سلسله همایش های “توسعه عدالت آموزشی” در سال ۹5، 11 مهر ماه باعنوان” پیش دبستانی، 

زیربنای عدالت آموزشی پایدار” در دانشگاه الزهرا برگزار می کنند.
 به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیر دولتی ایران)watan.ir(، موسسه مطالعاتی حامیان فردا و موسسه هم نوا ، دومین همایش از سلسله همایش های “توسعه عدالت آموزشی” در سال 13۹5 

برگزار می کنند. به گزارش وطن محور اصلی این همایش هم اندیشی درباره راهکارهای پوشش کامل پیش دبستانی باکیفیت، برای همه کودکان ۹ استان 2زبانه، تا سال 1400 است . همایش “ پیش 
دبستانی، زیربنای عدالت آموزشی پایدار” روز یکشنبه 11 مهرماه در دانشگاه الزهرا )س( تهران برگزار می شود.

 دغدغه ای ندارند 
که مشکل منطقه 17 را حل کنند!

حمید زاهد  دبیر ش��ورایاری منطقه ۱7 از محله 
"امام سجاد" آمده بود. وی در ابتدا از نحوه ارتباط با 
مردم و نقش شورایار سخن گفت و اذعان داشت: با 
مردم در ارتباط مستقیم هستیم و مشکلات را می 
بینیم. کس��انی که درد دارند و نمی توانند زندگی 

شان را بچرخانند، کاملا درک می کنیم. 
در این روند وظیفه ش��ورایار به عن��وان یک فرد 
آگاه در محله این است که بتواند پیگیر مشکلات 
مردم باش��د، آنها را به مس��ئولین انتقال بدهد و 
مسئولین هم بشنوند و مش��کل را حل کنند. اما 
زمانیکه ش��ورایار کارش را انجام دهد و درنهایت نتواند نتیجه بگیرد به وضعی دچار می ش��ویم که 

مشکلات حل نمی شود.  

شهرداری هیچ برنامه ریزی خاصی ندارند
زاهد در پاس��خ به س��والی در خصوص نحوه عملکرد ش��هرداری ابراز داشت: دوس��تان شهرداری که 
مسئول حل مسائل و مشکلات منطقه هستند، هیچ برنامه ریزی خاصی ندارند. به عبارتی سیستمی 
در ارتباط با شورایاری ندارند که اگر دبیر محله چیزی را خواست، س��ریع به او جواب بدهند و به دنبال 
حل مشکل باشند. متاسفانه در سال گذشته خیلی از بودجه های فرهنگی و اجتماعی مان عودت داده 
شد و مطمئنم که نصف بیشترش��ان اجرا نشد. این اتفاق نشانگر آن است که ش��هردار قبلی پروژه ها را 
دلبخواهی اجرا کرده است. تاکید می کنم هر چقدر شهرداری کم کاری کند، سال به سال مسائل عقب 

می افتد و مشکلات بیشتر می شود.
 وی در ادامه از نحوه تعامل با ش��ورای ش��هر س��خن گفت و اذعان داشت: خیلی از مس��ائل را دوستان 
شورایارمان در مجمع دبیران ش��ورایاری مطرح می کنند، اعضای شورای ش��هر هم به اینجا می آیند 
و بحث می کنند ولی بازهیچ اتفاق خاص��ی نمی افتد. بدین ترتیب خیلی از مس��ائل ریز و کلان وجود 
دارد که حل نشده باقی مانده اس��ت. به طور مثال بارها در خصوص خط آهن جلسه داشتیم،  ولی گویا 
دغدغه ای ندارند که بخواهند مشکل منطقه ۱7 را حل کنند.  بنابراین به شخصه معتقدم اگر مسئولین 
می خواستند مشکلی را حل کنند تا به حال این اتفاق افتاده بود. همین یک ماه پیش در آخرین جلسه 
شورای شهر بود که رئیس راه آهن را احضار کردند تا ببیند مشکل چیست؟ اما هیچ نتیجه ای نداشت. 
با اینکه اهالی همجوار خط آهن از ورود س��یمان به جای خاک در خانه هایشان گله می کنند،  اما هیچ 
اتفاق خاصی نیفتاده است. بدین ترتیب مسئول راه آهن ، عضو شورای شهر، شهردار هیچ کدام برایشان 
مهم نیست ، صرفا به چند عکس بسنده می کنند و خودشان را پشت مسائلی همچون بودجه قایم می 
کنند. حال سوال این اس��ت که اگر این اتفاق در منطقه دو بیفتد، چه می شود؟ مطمئن هستم که پدر 
ش��هردارش را در می آورند چون یکی از دفاتر کارم در آنجاس��ت می دانم و دیده ام که در مواردی خود 

شهردار عذر خواهی و پیگیری کرده است.  
زاهد در بخش پایانی س��خن خود ضمن اشاره به مش��کلات منطقه از اقدامات مثبت ش��ورایاران در 
خصوص حل آنها یاد کرد و گفت: مش��کلات زیادی در منطقه داریم ، مس��ائلی ک��ه خیلی عمیق تر و 
دردناک تر از آن چیزی است که شما در صحبتها می ش��نوید. اما ما به دنبال آن هستیم تا اهداف کوتاه 
و بلند مدت منطقه را پیگیری کنیم و در این جهت حرکت کنیم. در این بین مهمتر از همه اهداف بلند 
مدت در خصوص آسیبهای اجتماعی است. به طور مثال س��عی کرده ایم از خانم های بی سرپرست و 
بد سرپرست که تعدادشان هم زیاد اس��ت، حمایت کنیم. البته کمک ما در حدی است که برنامه های 
رایگانی جهت ثبت نام کلاس بچه هایشان داشته باشیم و بیش از این در توانمان نیست. ولی شهرداری 

که بودجه اش مصوب شده، وظیفه دارد که برنامه ها را اجرایی کند. 

  شهرداری کجایی؟! ساختمان های 
تخریب شده صرفا خاک می خورند!

علی اکبر محمدی  جانشین دبیر محله "گلچین" 
از منطقه ۱7 با س��ه دوره تجربه در شورایاری دیگر 
دبیر حاضر ب��ود. وی در ابتدای بح��ث خود به نحوه 
ارتباط شورایاران با مردم پرداخت و گفت: چون خود 
مردم شورایاران را انتخاب می کنند و دائما با آنها در 
ارتباط هس��تند در نتیجه انتظارت زیادی دارند. ما 
نه تنها فقط در حیطه ش��هرداری و ادرات مختلف از 
جمله برق ، آب ، فاضلاب بلکه برای حل مشکل مالی 
و بیماری اهالی هم پیش قدم می ش��ویم. حتی اگر 
کسی در خانه مردم س��نگی بیاندازد گزارشش را به 

ما می دهند و باید پیگیر شویم. همچنین چون ش��وراریاری چارچوب خاصی ندارد و نیاز به گرفتن نوبت و 
تشریفات ندارد لذا در مساجد، خیابان و هر جای دیگر با مردم دیدار می کنیم. 

محمدی در ادامه عملکرد ش��هرداری را ضعیف ارزیابی کرد و اظهار داشت: شهرداری بسیاری از مشکلات 
و معضلات محل را می داند. به طور مثال اگر س��اختمانی چهار آجر روی هم بگذارد، سریع از همه چیزش 
خبردار می ش��ود. اما اینکه چرا در بعضی کارها هیچ اقدامی نمی کند و ضعیف عم��ل می کند، واقعا نمی 
دانم! س��پس وی در این خصوص به مشکلات موجود اشاره کرد و گفت: نخس��ت؛ نزدیک ۱5 سال قبل در 
محله گلچین، تقاطع شهید فیروزی و چهارده متری شهید قدرتی مکانی را برای بازار تره بار گرفتیم و تمام 
اقداماتش را انجام دادیم. شهرداری هم انصافا با ما همکاری کرد ، به دو نفر از ساکنین خانه دیگری داده شد تا 
آن قسمت خراب شود. در این روند خانمی را هم راضی کردیم تا محل زندگی خود را تخلیه کند. با این همه 
اقدام مثبت در آخر به هیچی نرسیدیم. الان ده سال از آن ماجرا می گذرد اما همه چیز تعطیل شده است ، دور 
محل هم فنس کشیده اند. صرفا در این چند سال چند بار از ما پیشنهاد خواستند که چکارش کنیم. ما هم 

نیازهای محل را از قبیل ایجاد بازار میوه و تره بار، دارالقران و سرای محله گفته ایم. 

خط راه آهن تهران- تبریز آماده شده است،  اما همینطور مخروبه مانده است!
دوم؛ حمامی در تقاطع شهید قربانی و شهید قدرتی ، روبروی مسجد امام رضا بود که پیشنهاد تخریبش را 
دادم. صحبت کردیم تا صاحب ملک و شهرداری به توافق برس��ند، بالاخره شهرداری آنجا را با نیت ساخت 
بازار تره بار یا ایجاد فضای آموزشی -فرهنگی خرید. الان شش سال است که آن محل متروکه مانده است، 
جالب اینکه حتی یک بار هم فروخته شد. س��وم؛ اداره فاضلاب زمین را کنده اس��ت و در کوچه های شش 
متری آسفالت فرورفته است. به صورت نوبتی تقسیم کردیم که گزارشی را جمع کنیم و به دست شهرداری 
برسانیم. الان شاید حدود90 درصد کوچه ها این مشکل را دارند. حال در زمستان وقتی آب در این چاله ها 
جمع شود،معضلات هم شروع می شود. مورد آخرهم حریم خط راه آهن تهران- تبریز است که با اینکه آماده 
شده است اما همینطور مخروبه مانده است.  محمدی در ادامه از اقدامات مثبت شهرداری نیز قدردانی کرد 
و اذعان داشت: به هر حال نمی گوئیم که شهرداری هیچ کاری نکرده است بلکه اقدامات مثبتی هم داشته 

است که در این خصوص می توان به خریداری بافتهای فرسوده و باز کردن خیابان، ایجاد مترو اشاره کرد. 
بررسی عملکرد شورای شهر مورد دیگری بود که شورایارمحله گلچین به آن توجه کرد و گفت: شورای شهر 
در دوره اول خیلی خوب بود. آق��ای دبیر و خادم تمام دبیران را جمع می کردند، ش��ورایاران هم می آمدند. 
اعلام می کردند که تمام مش��کلات را به رئیس آن س��ازمانها بگوئید و همه هم می آمدند. حداقل اینکه با 

پیگیری ما ۲0 درصد مشکلات حل می شد اما الان هر چه می گوئیم پاسخ می دهند که بودجه نداریم. 
محمدی در آخر از فاصله زیاد ش��مال و جنوب تهران گله کرد و اظهار داشت: آیا با توجه به ۴000 شهیدی 
که از منطقه داده ایم ، قیمت ساختمان نسبت به منطقه یک و دو باید اینقدر متفاوت باشد؟ علت اصلی این  
تفاوت گسترده رسیدگی بیشتر به مناطق بالا است. با اینکه آنجا زمین خالی ندارند اما امکاناتش از جنوب 

شهر خیلی بهتر است. 

اداره فاضلاب زمین را 
کنده است و در کوچه 

های شش متری آسفالت 
فرورفته است. به صورت 
نوبتی تقسیم کردیم که 
گزارشی را جمع کنیم 
و به دست شهرداری 
برسانیم. الان شاید 

حدود۹0 درصد کوچه 
ها این مشکل را دارند. 
حال در زمستان وقتی 

آب در این چاله ها جمع 
شود،معضلات هم شروع 

می شود
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خرید ساختمان متروکه ۱5 سال ساخت؛ با قیمت 6 میلیارد تومان !

6
در نشست کانون همیاران جوان  مطرح شد : 

هویت اجتماعی چیست؟
فریبا مصدق:

با  جوان  همیاران  کانون  نشست  شانزدهمین 
موضوع هویت اجتماعی با تسهیل گری فریبا 

مصدق برگزار شد. 
بسیاری از ما در روابط اجتماعی خود با افرادی 
روبرو می شویم که سردرگمی یکی از خصوصیات 
بارز آنهاست.افرادی که فکر می کنند باید کارهای 
مهمی در زندگی خود انجام دهند اما نمی دانند 
چه کاری، دل مشغولی های بی هدفی دارند و مسئولیت گریز و دلزده اند، اغلب 
شخصیت منفعل و بی تفاوتی دارند.اگر این خصوصیات و صفات را در سطح 
گسترده تری تعمیم دهیم به جامعه ایی برمی خوریم که سردرگم و بلاتکلیف است 
و همچون مظروفی می ماند که در هر ظرفی شکل و قالب خاصی به خود می گیرد. 
انسان همیشه بدنبال پاسخی برای کیستی خود بوده است. پاسخی که هویت او را 
آشکار می سازد و به تصمیمات و افکارش جهت می دهد. در همین راستا کانون 
همیاران جوان در شانزدهمین نشست خود به بررسی هویت اجتماعی پرداخت. 
در ابتدا تسهیل گر جلسه از اعضا خواستند که در مورد هویت خود صحبت کنند 
و هر فرد با توجه به تعریفی که در مورد هویت داشت به این سوال پاسخ داد. پاسخ 
هایی که در محدوده مشخصات ظاهری، تفکرات، علایق، عملکردها و...قرار 
داشتند. در ادامه با توجه به مواردی که ذکر شد هویت اینگونه تعریف شد، مجموعه 
ایی از روحیات ، ویژگی ها و نگرش ها که یک فرد را از دیگران متمایز می کند. در 
ادامه بررسی شد که چه ویژگی ها و نگرشهایی هویت فرد را می سازد.توسط یکی از 
اعضا اشاره شد که بعضی از هویت ها فیزیکی هستند مانند قد، وزن، جنسیت، رنگ 
چشم و پوست و مو و... بعضی از هویت ها نیز از بدو تولد به فرد انتساب داده می شود 
مانند نام و نام خانوادگی، محل تولد ، تاریخ تولد، شماره شناسنامه یا شماره ملی 
و....بطور کلی می توان هویت های ذکر شده را هویت های اولیه یا ابتدایی نامید، 
اما هویت های دیگری نیز هستند که در گذر زمان و در خلال رشد فرد کسب می 
شوند مانند حالات روحی و رفتاری، اعتقادات و دانسته ها و... در ادامه گفتگو بیان 
شد انتخاب های ما نیز بخشی از هویت ما بحساب می آید، انتخاب هایی همچون 
رشته تحصیلی، شغل، محل زندگی، سبک زندگی، دین و مذهب، جهت گیری 
های اجتماعی و سیاسی و غیره. یکی از اعضا بیان داشت که هویت های ابتدایی 
ثابت هستند و گاها تغییر می کنند، اما هویت های اکتسابی همیشه در حال تغییر 
است و ثابت نیست. می توان گفت شکل گیری هویت، فرایندی مستمر و متغیر 
است و ثابت و ذاتی نیست که در بسترهایی همچون خانواده، اجتماع، نهادهای 

آموزشی و... شکل می گیرد. 
با توجه به گفتگوهای شکل گرفته از افراد حاضر در جلسه خواسته شد هویت 
اجتماعی را تعریف نمایند.بیان شد اینکه فرد در اجتماع چه نقشی دارد می 
تواند هویت اجتماعی او را تعریف کند. همچنین بیان شد اگر فرد هویت فردی 
خود را شناخته باشد نقشی که جامعه از او انتظار دارد را نیز می شناسد و این دو 
ازهم جدا نیستند. هویت اجتمایی در یک گروه یا جامعه بر شباهت هایی تکیه 
دارد که سبب تمایز آن گروه با گروه های دیگر می شود، می توان اینگونه گفت 
که هویت فردی بر تفاوت ها تمرکز دارد و هویت اجتماعی بر شباهت ها. در ادامه 
مولفه های هویت اجتماعی مورد بررسی قرار گرفت. اعضا بیان داشتند که هویت 
یک جامعه از مواردی همچون دین و مذهب، سیاست دولت، مسائل فرهنگی، 
تاریخ، رسوم و آداب، ادبیات و ...تاثیر می پذیرد. بطور کلی عوامل اقلیمی، عوامل 
سیاسی و تاریخی، عوامل اقتصادی، عوامل فرهنگی و مولفه های تربیتی بر هویت 
یک اجتماع تاثیر می گذارد. هر اجتماعی با توجه به ابزارهای فرهنگی مانند زبان، 
مذهب، نوع پوشش، ورزش و تفریح، علایق زیباشناختی و... دارای هویتی متمایز با 
دیگر جوامع است، روشن است هر فرد باید هویت جامعه خود را بشناسد. مهمترین 
عنصری که می تواند در هویت اجتماعی مورد بررسی و تامل واقع شود عنصر 
خودآگاهی و خودیابی است. اینکه فرد یا جامعه بداند کیست و چگونه به نقطه 
ایی که در حال حاضر در آن ایستاده، رسیده است.  در ادامه گفتگو در مورد بحران 
هویت و تهاجم فرهنگی به عنوان دو آسیب اجتماعی، که حاصل عدم شناخت 
هویت یک جامعه توسط افراد آن می باشد، بصورت مختصر بحث شد. بیان شد 
اگر افراد یک جامعه هویت خود را نشناسند در مواجه با دیگر جوامع بجای دادوستد 
فرهنگی که امری مثبت و ضروری است دچار تهاجم فرهنگی و وازدگی در مقابل 
فرهنگ بیگانه می شود. در بحران هویت افراد نقش خود را در جامعه گم می کنند و 
احساس جدایی نسبت به محیط و اجتماع و حتی  خود دارند. این افراد همانطور که 
در ابتدای گزارش ذکر شد فکر می کنند باید کارهای مهمی در زندگی خود انجام 
دهند اما نمی دانند چه کاری، دل مشغولی های بی هدفی دارند و مسئولیت گریز و 

دلزده اند و اغلب شخصیت های منفعل و بی تفاوتی هستند.

افزایش تولید واگن سازی از 14 واگن به 21 واگن
معاون شهردار تهران در بازدید از کارخانه واگن سازي مترو تهران از بخش هاي 
مختلف این کارخانه 5 هکتاري دیدن کرد و از نزدیک در جریان فرآیند تولید این 

محصول مهم صنعتی در این مجموعه بزرگ تولیدي قرار گرفت.
مازیار حسیني در حاشیه این دیدار، هدف از بازدید خود را آشنایي نزدیک با همت 
بلند و تلاش مهندسان و کارگران کارخانه واگن سازي متروی تهران اعلام کرد 
و گفت: این مجموعه، مسیر خود را به خوبي دارد طي مي کند و نوع نگاه رو به 
جلوي حاکم بر آن، نشان دهنده موفقیت مسیر انتخاب شده و متضمن افقی روشن 

و آینده اي موفق براي این واحد بزرگ صنعتي است.
وي با اعلام این که شیوه کار در کارخانه واگن سازي متروي تهران، نشان دهنده 
هدف گذاري درستي است که در آن پیش بیني شده، تأکید کرد: البته این 
مجموعه، ظرفیت بالایي دارد که با یک برنامه هدفمند، می توانیم آن را همزمان با 
ارتقای کیفیت، به بالاترین میزان ممکن افزایش دهیم و آن را به یک واحد صنعتي 
نمونه در سطوح ملی و حتی بین المللی تبدیل کنیم.  معاون شهردار تهران با اشاره 
به این که کارخانه واگن سازي متروي تهران در برنامه 5 ساله خود باید به تولید 
۴90 دستگاه واگن و به عبارتي 70 رام قطار در سال برسد، اظهار کرد: با توجه به 
وجود استعداد و ظرفیت کافي در این مجموعه، با حمایت جدي و باور قلبي مي 
توانیم به اهدافمان نائل شویم. وي با تأکید بر این که در حال حاضر، هر ماه ۱۴ 
دستگاه واگن مترو معادل دو رام قطار در کارخانه واگن سازي متروي تهران ساخته 
مي شود و به دستور معاون شهردار تهران، ظرفیت این مجموعه را به تولید ماهانه 
۲۱ دستگاه واگن مترو معادل سه رام قطار افزایش خواهیم داد، خاطرنشان کرد: 
البته هدف گذاري مان در برنامه 5 ساله مجموعه و با استفاده از حداکثر ظرفیت 

ممکن، تولید ۴۲ دستگاه واگن مترو معادل شش رام قطار در ماه است.

صداق��ت پورعباس��ی دبی��ر دبیران ش��ورایاری 
منطقه ۱7 و دبیر ش��ورایاری محله "زمزم " در آغاز 
س��خنان خود از رابطه ش��ورایاری با مردم و نقاط 
مثبت و منفی این حرفه س��خن گفت: از آنجائیکه 
ش��ورایاران در محیط زندگی خ��ود رای آورده اند 
و به دور از مردم نیس��تند ، رابطه ش��ان هم با مردم 
تنگاتنگ اس��ت. از آنجائیکه مطالبات مردم مدام 
به روز و توقعش��ان بیش��تر می ش��ود بدین ترتیب 
ش��ورایاران حتی نس��بت به مدیران ارشد دغدغه 
شان پررنگ تر اس��ت. مردم قبل از اینکه با سامانه 
۱۳7 تماس بگیرند، ح��ل کوچکترین اتفاقات را از 
ش��ورایار می خواهند. حتی موضوعاتی که شاید به 
نزدیکترین اعضای خانواده خ��ود هم نگویند مثل 
اعتیاد ، طلاق ، درگیری خانوادگ��ی و مریضی را با 
ما در میان می گذارند. اینها همه شواهدی است که 
شورایاری پذیرفته شده، حرفش نافذ و نقشی بالنده 
دارد. اما کار کردن در ش��ورایاری تبعات روانی هم 
دارد. گاهی پیش آمده که برخی از ش��ورایاران می 
گویند رفتار ش��هرداری یا ارگانهای دیگر در برخی 
از موضوعات ، مخصوص��ا در حیطه مدیریت محله 
به ما آسیب هم زده اس��ت. به این صورت که قبل از 
ش��ورایاری بین مردم محبوب تر بوده اند، اما بعد از 

رای جایشگاهشان پائین تر آمده است. 
پورعباس��ی ضم��ن اینک��ه نگ��رش ش��هرداری 
نسبت به ش��ورایاری را واحد دانس��ت، در ادامه از 
عملکرد ش��هرداری گله کرد و گفت: ش��هرداری 
ی��ک س��اختمان و اداره نیس��ت، بلکه ی��ک نگاه 
اس��ت. بارها دیده ای��م در راس هر ش��هرداری در 
منطقه چهار شهردار عوض می ش��ود و هر فردی 
که می آید هم��ان طور که به ش��ورایاری نگاه می 
کند، سیس��تم و بدنه را هم با خود همراه می کند. 
در جلس��ات با معاونین ی��ا در بازدیدهای میدانی 
متوجه می ش��ویم که اگر ش��هردار به شورایاری 
اعتقاد دارد، عملکرد معاونی��ن و زیر مجموعه ها 
هم با نگاه او همراه می شود. در کل می توان گفت 
که ش��هرداری بعضاً در جلس��ات رسمی خیلی به 
ما احترام می گذارد، اما عملکردش��ان نه به بخش 
نامه ها و اساس نامه، بلکه به نگاه مدیر ارشد بر می 
گردد که غالباً خوب و مطلوب نبوده است. هرچند 
بارها گفته ایم که ش��ورایار یک ش��هروند مطالبه 
گر اس��ت، اما این نگاه را در رفتار ش��هرداری نمی 
بینیم. ما نماینده شهروندان هستیم، شهروندانی 
که عوارض می دهند و خواهان خدمات هس��تند. 
اما متاسفانه ش��هرداری جایگاه شورایاری را نمی 
پس��ندد و ما را به عنوان مردم مطالبه گر و نماینده 
مردم بر نمی تابد. به طور مثال مطالبه ای را مطرح 
می کنیم، شاید همان لحظه بتوانند انجام بدهند 
ولی چون می خواهند ثابت کنند که به گفته شما 

نیست در برنامه های بعدی می گذارند. 

چرا پروژه راه آهن باید 11 سال طول بکشد؟!
وی همچنی��ن از نحوه نگرش ش��ورای ش��هر به 

شورایاری ابراز تاس��ف کرد و ابراز داشت: با اینکه 
ش��ورایاران از کف محل��ه ها خبر دارن��د و جایگاه 
نظارتی دارند، اما تا به حال تعامل خوبی با شورای 
شهر نداش��ته ایم. به عبارتی می توان گفت آنها در 
همین حد هم که مطالب��ه داریم نقش ما را بر نمی 
تابند ، چه برس��د به اینکه جایگاه نظارتی داش��ته 
باش��یم! این در حالی اس��ت که می توان از ۴000 
نفر شورایاری که در س��طح تهران همه معتمد اند 
و در بیشتر اقشار و اصناف هنری، پزشکی، بسیج، 
نماینده مجلس هستند، اس��تفاده کرد. مطمئنم 
اگر در این سالها از نقش شورایاران خوب استفاده 
می کردند ،  وضع بدین گونه نبود و توزیع خدمات و 
زیر ساختها در سطح شهر تهران ناهمگون صورت 
نمی گرفت. بدین ترتیب بستری که شورای شهر 
و حتی ش��هرداری در سیس��تم مدیری��ت محله 
فراهم کرده اند بسیار لغزنده است. یعنی هر لحظه 
ممکن است ش��ورایاری در این مس��یر سر بخورد 
چراکه بعضاً دوستان شورایار را یا به رسمیت نمی 

شناسند یا به حرف آنها گوش نمی دهند.
پورعباسی در ادامه نحوه مدیریت شهری را بسیار 
ضعیف دانس��ت و گف��ت: نتیجه س��وء مدیریت 
دوستانمان در ش��ورای شهر این ش��ده است که 
هنوز بعد از ۳7 س��ال پروژه های بسیار سنگین و 
متنوع صرفا در شمال تهران تعریف شود. در آنجا 
ملک، س��طح فرهنگ و همه چیز بالا می رود، اما 
درجنوب شهر هنوز راه بسیار است. سوال مهم این 
است که مدیریت ش��هری چه پروژه منطقه ای و 
فرا منطقه ای ب��رای ما تعریف و شناس��ایی کرده 
اس��ت که ش��هروندان دیگر تشویق ش��وند اینجا 
پول خرج کنند. ف��رض کنید ما ش��هید ندادیم، 
مدافعین حرم ندادیم ، پای انقلاب هم نایس��تاده 
ایم، خوب ما را ه��م مثل منطقه ی��ک و دو ببیند. 
چرا یک پروژه راه آهن باید ۱۱ سال طول بکشد؟! 
خروجی عملک��رد آقایان باعث ش��ده اینجا ملک 
یک میلیون و هش��تصد هزار تومان و بالا شهر ده 
میلیون تومان باشد و در نتیجه سازنده رغبت نکند 

پولش را اینجا خرج کند. بدین ترتیب تهران مثل 
اولادی اس��ت که اندامش متوازن رش��د نکرده و 
ناقص الخلقه است. مسئولان مناطق بالا را مشابه 
شهرهای اروپایی می کنند ولی ببینید منطقه ۱7 
و کلا پهنه جنوب چه وضعی دارد؟! مسئولین باید 
بدانند که مردم حتی کس��انی هم که سطح سواد 
عمومی زیادی ندارد، می فهمند، توقع عمل دارند 
و نه صرف شعار. اما ش��ورایاری به دنبال این است 
که مدیری��ت واحد ش��هری اتفاق بیفت��د و از این 
بلاتکلیفی در آی��د . در جلس��ات مختلف منطقه 
ای، فرامنطقه ای و ناحیه ای مط��رح کرده ایم که 
حاضریم مدیریت واحد ش��هری را از ک��ف به بالا 
بیاریم نه اینکه بخواهی��م منتظر مصوب مجلس 

باشیم. 
دبیر دبی��ران منطقه ۱7 و دبیر ش��ورایاری محله 
زمزم در آخر از مش��کلات منطقه و محله س��خن 
گفت و اظهار داشت: مش��کلات بسیار است. اول؛ 
بافت فرس��وده، ناپایدار و معابر بس��یار کم عرض 
زیاد است. بر اساس کارشناس��ی ای که در جامعه 
شهری صورت گرفته اس��ت، بافت فرسوده اینجا 
حدود سی درصد است که البته ما معتقدیم بیش 
از 50 درصد اس��ت. این امر را خ��ود آقای چمران 
در گزارش��ی که در صحن ارائه کردیم، پذیرفتند. 
دوم؛ مهاجرپذیری زیاد است. از آنجائیکه در این 
منطقه سطح زندگی ارزان است، مهاجرین زیادی 
می آیند که این امر از نظ��ر اجتماعی، اقتصادی و 
امنیتی آسیب های زیادی را وارد می کند. سوم؛ 
کمبود سرانه هاست. محله هایی از جمله جلیلی ، 
مقدم یک متر هم فضای سبز ندارند. بدین ترتیب 
برخی محله ها اصلا س��رانه ورزش��ی یا فرهنگی 
ندارند و ما  از کمبود سرانه رنج می کشیم. چهارم؛ 
نبود اعتبارات کافی ش��ورای ش��هر است. شما که 
رئیس کمس��یون بودجه یا س��لامت هستید نامه 
ای که از منطقه ۱7 یا کلا پهنه جن��وب می آید را 
مصوب کنید تا ما هم جهشی داشته باشیم. بخش 
اعظم 90میلیاردی که برای امس��ال گذاشته اند، 

به صورت نقدی یا اعتب��اری از خود منطقه محقق 
می شود. مطرح شده که بالای 60 درصد را باید از 
مردم در بیاورند. بدین ترتی��ب آن چیزی که باید 
توس��عه پیدا کند عملا اتفاق نمی افتد و  همه چیز 
به حفظ و نگه داری شهر آن هم به زور منتهی می 

شود. 
پنجم؛ جایگاه ضعیف نظارت بر پیمانکاران است. 
درحالیکه قرار ب��ود زباله ها مکانیزه ش��وند، اما با 
فرغون و چرخ دستی جمع می شود و همه شیرابه 
های آن بر روی زمین جاری می شود. پیمانکاران 
ه��م اول یک لیس��ت صد نف��ره ارائه م��ی دهند، 
اما عملا بیش��تر از چهل نفر کار نم��ی کنند. تازه 
بیش��تر هم کارگر افغانی می آورند که طبق قانون 
مجاز نیس��ت. یک مورد دیگر در خصوص نظارت 
ضعیف اینکه با چش��مان خودم دیدم پیمانکار با 
آرم ماشین ش��هرداری تابلوی عابر پیاده را باز کرد 
و یک عکس از میله خالی انداخت بعد دوباره تابلو 
را بس��ت و عکس انداخت . متوجه ش��دم که قصد 
دارد اعلام سرقت کند و بگوید امروز ۱5 تابلو نصب 
کردم. البته با گزارش بنده موضوع پیگیری ش��د و 
فرد خاطی هم به مجازات خود رس��ید. مورد دیگر 
بحث ش��یرابه ها اس��ت که باز پیگیر شدم. ساعت 
۱۱شب از خیابان متین می آمدم که دیدم شیرابه 
در مس��یر جاری اس��ت و بوی خیلی بدی را ایجاد 
کرده بود. مس��یری را ح��دود ۴00 مت��ر رفتم تا 
اخطار دادم و دیدم صرفا حاصل یک سهل انگاری 
بوده اس��ت. شش�م؛ اجرای برخی پ��روژه های 
موازی اس��ت. ش��هرداری فکر می کند که متولی 
همه امور شهر اس��ت در نتیجه به همه کاری ورود 
کرده، اما به صورت ناقص و هیچ کاری را هم به سر 

منزل مقصود نرسانده است. 
بعد از گ��زارش صداوس��یما از محل��ه هرندی که 
چندشب پش��ت س��ر هم پخش ش��د، که در باره 
معتادین وکا رت��ن خوابها بود، ش��هر داری بدون 
مطالعه وپیوست های لازم برای اجرای یک طرح 
به ن��ام بهاران، س��ریع تصمیم گر فت ودر س��طح 
ش��هر تهران مکانهای برای افرادی که ترک کرده 
اند خریداری وتهی��ه نمود.ک��ه در منطقه ما یک 
س��اختمان متروکه با بیش از ۱5س��ال س��اخت 
را به قیم��ت 6میلیارد تومان خری��داری نمود. اما 
شهرداری باید بداند هر موضوعی متولی مخصوص 
به خود را دارد. پس بهزیس��تی و کمیته امداد چه 

نقشی دارند؟ 
مورد دیگ��ر ورود به موضوع بانوان بی سرپرس��ت 
است که باز هم شهرداری دچار یک سو تفاهم شد. 
بدین ترتیب با اینکه شهرداری و مدیریت شهری 
اقداماتی را انج��ام داده اند اما مطل��وب نبوده و در 
مواردی فقط ریخت و پاش داش��ته است که البته 
حضرت آقا هم به این قضیه معترض هس��تند. پور 
عباس��ی در آخر بحث خود به معضل خط راه آهن 
تهران- تبریز اش��اره کرد و آن را بزرگترین مشکل 

منطقه ۱7 دانست. 

شـورایـاری

برگزاری سفره یک روزه به نفع کودکان نیازمند
با توجه به بازگشایی مدارس بنیاد فرزندان ایران زمین و شماری از سازمان های مردم نهاد اقدام به برگزاری یک سفر یک روزه خیریه به جنگل های الیمستان در روز دوشنبه 22 شهریورماه کرده 
است که تمام عواید حاصل از این اردو به نفع کودکان نیازمند در حال تحصیل صرف خواهد شد. به گزارش پایگاه خبری سازمان های غیر دولتی ایران ) watan.ir(،بنیاد فرزندان ایران زمین به 
همراه انجمن چارگاه، جمعیت جوانه های لبخند، و گروه گردش گری آدرنالین مردمی دست به دست هم داده اند تا برای تحصیل کودکان نیازمند لوازم التحریر و ملزومات تحصیلی را فراهم کنند.

در همین راستا تور گردشگری آدرنالین در تاریخ 22 شهریور ماه برای جمع آوری هزینه های ذکر شده ی بالا برای 100 کودک مستقر در مدرسه کودکان کار پویش )منطقه فلاح( برای نیازمندان 
ایرانی و افغان که شرایط سخت تحصیلی دارند نیز ارایه دهنده خدمات مالی برای این فعالیت نیک خواهد بود.

بعد از گزارش صداوسیما 
از محله هرندی که 

چندشب پشت سر هم 
پخش شد, که در باره 

معتادین وکا رتن خوابها 
بود، شهر داری بدون 
مطالعه وپیوست های 
لازم برای اجرای یک 

طرح به نام بهاران, سریع 
تصمیم گر فت ودر سطح 
شهر تهران مکانهای برای 
افرادی که ترک کرده اند 
خریداری وتهیه نمود.که 
در منطقه ما یک ساختمان 
متروکه با بیش از 15سال 

ساخت را به قیمت 
6میلیارد تومان خریداری 
نمود. اما شهرداری باید 
بداند هر موضوعی متولی 
مخصوص به خود را دارد. 

پس بهزیستی و کمیته 
امداد چه نقشی دارند

یک پروژه راه آهن را 
سالهاست که هیچ کس 
نمی تواند حلش کند، 

عذرخواهی می  کنم ولی 
فکر کنم آخرش باید 

خود رهبری وارد شوند تا 
حل شود
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احمد مالک دیگر شورایار منطقه ۱7 از محله "یافت آباد" در این جمع 

حاضر بود. وی در ابتدا با اشاره به یکی از تیترهای هفته نامه پدیده شهر 
با عنوان" هزینه هر روز خدمات شهری در تهران 7/5 میلیارد تومان " 
گفت:  تیتر روزنامه شما را که نگاه می کردم یاد طرح اولیه خودم افتادم. 
در آنجا مطرح کردم که این همه هزینه ای را که اعمال می کنید به مردم 
فقیر سرشکن کنید. یعنی با جمع آوری زباله از درب منزل و پرداخت 
هزینه به مردم ، شاهد شهری بدون زباله  و مواد پلاستیکی می شوید. 
البته در این زمینه کلی حرف دارم که الان فرصتش نیست ، ولی در کل 
بگویم که هزینه ها از هفت و نیم میلیاردی که شما گفتید هم بیشتر 
است. اما همانطور که آورده اید بحث جمع آوری سنتی زباله به بن بست 
رسیده است. در این روند اگر بتوانند دست مافیای زباله خوار را کوتاه 
کنند و بعد از چند سال این طرحی که گفتم تبدیل به فرهنگ شود، 

خیلی می تواند به بحث جمع آوری زباله و بازیافت کمک کند.  

شهروندان منطقه 17 تحت ظلم و ستم اند
مالک سپس ضمن اشاره به ظرفیتهای منطقه، از گسترده بودن بی 
توجهی ها به مردم منطقه گله کرد و گفت: ظرفیتهای محله ما در 
قیاس با هیچ جای دیگر نیست؛ شرکت در جنگ ، دفاع از حرمین 
شریفین ، وجود افراد معتمد، سیاسی، بسیجی، علمی، وفاداری 
مردم به نظام و پای نظام ایستادن همه اینها باعث شده که ما تاثیر 
گذارترین منطقه در بحث انتخابات باشیم. اما با این همه تاثیر خرد 
تا کلان صرفا برای خیلی از مسئولین نردبان ترقی هستیم و دیگر ما 
را نمی بینند. نه تنها شهروندان منطقه مورد بی مهری و کم لطفی 
واقع شده اند ، بلکه حتی تحت ظلم و ستم هم قرار گرفته اند . این امر 
نه از جانب یک نهاد یا اداره بلکه به نظر می رسد دیدگاه کلی باشد که 

ما به همین شکل رها شویم. 
در حالیکه شهرندان منطقه ۱7 همان هزینه زندگی شهروندی را 

می دهند که شهروندان منطقه یک و دو می دهند اما آنها کجا و ما 
کجا؟! این عدالت نیست. 

میزبان فاضلاب بالا نشینان هستیم
سپس وی به طور مفصل از مشکلات محله سخن گفت: مردم در 
این منطقه زندگی نمی کنند ، بلکه تحمل رنج می کنند و روز به روز 
معضلاتشان بیشتر می شود. به عنوان نمونه اولا؛ انواع آلاینده های 
بصری و تصویری را هر روز می بینیم. دوما؛ حاشینه نشینی در حال 
افزایش است. البته در شمال تهران هم حاشیه نشینی در اطراف کوه 
ها شکل گرفته است و به این صورت روز به روز مسئولین فربه تر و 
فقیران فقیرتر می شوند. سوما؛ با اینکه بیشتر مسئولین شهری از اینجا 
اوج گرفته اند و رشد کرده اند ، اما هیچ کدام در منطقه ساکن نیستند. 
آنها می دانند که اینجا قابل زندگی نیست ، در شمال شهر زندگی می 
کنند که قدم به قدم نیروی انتظامی ایستاده، پلیس راهور و راهنمایی 

رانندگی ایستاده ، جایی که شهر آب و جارو شده است.  
چهارم؛ ادارات و نهادهایی که باید در منطقه ما حاضر باشند، هیچ کدام 
نیستند. به طور مثال بنیاد شهید در منطقه ما حضور ندارد. بیش از 
۴000 شهید دادیم ، اما خانواده هایشان باید به خارج از منطقه بروند. 
پنجم؛ کیفیت آب شرب منطقه قابل قیاس با دیگر مناطق نیست. 
کارشناس سازمان آب چند وقت پیش در اظهارنظر خود گفت که این 
آب سرطان زا است. با این وضعیت باید فشار پائین آب را هم تحمل 
کنیم. ششم؛ بافت فرسوده و ترافیکهای غیر طبیعی است. تراکم بیش 
از حد بافت فرسوده، منطقه را آبستن حوادث طبیعی و غیر طبیعی 
کرده است. با این شرایط اگر زلزله بیاید امکان هیچ خدمات دهی 
نیست. هفتم؛ وجود خط راه آهن است. یک پروژه راه آهن را سالهاست 
که هیچ کس نمی تواند حلش کند، عذرخواهی می  کنم ولی فکر کنم 
آخرش باید خود رهبری وارد شوند تا حل شود. هشتم؛ به خاطر عدم 

خریداری یک خانه از سوی شهرداری سالهاست که یک محله بن بست 
است. مردم برای اینکه به خانه شان برسند باید یک دور قمری بزنند. نهم؛ 
میزبان فاضلاب بالا نشینان در منطقه هستیم. فاضلاب آنها در جوی 
ها و کوچه های ما جاری است. همچنین پائین بودن سرانه خدمات 
بهداشتی- درمانی ، ورزشی ، فضای سبز، کمبود عوامل انتظامی، 
وجود معابر تاریک و تیرهای برق مزاحم و قدیمی ، حمام های عومی 
که نه امکان تملک برای شهرداری است و نه امکان تغییر کاربری ، 
مشاغل آلاینده و گاراژهای متعدد در جداره منطقه، کمبود زیرگذرها 
یا غیراستاندارد و پرخطر بودن آنها، فراوانی فروش مواد مخدر، جرم 
خیز بودن ، فقر فرهنگی و مالی ، آمار بالای طلاق از دیگر مشکلات است. 
مالک در آخر تاکید کرد: البته وجود این همه مشکل به این معنا نیست 

که در منطقه ما هیچ کاری نشده است.

 مسئولین فربه تر ،    فقیران فقیرتر می شوند!
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تخلف شیرین !

شهرام قیامی حور:   اگر اعتقاد مذهبی باشد که هست، کسب رزقی که از سد معبر 
حاصل شده باشد طبق فتوای مراجع اعظم دارای اشکال شرعی است به طوریکه  

برخی از  مراجع   نیز سد معبر را فعل حرام دانسته اند.
قانون گذار، شهرداری را موظف کرد تا از معابر به عنوان ملک عمومی محافظت 

نموده و با متجاوزین به حق طبیعی هر شهروند برخورد نماید.  
روزانه هرکدام از ما به اشکال مختلفی   از سد معبرها برمی خوریم از حضور 
دستفروشان گرفته تا  حضور وسایل نقلیه  در پیاده رو ها و بعضا  هم نصب 
تابلوهای تبلیغاتی و در مورد حاد هم اشغال معابر توسط صاحبان مغازه ها 
به طوری تا محدوده مشخصی از فضای خارجی محل کسب خود را از قلمرو 
املاک خو د تصور نموده و در مواردی هم این فضای  بوجود به صورت رهن و 

اجاره اختیار اشخاص ثالث قرار می دهند.
قانون، سد معبررا جرم قلمداد کرده و فاعل آنرا نیز مجرم  معرفی داشته و رفع 
سد معبر را طبق ماده 55 از وظایف ذاتی شهرداری خطاب داشته. بهتر است 
بدانیم که قانونگذار محترم طبق ماده 690 قانون مجازات اسلامی از یک ماه تا 
یکسال  حبس برای تجاوز به املاک دولتی و شهرداری ها در نظر داشته و  فاعل 

سد معبر نیز جزو متجاوزین به  حقوق شهروندی  محسوب شده است. 
حال که جرم تعریف شدو مجرم هم شناسایی شده و برخوردکننده نیز مشخص  
شد، سئوال این است که چرا ما هر روزه شاهد بیش از پیش این تعارضات در سطح 
هر شهر هستیم،  به راستی چه کسی یا کسانی از این موضوع سود می برند. بار ها 
در شبکه های مجازی شاهد برخورد اکیپ های انضباط شهری با دست فروشانی 
مانند لبو فروش ها و امثال آن بوده ایم ولی تا به حال برخوردی با صاحبان مغازه 

های  که فضایی پیاده رو ها را به اشکال مختلف تصاحب کرده اند ندیده ایم .
بارها  بوده است که شورایاران محله ی  طبق درخواست مردم  و وظیفه ذاتی 
شهرداری بر اجرای قانون اصرار ورزیده و هنگامی که  ماموران و اکیپ های 
مربوط به محل های ذکر شده مراجعه داشتند رفع سد معبر را درخواست 

شورایاران عنوان داشته و نه وظیفه خود. 
اگر وظایف برخورد با قانون شکن برعهده مجری این امر نهاده شده است و چار 
چوب و آیین نامه آن هم مشخص است عنوان داشتن این موضوع که خواشته 

شورایاری است نشان دهنده چیست ؟
برهیچ کس پوشیده نیست که محیط شهرداری ها محیطی است که مستعد 

تخلف بوده و یکی از موارد تخلف هم می تواند عدم رفع سد معبر باشد .
آیا عنوان داشتن این موضوع نشانده دهنده  این است که خلاف میل خود اقدام 

به رفع سد معبر کرده ایم ؟
اجرا نکردن قانون خود تخلف است هر چند این موضوع امری است عادی در 
اجرا نشدن قوانین است . به هر حال عدم اجرای قانون رفع سد معبرباعث می 
شود که مجرم   خود را محق دانسته  و مصرانه به  کار خود ادامه دهد تا جای که 

دیگر نتوان جلوی او را گرفت  .
نمونه بارز ی  از سد  معبرها را که چندین سال از اجرای قانون در امان بوده  می 
توان به  بازار آهن منطقه ۱8  اشاره داشت اگر روزی یک مجری  متعهد  قانونمند 
جلوی این افراد ایستادگی می کرد دیگر غولی خلق  نمی شد که برای برخورد 
با  تخلفات  آنان  نیاز  به حکم قاضی و دادستان و غیره  باشد و کم نیستند امثال 
این بازارهای آهن  در  سطح شهر . خلق و    پرورش مشکلات کوچک  و تبدیل به  
مشکلات بزرگ و بعضا هم تبدیل یک معضل  از هنرنمایی مدیریت شهری  به 

سبک ایرانی ست. 

طرح »تهران شهر بدون گرسنه«
مس��ئول طرح »ته��ران ش��هر بدون گرس��نه« 
گفت: آمارها نش��ان می دهد ۱۴ تا ۱6 هزار نفر در 
پاتوق های اس��تان تهران، کارتن خواب هستند و 
مناطق دره فرحزاد، مولوی و شوش بیشترین آ مار 

کارتن خواب را در استان تهران دارند. 
 حسین شیخ در نشس��ت خبری جمعیت طلوع 
دوباره، گفت: در مؤسس��ه طل��وع 7 گروه جذب 
داریم ک��ه 5 گروه در ته��ران و ۲ گ��روه در کرج و 

بومهن است که سه شنبه  ش��ب های هر هفته به ۱6 پاتوق سرکشی می کنیم و 
یک وعده غذا به کارتن  خواب ها می دهی��م. وی ادامه داد: پاتوق کارتن خواب ها 
یا موقت و ساعتی است یا دائمی مثلًا در دره فرحزاد 7 پاتوق که از سالها پیش با 
اسامی مختلف مشخص شده، وجود دارد که ۳ پاتوق آن ثابت است و به صورت 

بیغوله نشینی و خرابه محل زندگی دائمی افراد است. 
شیخ گفت: همه پاتوق های تهران را برای توزیع غذا سرکشی نمی کنیم بلکه از 
نظر امنیتی بعضی از پاتوق ها مناسب نیستند از طرفی کارتن خواب ها پراکنده 

هستند و فقط ۴0 درصد آنها به صورت متمرکز در پاتوق ها یافت می شوند.
مسئول طرح »تهران شهر بدون گرسنه« گفت:  آمارها نشان می دهد ۱۴ تا ۱6 
هزار نفر در پاتوق های اس��تان تهران، کارتن خواب هستند، در تهران ۱۳ پاتوق 
از 6 منطقه تهران را سرکش��ی می کنیم و باقیمانده پاتوق ها به صورت گذری یا 

پراکنده هستند. 
ش��یخ ادامه داد: متأسفانه منطقه ۴ که پاتوق خاک س��فید است و سالها نیروی 
انتظامی برای پاکس��ازی آن تلاش کرده الان حدود 6 ماه است که دوباره حضور 
کارتن خواب ها را در آنجا می بینیم. وی گفت: دو منطقه فرحزاد، مولوی و شوش 

بیشترین آ مار کارتن خواب را در استان تهران دارد.
مس��ئول طرح »تهران ش��هر بدون گرس��نه« در مورد وضعیت زن��ان و مردان 
کارتن خواب، گفت: هر هفته سه شنبه شب ها بین ۱0 تا ۱5 نفر مرد کارتن خواب 

و 5 الی ۱۲ زن را که کودکان هم شامل شان می شود در مرکز جذب می کنیم.
ش��یخ گفت: ۲۱ تا 65 س��ال اغلب در مردان پذیرش داریم که ب��ا تمایل ۱00 
درص��دی می آیند و اغل��ب م��ردان کارتن خواب معتاد هس��تند ام��ا در زنان 
طردشدگی و بی سرپناهی هم بسیار دیده می ش��ود تعدادی کودک هم داریم و 

زنانی که کارتن خواب هستند.
مسئول طرح »تهران شهر بدون گرس��نه« در مورد این طرح، گفت: متأسفانه 
مردم، تالارها، هتل ها و غیره دورریز کردن غ��ذا را زیاد دارند در نتیجه جمعیت 
طلوع دوباره ابتدا با باقیمانده غذای مراسم خانوادگی، دادن یک وعده غذا به افراد 
کارتن خواب و معتاد را آغاز کرد اما از سال 9۴ طرح تهران شهر بدون گرسنه آغاز 
شد ما در این طرح غذا را پاتوق ها نمی بریم بلکه غذاهای دست نخورده مجالس، 
نذری ها و قربانی ها را با برنامه و هدف به دس��ت ایتام، کارتن خواب ها، معلولان و 
غیره می رس��انیم.  وی گفت: ابتدا با ۴ منطقه این طرح را آغ��از کردیم اما اکنون 

۱۳ نقطه در تهران داریم که می توان غذای نذری را به دست نیازمندان رسانید.

در مناطق شمالی شهر پروژه های گران قیمت به سرعت به اتمام می رسد، 
ولی اینجا کار ساماندهی خط راه آهن ، هنوز روی زمین مانده است!

مرتضی آذرباد دبیر ش��ورایاری محله "مقدم" 
یک سال و نیم اس��ت که در نهاد شورایاری فعالیت 
می کن��د. وی در ابت��دا از اقدامات خ��ود به عنوان 
شورایار یاد کرد و س��پس به تمجید از مردم محله 
پرداخت و گف��ت: از همان اول درس��رای محله به 
صورت تبلیغاتی کار کردیم تا مردم ما را بشناسند. 
همچنین سعی کردیم از طریق افراد معتمد محله 
با آنها در ارتباط باشیم. ائمه جماعت مساجد، نیروی 
مقاومت بسیج، فرهنگی ها، کسبه و گاهی افرادی 
که کمتر شناخته شده اند،  اما اطلاعات زیادی دارند، 
همه از معتمدین محله هس��تند. کسانیکه به حق 
خیلی بهتر و کاربلدتر از من بوده و راهنمای خوبی 

در حل مشکلات هستند. بدین ترتیب وظیفه اصلی 
شورایاری احصا، ارجاع و پیگیری مشکلات محله 
اس��ت. درواقع وظیفه ما این اس��ت که مشکل را به 
سازمان مربوطه منتقل کنیم تا نتیجه نهایی حاصل 
شود. لذا شورایار هیچ قدرت اجرایی ندارد. در ادامه 
جا دارد از مردم محله تشکر کنم چرا که مدیون آنها 
هستم. خدا را هم ش��اکرم برای فرصتی که جهت 

خدمتگذاری به مردم برایم فراهم شده است. 

در کنار هم کار می کنیم
آذرباد در ادامه ضمن توجه به ل��زوم تعامل میان 
ش��ورایاری و ش��هرداری ازعملکرد ش��هرداری 

تمجید ک��رد و گفت: اگر ش��هروندان بخواهند به 
صورت انفرادی برای هر مش��کلی به ش��هرداری 
مراجعه کنند هم دردس��ر بزرگی برای شهرداری 
ایج��اد می ش��ود و هم ش��اید نیاز س��نجی های 
شهروندان ضروری یا به واقعیت نزدیک نباشد لذا 
تعامل شورایاری با شهرداری بسیار مهم است. در 
این روند اصلا نباید فکر کنیم نهادهای مختلف از 
جمله شهرداری ، ادارات و نیروی انتظامی همگی 
رو در روی هم هس��تیم بلکه همه در کنار هم کار 
می کنیم. بدین ترتیب ش��ورایاری با ش��هرداری 
در یک جبهه کار می کنند، ح��ال آنها به صورت 
اجرایی و م��ا به ص��ورت نظارت��ی کار تخصصی 
می کنی��م. به عبارتی می ش��ود گف��ت کاری که 
آنها انجام می دهند خوب اس��ت اما م��ا به عنوان 
ش��ورایار آن را زیباتر می کنیم. مطمئن باش��ید 
که ش��هرداری منطقه سرانه ورزش��ی ، جمعیت 
و تمامی مش��کلات آن منطقه را می داند. لذا اگر 
گاهی یک سری از مشکلات انجام نمی شود شاید 
به خاطر کمبود بودجه اس��ت ی��ا در تعریف اولیه 
ش��ان قرار ندارد و در فرایندی باشد که چهار سال 
دیگر در برنامه شان باش��د. وی در آخر این بحث 
تاکید کرد: نه تنها ش��هرداری بلک��ه همه ارگانها 
موظف به پاس��خ گویی به معتمدین محل یعنی 
شورایاری ها هس��تند حال بعضی شدنی و بعضی 
نشدنی است. ولی خدا کند به خاطر قصور بعضی 
از بخشهای سازمانهای مختلف ، اعتمادمان را نزد 

مردم از دست ندهیم.

شورای شهری ها ما را فراموش کرده اند
س��پس آذرباد با دیدی انتقادی به شوراری شهر 
گفت:  با اعضای شورای شهر بیشتر ازطریق دبیر 
منطقه در ارتباط هستیم. حدود یک ماه پیش دو 
نفراز شورای ش��هری ها برای سرکشی از منطقه 
آمدند ولی قش��نگ تر این بود که س��ال اول از ما 
دیدار می کردند نه الان که نزدیک انتخابات است. 
من خودم وقتی به عنوان ش��ورایار انتخاب شدم 

سال اول با کل معتمدین محل جلسه گذاشتم تا 
از مش��کلات محله به خوبی آگاه شوم. در شورای 
شهر هم کسی که انتخاب می ش��ود در ابتدا باید 
از مناطق دیدار کند و سه س��ال دیگر را برای حل 
مش��کلات وقت بگذارد نه اینکه حالا که کمتر از 
یک س��ال به انتخابات ش��ورای ش��هر مانده تازه 
شروع به بازدید از محله ها کنند. با این حال وقتی 
آنها  به محل ما می آیند هیچ وقت در مورد مسائل 
خردی از جمله سطل آشغال سر کوچه و آسفالت 
خیابان صحبت نمی کنیم بلکه مش��کل بزرگتر 
محله را مطرح م��ی کنیم. چرا که مس��ائل خرد 
مربوط به شهرداری است و اتوماتیک وار حل می 
شود. اما در کل شورای ش��هری ها یا دیر به ما سر 

می زنند یا ما را فراموش می کنند.

کش�ورهای اروپایی را هم که نگاه کنید بیش�تر 
خلاف ها کنار خطوط مترو و راه آهن رخ می دهد

دبیر ش��ورایاری محله مق��دم در بخ��ش پایانی 
سخنان خود به مشکلات محله اشاره کرد و گفت: 
تمام مش��کلاتی که در اینجا ش��کل می گیرد در 
حاشیه خط راه آهنی رخ می دهد که برای منطقه 
۱7 و ۱8معضل بزرگی ش��ده است. در حالیکه در 
مناطق ش��مالی ش��هر پروژه های گران قیمت به 
سرعت به اتمام می رسد ولی اینجا کار ساماندهی 
خط راه آهن که اصلی ترین مش��کل است، هنوز 
روی زمین مانده اس��ت. یکی از مهمترین عواقب 
عقب افتادن این پروژه بح��ث زیر گذر ها و ناامنی 
ها است. اینجا بیش از ۱۲ زیرگذر پر خطر دارد که 
منطقه را به چند تکه تقس��یم کرده و ناهنجاری 
هایی را با خود ب��ه ارمغان آورده اس��ت. البته این 
مختص به ایران نیست تمام کشورهای اروپایی را 
هم که نگاه کنید اصل خلاف هایشان کنار خطوط 
مترو و راه آهنی است که در حومه شهر قرار دارد. 
در آخر معتقدم تا ساماندهی خط راه آهن تهران 
– تبریز حل نشود س��اماندهی خط تهران- اهواز 

هم نمی تواند شکل بگیرد. 

شـورایـاری

 خطر تردد کامیون های نفت کش در شهران جدی است
مرتضی طلایی در دویست و نود و یکمین جلسه شورا با اشاره به حادثه شهران گفت: هنوز افراد حادثه دیده در حادثه شهران تعیین تکلیف نهایی نشده اند و شهروندان تقاضا دارند نسبت به رفع مشکلات 

ساکنان محل اقدام شود و پس از رای دادگاه دستگاه های ذیربط هماهنگی لازم را انجام دهند. طلایی بیان داشت: مشکل دیگری که در این منطقه وجود دارد تردد های کامیون های حمل سوخت به واسطه 
مخزن هایی است که در اینجا قرار دارد و بسیار خطرناک می باشد. وی ادامه داد: به نظر می رسد باید مساله مخازن سوخت را در غرب تهران و شهران مورد بررسی قرارداد و تدبیری انجام شود که 

با جابجایی مخازن این مشکلات حل خواهد شد. نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران درباره مشکلات اهالی کن نیز اظهار داشت: اهالی این منطقه اعتراضاتی داشتند و کماکان هنوز جواب قطعی و 
روشن دریافت نکردند و اگر در منطقه کن تعیین تکلیف لازم صورت نگیرد در درازمدت مشکلاتی به وجود می آید و شاهد ساخت و سازهای غیرمجاز در باغات کن خواهیم بود.

تمام منطقه با گرد و خاک یکی می شود! آیا 
برای منطقه یک و دو هم این اتفاق می افتد؟ 

حمید بدرلو  دبیر شورایاری از محله "ابوذر غربی" 
چهار دوره فعالیت در ش��ورایاری را در کارنامه خود 
دارد. وی بحث خود را با بی��ان خاطره ای از اهمیت 
نقش شورایاری آغاز کرد و گفت: انتخابات دوره اول 
بود که خبرنگاری از من پرسید "هدفتان از شورایار 
ش��دن چیس��ت؟" گفتم از یک ط��رف ۳00 نفر از 
فامیل های درجه یک من در این منطقه زندگی می 
کنند و از طرف دیگر تک تک  افراد قادر نیس��تند به 
خاطرهر مشکلی مدام جلوی در شهرداری بروند لذا 
تصمیم گرفتم برای شورایاری کاندیدا شوم . از این 
رو فکر می کنم نقش شورایار مهم است. بحث دیگر اینکه بعد از انتخابات مردم ما را به عنوان شورایار نمی 
بینند بلکه به عنوان حلال مشکلات محل نگاه می کنند. آنها تمامی مشکلات خانوادگی ، امنیتی ، سلامت ، 

مالی شان را به ما می گویند. نتیجه اینکه شورایار پلی بین مردم ، شهرداری و شورای شهر است. 

مطالبه گر مشکلات مردم هستیم
بدرلو درخصوص سوالی که درباره نحوه عملکرد ش��هرداری از وی پرسیده شد، ابراز داشت: نمی دانم نگاه 
شهرداری به ما چیس��ت ولی آرزو دارم مهربان تر از این باشد. ما خواس��ته های مردم را با آنها در میان می 
گذاریم و مطالبه گر حل مشکلات مردم هس��تیم. بدون دریافت دیناری جلس��ه برگذار می کنیم، تمام 
وقتمان را می گذاریم، با بازدید میدانی همه مش��کلات را به صورت ش��فاهی و کتبی به گوش شهرداری 
منطقه و ناحیه می رسانیم. البته تاکید کنم که هیچ گاه قصد بدگویی نسبت به شهرداری را نداشته ایم و 

همواره سعی کرده ایم که شان شهردار را حفظ کنیم و دیدی منصفانه داشته باشیم.

4000 شهید دادیم، اما یکی از مناطق محروم هستیم!
بدرلو سپس به نقد رفتار شورای ش��هری ها پرداخت و گفت: در این هفده ماه چهار جلسه داشته ایم که یا 
در شورای شهر بوده یا آنها پیش ما آمده اند، اما متاسفانه نوع نگاهشان به منطقه ۱7 با دیگر مناطقی که در 
بالای شهر است خیلی فرق دارد. این را از آنجایی می گویم که منطقه ما هیچ خروجی ای نداشته است. نمی 
گوئیم ۴000 شهید دادیم اما یکی از مناطق محروم که هستیم، چرا یک پروژه خط تهران - تبریز باید ۱۲ 
سال طول بکشد؟! کاش دیروز بودید تا می دیدید طوفانی که در کل شهر تهران آمد در اینجا چه کرد! تمام 
منطقه با گرد و خاک یکی بود آیا برای منطقه دو و یک هم این اتفاق افتاد؟ هر وقت باد می وزد کل منطقه را 
گرد و خاک بر می دارد، لذا دوست داریم به منطقه ما بیشتر از این توجه شود. بالاخره مردم عوارض و مالیات 
می دهند لذا مسئولین نوع نگاهشان باید به منطقه تغییر کند. به طور مثال این واقعا بی انصافی است که پل 
زیر گذر منطقه یک در اسرع وقت آسفالت بشود ولی ما برای یک پل مکانزیره ۱7 ماه پیگیر باشیم و تازه به 
هیچ جا هم نرسیم. بدین ترتیب درخواست ما از ش��ورایاران خیلی بالاتر از این است و امیدورام یک اتفاق 

خاصی بیافتد.
مشکلات آخرین موردی بود که دبیر محله ابوذرغربی از آن س��خن گفت. بدرلو با بیان اینکه شورایاران از 
مشکلات محله آگاه اند گفت: همه شورایاران پلاک به پلاک محله را می شناسند، شناخت کافی از محله 
دارند و با مشکلات آشنا هستند. به طور مثال در اینجا گاراژهای زیادی است که مردم را اذیت می کند، اما 
وقتی صحبت رفع این مشکل مطرح می شود، بهانه کمبود بودجه را می آورند. نبود امکانات ورزشی برای 

بانوان و زمین ورزشی هم از دیگر مشکلات ماست.  

 در بیشتر موارد 
به نتیجه مطلوب نرسیده ایم!

مجید منافی  دبیر شورایاری از محله "جلیلی" 
دیگر شرکت کننده این نشس��ت بود. وی سخن 
خ��ود را از چگونگی ارتب��اط با مردم آغ��از کرد و 
اذعان داشت: ما ش��ورایاری ها، نماینده مردم در 
شورای شهرهس��تیم. به مصداق گفته مهندس 
چمران، ش��ورایاران چش��مان ش��ورای شهر در 
مناطق اند. تقاض��ای مردم از ش��ورایاران خیلی 
متفاوت اس��ت و بخش ه��ای مختل��ف از جمله 
امنیت��ی، نظارت��ی، س��ازمان آب، اداره ب��رق و 
مخابرات را در بر می گیرد. ما هم به صورت جدی 

مش��کلات را پیگیری می کنیم و س��عی می کنیم  تا جایی که بتوانیم پاس��خگوی آنها باشیم،  اما در 
بیشتر موارد نهایتا به بن بست می رسیم. 

هیچ کدام جوابگو نیستند، فارغ از اینکه مردم انتظار دارند!
دبیر شورایاری محله جلیلی در خصوص رابطه شورای شهر با شهرداری و شورایاری نیز به طور خلاصه 
گفت: اصلا از طرف شهرداری یا شورای شهر یا نمایندگان دیگر به محله ما توجهی نمی شود. چندین 
بار نامه نگاری کردیم که از مناطق بیایند و مش��کلات محله را با شورایاران حل کنند،  ولی به نتیجه ای 
نرسیدیم. چراهای زیادی است،  اما نه اعضای شورای شهر، نه شهردار منطقه، ناحیه هیچ کدام جوابگو 
نیستند، فارغ از اینکه مردم انتظار دارند. وی در ادامه این بحث پیشنهاد ساخت پارک علمی - فناوری و  
حمایت از کارآفرینان را به شهرداری منطقه داد و گفت: در جهت حمایت از جوانان و فعالیتهای علمی 
و پژوهشی منطقه اگر پارک علم و فن آوری ایجاد گردد، تردد جوانان نسبت به اماکنی مانند سفره خانه 
یا قهوه خانه کمتر می شود. مورد دیگر حمایت از کارآفرینان است که می تواند در تشویق جوانان به کار 

موثر باشد.  

ساختمانی وسط محله است، اما شهرداری آن را نمی خرد.
س��پس منافی به بیان مش��کلات محله جلیلی پرداخت و از اینکه روند رس��یدگی به مشکلات خیلی 
طولانی شده است، گله کرد. وی گفت: از آنجائیکه محله ضعیفی داریم، مشکلاتمان هم زیاد است. اول؛ 
بافت فرسوده ای داریم. از آنجائیکه یکی از محله های پرجمعیت منطقه هستیم، شهیدان و جانبازان 
زیادی را تقدیم انقلاب کرده ایم. در حال حاضر پدران و مادران این عزیزان همه کهنسال اند. حال اگر 
یکی از آنها دچار مشکل ش��ود و به اورژانس نیاز پیدا کند چون کوچه ها بن بست و بافت فرسوده دارند، 
متاسفانه آمبولانس نمی تواند داخل آنها برود. مثال دیگردر خصوص بافت فرسوده اینکه، چندین ماه 
است ساختمانی وسط محله ماست و مشکلاتی را به وجود آورده اس��ت ولی شهرداری برای خرید آن 
هیچ همکاری نمی کند. متاسفانه مورد به جاهای باریک کشید در صورتیکه خیلی راحت بدون دخالت 
نمایندگان دادگس��تری می توانند آن را خریداری کنند. دوم؛ حضور گس��ترده دستفروشان و ایجاد 
صدای ناهنجار، ترافیک و در نتیجه مشکلاتی برای اهالی است . سوم؛ ناحیه بسیج ما در منطقه دیگری 
واقع شده اس��ت که خود مش��کلاتی را ایجاد کرده اس��ت. وی همچنین ادامه داد: در مورد هر کدام از 
مشکلات نامه نگاری ها و اعتراضات زیادی شده که با پیگیری شهردار محترم منطقه بعد از چندین ماه 
بالاخره توانسته ایم به نتیجه برسیم ، البته در نهایت بیشتر موارد هم به نتیجه مطلوب نرسیده ایم. به 

طور مثال بابت یک متر آسفالت باید کلی پیگیری کنیم تا نهایتا بعد از چند ماه آیا به نتیجه برسیم یا نه!

حدود یک ماه پیش دو 
نفراز شورای شهری ها 
برای سرکشی از منطقه 
آمدند ولی قشنگ تر 

این بود که سال اول از ما 
دیدار می کردند نه الان 
که نزدیک انتخابات است

از طرف شهرداری یا 
شورای شهر یا نمایندگان 
دیگر به محله ما توجهی 

نمی شود. چندین بار 
نامه نگاری کردیم که از 
مناطق بیایند و مشکلات 

محله را با شورایاران 
حل کنند،  ولی به نتیجه 
ای نرسیدیم. چراهای 

زیادی است،  اما نه اعضای 
شورای شهر، نه شهردار 
منطقه، ناحیه هیچ کدام 
جوابگو نیستند، فارغ از 
اینکه مردم انتظار دارند
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به اندازه دو، سه متر هم 
فضای سبز نداریم!

معاون معماری و شهرسازی شهرداری تهران:

 شرکت راه آهن دبه کرد!

برگزاری کنفرانس بین المللی انرژی های تجدیدناپذیر در ایران

ادامه از صفحه 3
معاون شهرسازي و معماری شهرداري تهران با اشاره به کاهش جمعیت پذیري 
منطقه با مصوبه  پروژه خیابان س��هیل توسط کمیس��یون ماده 5 توضیح داد:  
بررسي ها نشان مي دهد با تغییر کاربري این زمین از مسکوني به مجموعه تجاري 
فرهنگي توزیع زماني سفر حالت متنوع تري دارد. اما زماني که این زمین با این 
میزان متراژ بالا کاربرد مسکوني خود را داشت؛ پیک هاي ترافیکي در چهارنوبت 
نوبت صبح، ظهر، عصر و شب در این محدوده ایجاد مي شد. اما وقتي این ملک به 
یک مرکز خدمات محله اي و ناحیه اي تبدیل مي شود که طیف خدمات متنوعي 
را ارائه مي دهد؛ در نتیجه طیف مراجعه کنندگان به این مرکز  متنوع تر ش��ده و 

توزیع زماني سفر نیز ترافیک محور را روان تر مي کند.
وي با مطرح کردن این س��وال که اگر این مجموعه تجاري، فرهنگي ورزشي در 
خیابان سهیل ساخته نمي شد و  همان کاربري مس��کوني با ۴۲0 درصد تراکم 
در قالب 7 طبقه و ۲000 نفر جمعیت پذیري اجرا مي شد؛ بهتر بود یا اینکه این 
زمین در جهت تامین سرانه هاي ورزشي، فرهنگي محله سوق پیدا کرده است؛ 
یادآور ش��د: معترضین این پروژه به دفعات از می��زان جمعیت پذیري مناطق 
سخن به میان می آورند و حال که مصوبه کمیسیون ماده 5 در این پروژه بهترین 
انتخاب و امکان را تعیین ک��رده و به تبع آن جمعیت پذی��ري را دراین محدوده 
کاهش داده اس��ت ، مجددا ش��اهد اظهار نظرات متناقض معترضین در بحث 

جمعیت پذیری هستیم .
پژمان پش��مچي زاده در پاسخ به این س��وال که آیا ش��وراي عالي شهرسازي و 
معماری مي تواند مصوبه تغییر کاربري زمین مذکور را که در سال 90 صادر کرده 
است را لغو و پروژه را متوقف کند؛ گفت: خیر. از نظر قانوني نمي تواند پروانه صادر 
شده را باطل کرد.  این جواز را تنها یک مقام قضایي مي تواند باطل کند. اما واکنش 
معاون مسکن وزارت راه در شرایطي رسانه اي مي شود که  نماینده شوراي عالي 
شهرسازي در کمیسیون  ماده 5 در زمان صدور این مصوبه حضور داشته و راي 
خود را صادر کرده است. همچنین در زمان تغییر پهنه R۱۲۱ به جاي R۱۲۲ نیز 

شوراي عالي شهرسازي این اقدام را تایید کرده است.
وی افزود:  قرار است در مورد موضوع پروژه خیابان سهیل در جلسه شوراي عالي 
شهرسازي بحث شود. امیدوارم تصمیماتي که دوستان مي خواهند اتخاذ کنند؛ 

به لحاظ حقوقي و قانوني به درستي انجام شود.
وي در ادامه با اش��اره به این بخش از ادعاهاي معاون وزی��ر مبني بر اینکه در این 
پروژه ۱۲0 هزار متر بنا ایجاد شده است؛ توضیح داد: اولا ۱۱0  هزار متر بنا ایجاد 
شده که از این میزان ۳6 هزار متر آن س��طوح انتفاعي است و مابقي پارکینگ و 
مشاعات است و انتفاعي ندارد. به نحوی که 8 طبقه زیر زمین و 5 طبقه روی زمین 
دارد. در واقع باید در ارائه آمار و اعلام اعدادي که به آن اشاره مي کنیم، دقت کنیم.

به اعتقاد معاون شهردار تهران؛ ش��هرداري بیش از هر مساله اي مانند در اختیار 
داش��تن منابع، کمک دولت و تمهیدات فني به اعتماد مردم نیاز دارد و اگر این 
اعتماد آسیب ببیند بیشترین ضرر را نه تنها شهر و شهرداري بلکه شهروندان به 

عنوان کنشگران اصلی جامعه  متحمل مي شوند.

محمد رش�یدی جهان دبیر ش��ورایاری محله 
"ابوذر شرقی" از جمله سخنرانانی بود که با اعتراض 
نسبت به اینکه رس��انه ها ما را تحویل نمی گیرند 
بحث خود را شروع کرد. وی گفت: تنها یک روزنامه 
همشهری محله داشتیم که در حوزه شورایاری ها 
کار می کرد که آن هم دیگر فعال نیست و کاری به 
ما ندارد. رش��یدی که از س��ال ۱۳۴۱ در این محله 
ساکن و کاسب است در ادامه از چگونگی ارتباط با 
مردم س��خن گفت و اذعان داشت: چون از قدیمی 
های محل و کاس��ب هس��تم بیش��تر مردم به من 
مراجعه می کنند . همچنین وقتی به مسجد هم می 
روم باز رو دررو مشکلات را بررسی می کنم. اما رفتار 
مردم نسبت به گذشته کمی متفاوت تر شده است 

چراکه الان توقع مردم بیشتر شده است. 

شهرداری هیچ وعده ای را عملیاتی نکرد
وی در ادام��ه نظر خ��ود را در خص��وص عملکرد 
شهرداری با ذکر یک مثال مطرح کرد و گفت: اولین 
دوره ای که انتخاب شدیم ش��هردار به ما گفت که 
یک ع��ده از ژاپن آمده اند و چ��ون اینجا زلزله خیز 
اس��ت گفته اند که می خواهیم منطقه را به صورت 
شهرک بس��ازیم. به این ترتیب قرار شد خانه های 
کوچه ه��ای باریک خریداری ش��ود و ش��روع به 
ساخت و ساز کنیم. ما هم با مش��کلات زیاد مردم 
را جمع و راضی کردیم، اما هیچ وعده ای عملیاتی 
نش��د. متاس��فانه چیزی که در منطقه می بینید 
شامل س��اخت و سازها س��لیقه ای ،  قوانین خاص 
هر ش��هردار برای خودش، نامناسب بودن مبلمان 
شهری، عدم هماهنگی کوچه ها درعقب نشینی و 
س��اخت آپارتمان های غیر مجاز سی متری است. 
رشیدی در ادامه این بحث به نقش نهادها و ادارات 
دیگر اشاره کرد و اظهار داشت: البته همه مشکلات 
ما هم از شهرداری نیست، آنها واقعا در حد توانشان 

کار می کنند و مابقی مش��کلات به اداره برق، آب ، 
گاز و مخابرات بر می گ��ردد. گاهی اوقات به عنوان 
شورایار با س��ازمانها و ادارات منطقه مشکل داریم 

چرا که هنوز ما را به رسمیت نمی شناسند.  

جلسات با شورای شهر هیچ خروجی ای ندارد!
دبیر ش��ورایاری محله ابوذر ش��رقی در خصوص 
ارتباط شورای شهر با شورایاری هم گفت: قبلا که 
شورای شهر کوچک بود و در خیابان بهشت 8 نفر 
کارمند بیشتر نداشت خیلی ارتباطشان با ما خوب 
بود. گاهی خودمان نامه می بردیم، گاهی زنگ می 
زدند ، گاهی هم خودشان می آمدند و به ما سر می 
زدند. اما الان صرفا رابطه مان به برگزاری جلسات 
و بازدیدهای میدانی می گذرد ک��ه با وجود اینکه 
گاهی ساعتها طول می کش��د اما هیچ خروجی ای 
ندارد. یک بحث دیگر هم به قولی پیش��رفته شدن 
و اتوماسیون است که به طور مداوم درخواستهایی 
دارند بدون اینکه خودشان کاری انجام دهند. با این 
شرایط تکلیف دبیرانی که سنشان بالاست و نمی 
توانند به سایت مراجعه کنند، چیست؟ معتمدینی 
که کارایی ش��ان در محل خیلی بیش��تر از جوانان 
است اما اگر بحثتان تخصص گرایی و جوان گرایی 

است پس چرا بر معتمدین محل تکیه می کنید؟  

با هیات امنا همخوانی نداریم
رشیدی س��پس به طور مفصل از مشکلات منطقه 
و محله س��خن گف��ت: اول اینکه؛ قب��ل از به وجود 
آمدن سرای محله در مساجد بودیم و اتفاقا کارمان 
راحت تر بود، اما از وقتی سرا شکل گرفته مشکلات 
بیشتر شده اس��ت. قبلا 7 نفر شورایاری بودیم، بعد 
6 نفر دیگر به عنوان هیات امنا به ما اضافه کردند که 
متاسفانه اصلا با هم همخوانی نداریم. در جلساتی 
که می گذاریم گاهی ش��رکت می کنند و بیشتر با 

نواحی و خود ش��هرداری در ارتباط هس��تند. دوم؛ 
نداشتن خروجی در جلسات است. هفته ای هشت 
روز جلسه داریم، دبیر دبیران هم در هفت روز سی 
بار جلسه دارد، اما متاسفانه جلسات هیچ خروجی 
خوبی ندارند. مسئولین بعد از شنیدن مشکلات و 
حرف های ما آخرش می گویند بودجه نیست. اگر 
واقعا بودجه ندارید خوب چرا جلس��ه می گذارید؟! 
س��وم؛ مش��کل دیگر پروژه راه آهن تهران – تبریز 
است که بعد از ۱۱ سال هنوز بلاتکلیف مانده است. 
چهارم؛ بحث ناامنی است. از آنجائیکه یک کلانتری 
بیشتر نداریم و مواد مخدر و فساد زیاد است، ناامنی 
بیداد می کند . در جلسه ای که با معاون شهردار در 
مسجد صاحب الزمان داشتیم این مسئله را مطرح 
کردیم و البته فضای س��بز کوچک حریم ش��هید 

رشیدی را هم نشان دادیم که مرکز فساد شده است. 
پنجم؛ نداشتن فضای سبز اس��ت. به ما می گویند 
شما فرهنگ سازی کنید اما مگر می شود با دست 
خالی ، بدون داشتن فضای سبز ، تفریحی و آموزشی 
فرهنگ سازی کرد؟! حتی به اندازه دو، سه متر هم 
فضای س��بز نداریم. مش��کلات در این حوزه وقتی 
بیشتر می شود که تعداد بازنشستگان و سالمندان 
زیاد است ،  اما هیچ جایی نیست که بروند بنشینند. 
در حال حاض��ر به دلیل اینکه فضای س��بز نداریم، 
سامانه نش��اط هم در منطقه تعطیل است. ششم؛ 
ثبت نام مدارس اس��ت. قبلا هر کس در محله خود 
ثبت نام می کرد ،  اما الان با دستور العمل جابجا شده 
اس��ت. کار ما هم نامه زدن به محله های دیگر شده 

است. 

ادامه از صفحه 2
برهمین اساس تصمیم ش��هرداری تهران بر این 
بود تا 85 درص��د از این اراضی به توس��عه فضای 
س��بز و ۱5 درصد نیز به س��رانه ه��ای فرهنگی 
اختصاص پی��دا کند. براین اس��اس ش��هرداری 
تهران ما باید بر سر این اراضی با شرکت راه آهن به 
توافق        می رس��ید. هرچند که راه آهن جمهوری 
اسلامی نس��بت به این اراضی س��ندی نداشت؛ 
و کماکان ت��راز منفی آن در اختی��ار راه آهن قرار 
داش��ت؛ ش��هرداری تهران تلاش کرد ت��ا با این 

مجموعه به توافق برسد. 
بر این اس��اس تصمیم بر این شد تا یک کارشناس 
منتخ��ب از راه آه��ن، یک کارش��ناس از س��وی 
ش��هرداری ته��ران و ی��ک کارش��ناس منتخب 

از مرض��ی الطرفی��ن انتخاب ش��د. ای��ن کمیته 
کارشناسی در بررسی های خود بادر نظر گرفتن 
س��ه عامل مهم قیمت گذاری روی ای��ن زمین را 

انجام دادند.
 نخست با توجه به اینکه زمین فاقد کاربری است 
– در گذشته این اراضی به خط راه آهن اختصاص 
داش��ت و کاربری خاصی ب��رای آن در نظر گرفته 
نشده بود- دوم اینکه تراز منفی زمین کماکان در 
اختیار تاسیسات راه آهن بود و  سوم اینکه عرصه 
زمین بزرگ بود در نتیجه  قیمتی که  برای چنین 
زمین هایی با عرصه ۲7 هکتار تعیین می ش��ود؛ 
با قیمتی که ب��ر روی قطعه ۲00 ت��ا 500 متری 
تعیین می شود؛ متفاوت اس��ت؛ براساس این سه 
عامل؛ قیمت زمی��ن را متری ۳00 ه��زار تومان 
تعیین و س��ر این مبلغ قیمت گذاری نیز به توافق 

رسیدند. 
به رغم آنکه س��ه کارش��ناس منتخ��ب راه آهن، 
ش��هرداری و مرض��ی الطرفی��ن ای��ن قیمت را 
پذیرفته بودند؛ ام��ا در لحظات آخر کارش��ناس 
منتخب راه آهن که کارمند رسمی این ارگان نیز 
بود این توافق  را نپذیرفت و صورتجلس��ه را امضا 
نکرد. این در حالی ب��ود که  این قیم��ت را کانون 
کارشناسان دادگس��تری نیز تایید کرده بود؛ اما 
س��ر این قیمت راه آه��ن دبه کرد. مس��ئولان راه 
آهن بر این اعتقاد بودند که بای��د این زمین ها به 

قیمتی به فروش برس��د که بتوانند هزینه های به 
زیر زمین بردن خطوط راه آهن را پوش��ش دهد. 
قیمتی که آنها بابت ۲7 هکتار زمین مطالبه کرده 
بودند۱۳00 میلیارد تومان اس��ت. ش��هرداری و 
شورای ش��هر تهران بر این باورند که باید تمامی 
مجموعه ها و نهاد های دولت��ی وظایف خود را در 
مقابل مردم و شهر تهران به درستی انجام دهند.. 
از س��وی دیگر در بند 5-۱۳ روابط طرح جامع راه 
آهن جمهوری اس��لامی ایران مکلف ش��ده است 
تا  ایس��تگاه و خطوط راه آه��ن را در این محدوده 
س��اماندهی کن��د. به عبارت س��اده تر دس��تگاه 
مس��ئول برای این مس��اله در س��ند طرح جامع 
ش��رکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران انتخاب 

شده است.
با توجه ب��ه اینک��ه راه آهن زیر مجموع��ه وزارت 
راه بوده و این وزارتخانه و ش��ورای عالی معماری 
و شهرس��ازی از زس��ر مجموعه ه��ای آن متولی 
طرح جامع اس��ت؛ اما همچنان ش��رکت راه آهن 
جمهوری اس��لامی ایران وظایف خود را براساس 

اسناد بالادستی قبول ندارد. 
طبق برآوردهایی که ش��هرداری تهران  به دست 
اورده در صورتی ک��ه این زمین ها ب��ه نفع مردم 
تملک شود؛۱۴0 درصد سرانه فضای سبز مناطق 
۱7و ۱8 افزایش یافته و 70 درصد سرانه فرهنگی 

و تفریحی در این محدوده زیاد می شود. 

انجمن انرژی های تجدید پذی��ر با حمایت های 
س��ازمان های اصلی این ح��وزه از قبیل س��تاد 
توس��عه فن��اوری ه��ای تجدیدپذیر، س��ازمان 
انرژی ه��ای نو ای��ران، وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت، سازمان محیط زیست، سازمان سرمایه 
گذاری و کمک های فن��ی و اقتصادی ایران، اتاق 
بازرگانی تهران،۱6 ت��ا ۱8 آذرماه کنفرانس بیت 
 المللی ان��رژی های تجدی��د ناپذی��ر را برگزاری 

می کند.
کنفران��س بین المللی باحضور چندین ش��رکت 

مطرح بین المللی اروپایی و آسیایی است.
علی شفیعی دبیر اجرایی این کنفرانس راجع به 
اهداف برگزاری کنفرانس بین المللی انرژی های 
تجدید ناپذیر گفت : آشنایی شرکت ها و سرمایه 

گذاران خارجی با توانمندی های داخلی در حوزه 
انرژی های تجدیدپذیر، ارائه فرصت های سرمایه 

گذاری در ایران در حوزه انرژی های تجدید پذیر 
و بررس��ی تجارب موفق خارجی در توسعه انرژی 
های تجدیدپذیر و توس��عه فناوری آنها از اهداق 

برگزاری این همایش است.
ش��فیعی افزود: همایش بین الملل��ی انرژی های 
تجدید ناپذیر از ۱6 ت��ا ۱8 آدر ماه ۱۳95 در هتل 

اسپیناس پالاس تهران برگزار خواهد شد.
دبیر کنفرانس بی��ن المللی ان��رژی های تجدید 
ناپذی��ر ادام��ه داد: علاقمن��دان ب��رای اطلاع از 
جزئی��ات کنفران��س و ثبت ن��ام م��ی توانید به 
 س��ایت اطلاع رس��انی ای��ن همایش ب��ه آدرس

en.irrea.ir/conference-home مراجعه کنند و 
یا با شماره های 09۳5۴507۳7۳-6606۳۱۴8 

حاصل کنند.

8
شـورایـاری

نقش سمن ها در حفظ آثار تاریخی کشور بسیار مهم است
 حسین اله بداشتی با تاکید براینکه، ایران از تاریخی ترین کشورهای جهان به شمار می رود و از هزاران اثر و ابنیه تاریخی برخوردار است، افزود: دولت به تنهایی قادر به حفاظت از این آثار تاریخی 
کشور نیست. وی همچنین با بیان اینکه توقعی که در حوزه گردشگری از سازمان های مردم نهاد وجود دارد تنها پرداختن به مقوله سفر نیست، گفت:این کار از سوی تورهای مسافرتی به خوبی در حال 
انجام است.  سرپرست دفتر امور تشکل های مردم نهاد سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری اضافه کرد: باید شاکله مناطق گردشگری با سفر گردشگران از بین نرود و آسیبی به آنها 
وارد نشود. اله بداشتی با بیان اینکه پرداختن تنها به افرایش سفرهای مردمی به مناطق مختلف کشور از سوی سازمان های مردم نهاد به تنهایی کافی نیست و کمکی به گردشگری کشور نمی کند،افزود: 
گردشگری هنگامی معنا پیدا می کند که این سفرها با زندگی اجتماعی و اقتصادی مردم محلی آن منطقه تاثیرگذار باشد و مردم منطقه آثار این سفرها را لمس کنند. 

حتی به اندازه دو، سه متر 
هم فضای سبز نداریم. 
مشکلات در این حوزه 
وقتی بیشتر می شود که 
تعداد بازنشستگان و 

سالمندان زیاد است ،  اما 
هیچ جایی نیست که بروند 

بنشینند. در حال حاضر 
به دلیل اینکه فضای سبز 
نداریم، سامانه نشاط هم 

در منطقه تعطیل است
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نگرانی شهرداری از تاثیر لایحه برنامه ششم بر درآمدهای پایدار کلانشهر تهران

ناصر امانی معاون شهردار تهران با بیان اینکه درآمدهای پایدار شهرداری در ابتدای این دوره از مدیریت شهرداری یعنی از سال 84 حدود 13 درصد بوده است، ادامه داد: اقدامات مدیریت 
شهری سبب شد تا درآمدهای پایدار شهرداری نسبت به گذشته رشد قابل توجهی داشته باشد به طوری که در 10 سال گذشته 40 درصد افزایش پیدا کرده است. وی با ابراز نگرانی از اجرایی 

شدن لایحه ای که دولت برای برنامه ششم به مجلس ارائه کرده است ، افزود: این لایحه تغییراتی اساسی در بخش ارزش افزوده را مطرح کرده که در صورت تصویب آن توسط مجلس، 
سهم شهرداری تهران از مالیات در ارزش افزوده به بودجه عمومی تبدیل و از طریق خزانه و شورای برنامه ریزی استان توزیع می شود. معاون شهردار تهران ادامه داد : به طور حتم اگر این 

مهمان هفتهلایحه تصویب و اجرایی شود ، درآمدهای پایدار همه شهرداری های کلانشهرها همانند شهرداری تهران تحت تاثیر قرار خواهد گرفت و با کاهش جدی این درآمدها مواجه خواهیم شد.
در گفتگوی عباس جدیدی با هفته نامه» پدیده شهر« مطرح شد :

هرجا که منافع و حق مردم بوده، دست من بالا رفته است!

دعوا از همین جا شروع 
شد. خیلی از این آقایان 
در بحث حسابرسی ها تو 
روی هم پرو شدند و روی 
این عزیزان اینجا به روی 
هم باز شد. در صورتی که 
نیامدن بگویند بابا اصلا 
تا سال 8۲، 83 و 84 به 
این طرف اصلا چیزی 

به اسم حسابرسی وجود 
نداشت. حالا آمدند یک 
حسابرسی را به وجود 
آوردند و دستشان درد 
نکند. خب باید جواب 
بدهند. جواب دادن و 

پاسخگویی یک دستگاه 
اجرایی با این همه فشاری 
که روی دوششان است با 
تهدید و ارعاب و لجبازی 

نمی شود

شورا داشت کار خود را 
می کرد ولی با دستاویز 

قرار دادن یکسری مسائل 
ماه هاست باهم درگیرند 
و این ها را وقتی سرانه 
می گیریم میبینیم واقعا 
هیچ شورای مثل شورای 

چهارم سیاسی نشده 
بود. فضاهای اغتشاش، 

فضاهای تهمت، فضاهای 
افترا، فضاهای موارد 

ناروا... و من تا الان شورایی 
چهارم را سیاسی ترین 

شورای شهر می دانم

 محمد الموتی: 

برگزاری پنجمین نشست فصلی شبکه های استانی 
سازمان های غیردولتی محیط زیست و منابع طبیعی

دبیر ش��ورای هماهنگی ش��بکه س��ازمان های مردم نهاد محیط زیس��ت 
و منابع طبیعی کش��ور گفت : پنجمین نشست فصلی ش��بکه های استانی 
محیط زیس��ت و منابع طبیعی با حضور انجمن های فعال در این حوزه، از 5 
مهرماه در نیشابور با دستور بررسی و تصویب اساسنامه شبکه های استانی 

و تدوین آیین نامه انتخابات شبکه های استانی برگزار خواهد شد. 
به گزارش پایگاه خبری س��ازمان ه��ای غیردولت��ی ایران)وطن(؛ محمد 
الموتی در گفتگو با وطن گفت: روند تشکیل شبکه سازمان های غیر دولتی 
از س��ال 9۲ با اقدامات تسهیلگرانه س��ازمان محیط زیست و حضور جمعی 
از س��ازمانهای تخصصی این حوزه آغاز ش��د و پس از آن و در طول سال 9۳ 
با برگزاری انتخابات در همه اس��تانها، ش��بکه استانی ش��کل گرفت که در 
س��ال 9۴ اولین نشست فصلی انجمن های محیط زیس��ت، اردیبهشت ماه 
در گ��رگان و دومین نشس��ت آن در مردادماه 9۴ در تبریز برگزار ش��د. وی 
ادامه داد: در نشست دوم با توجه به بررس��ی برنامه ششم توسعه در دولت، 
دبیران ش��بکه های اس��تانی دو نماینده را جهت حضور در جلسات بررسی 

فصل محیط زیست برنامه ششم انتخاب کردند.
دبیر ش��ورای هماهنگی ش��بکه س��ازمان های مردم نهاد محیط زیست و 
منابع طبیعی بیان کرد: سومین نشس��ت فصلی انجمن های محیط زیست 
آبان ماه سال 9۴ در استان س��منان و ش��هر دامغان برگزار شد که تعیین و 
انتخاب ش��ورای هماهنگی در این جلسه به رأی گذاش��ته شد و طی آن، 5 
نفر به عنوان اعضای ش��ورای هماهنگی انتخاب شدند تا در مدت یک سال، 
اساسنامه شبکه های اس��تانی و ملی و آیین نامه انتخابات شبکه ها را تدوین 

کرده و تشکیل شبکه ملی را در دستور کار قرار دهد.
الموت��ی اظهار کرد: ش��ورای هماهنگی س��ازمان های م��ردم نهاد محیط 
زیس��ت و منابع طبیعی تا ای��ن تاریخ، ۱۳ جلس��ه بحث و بررس��ی برگزار 
کرده و سعی کرده طبق ش��رح وظایف و زمانبندی مش��خص، مواد اولیه و 
ساختارهای لازم برای تاسیس شبکه ها را تامین کند بر این مبنا، اساسنامه 
تدوین شده توس��ط شورا جهت تاسیس ش��بکه ملی، در چهارمین نشست 
فصلی شبکه ها در ۳۱ فرودین و ۱ اردیبهش��ت 95 در شهر عسلویه استان 

بوشهر به تصویب دبیران رسید.
این فعال محیط زیس��ت ضمن اش��اره به برگ��زاری انتخابات ش��بکه های 
استانی در س��ال 9۳ افزود: در فرایند جدید و با توجه به سررسید انتخابات 
شبکه های استانی، سازوکاری اتخاذ شده که انجمن های سابقه دار و فعال 
هم می توانند حضور موثرتری در انتخابات داش��ته باشند و بخش بزرگتری 

از سازمان های غیردولتی در قالب شبکه فعالیت کنند.
این فعال مدنی تصریح کرد: از انجمن ه��ای فعال و مایل به حضور در هئیت 
موسس ش��بکه ملی طی فراخوانی دعوت به همکاری شده است و سازمان 
هایی که شرایط ماده ۱9 آئین نامه سازمان های غیردولتی مصوب سال 8۴ 
را داشته اند، در هیأت موس��س حضور پیدا کرده اند و مدارک آنها به وزارت 
کشور برای بررس��ی در هئیت نظارت ارائه خواهد شد تا روند اداری دریافت 
مجوز تاس��یس ش��بکه ملی طی ش��ود. هر چند با توجه به ابلاغ آیین نامه 
جدید، ممکن اس��ت تغییرات��ی در زمان بندی تعیین ش��ده جهت دریافت 

مجوز و ثبت صورت گیرد.
دبیر ش��ورای هماهنگی ش��بکه س��ازمان های مردم نهاد محیط زیست و 
منابع طبیعی افزود: بعد از نشست عسلویه ش��ورای هماهنگی وارد بررسی 
اساسنامه ش��بکه های استانی ش��ده و در حال حاضر اساسنامه شبکه های 
استانی تدوین ش��ده است و در هفته دوم ش��هریور 95 برای بررسی و اعلام 
نظر به دبیران ش��بکه اس��تانی اعلام ش��ده اس��ت تا با جمع بندی نظرات 

اصلاحی در نشست فصلی پنجم در نیشابور به تصویب دبیران برسد.
الموتی اضافه کرد: بعد از تصویب اساس��نامه ش��بکه های استانی انتخابات 
شبکه های اس��تانی در ماه های مهر و آبان و احتمالا آذر 95 برگزار خواهد 
شد که در همین راس��تا آئین نامه انتخابات ش��بکه های استانی تهیه شده 
است که در نشس��ت آتی مورد بحث و بررس��ی و تصویب قرار خواهد گرفت 
که در ان با س��ازوکار جدید، تشکل های فعال اس��تانی و محلی انتخابات را 
برگزار خواهند ک��رد و بعد از تعیین ش��ورای مرکزی و ش��ورای هماهنگی 
شبکه استانی و انتخاب دبیر شبکه هر اس��تان، انتخابات شبکه ملی برگزار 
خواهد ش��د و اعضای ش��بکه ملی مش��خص خواهند ش��د که تا آن زمان 
امیدواریم شبکه ملی مجوز تاس��یس خود را از وزارت کشور دریافت کرده 
باش��د. وی اظهار کرد: در مرحله قبل��ی انتخابات، بین 5 ت��ا 8 انجمن از هر 
استان شرکت داشته اند که با تغییرات جدید و تعاریف صورت گرفته، پیش 
بینی می شود قریب به نیمی از س��ازمان های محیط زیست و منابع طبیعی 

کشور در انتخابات استانی کل کشور حضور داشته باشند.
این فعال حوزه محیط زیست اشاره کرد: طبق هماهنگی ها و پیگیری های 
انجام شده، نمایندگان شبکه های اس��تانی، در کلیه کارگروه های استانی و 
ملی مرتبط با حوزه محیط زیس��ت و منابع طبیعی، به عنوان نماینده با حق 

رای یا ناظر حضور خواهند داشت. 
ضمن اینکه براس��اس مصوبه هئی��ت دولت، در کارگروه آمایش و توس��عه 
پایدار بایس��تی یک نماینده از ش��بکه محیط زیست اس��تان حضور داشته 
باش��د هرچند این موضوع هنوز در برخی اس��تان ها نادیده گرفته می شود 
ولی بعضا نمونه های خوبی از حضور نمایندگان ش��بکه ها در کارگروه های 

استانی دیده می شود.
 دبیر ش��ورای هماهنگی ش��بکه س��ازمان های مردم نهاد محیط زیست و 
منابع طبیعی تاکید کرد: ی��ک بخش از فعالیت های ش��ورای هماهنگی تا 
کنون اولویت بندی نیازهای اس��تان ها بوده است و براس��اس نیاز سنجی 
و اعلام شبکه استان ها، حوزه های فعالیت مش��خص شده است و کارگروه 
مربوطه طراحی شده اس��ت که برنامه آن اخیرا به س��ازمان محیط زیست 
ارائه شده تا با اظهار نظر سازمان محیط زیست برنامه های توانمندسازی با 
مشارکت انجمن ها و سازمان محیط زیس��ت و با بهره گیری از تسهیلگران 

این حوزه برای تشکل ها برگزار شود. 
الموتی در پایان یادآور شد که نشس��ت فصلی پنجم از صبح روز 6 مهر 95 تا 
عصر روز 8 مهر 95 در نیشابور برگزار می ش��ود و علاوه بر دستور اصلی آن، 
کارگاه ها و گفتگوهای��ی در حوزه قوانین و مق��ررات قضایی،آموزش منابع 
طبیعی و ارائه ای در مورد مدارس طبیعت اجرا خواهد شد. وی در پایان ابراز 
امیدواری کرد که نشست فصلی پنجم یک رویداد مهم و موفق چه از لحاظ 

اجرا و چه از لحاظ دستاوردها باشد.

ادامه از صفحه 4
 شما قبول دارید که امس�ال سال پایانی شورا 
است و اعضای ش�ورا باید بیلان کارشان را به 

افکار عمومی ارائه دهند! 
م��ا اص��لا گ��زارش کار داریم. م��ن ح��الا گزارش 
عملکردمان را به طور مفصل برای ش��ما می آورم و 
می دهم بچه ها برای ش��ما فاکس کنند. شما وقتی 
که بخوانید باورتان می ش��ود این همه حجم کار در 
یک حوزه معاونت و نظارت با 8 نفر کارشناس اصلا 
امکان پذیر و ش��دنی نیس��ت؛ اما ما انجام داده ایم. 
خیل��ی از تخلف��ات، تخلفاتی که نمی ت��وان گفت 
خلاف واقعا ،  ع��دم آگهی از قوانین و مق��رارت بود. 
وقتی که این پایش پروژه ها به وجود آمد از خیلی از 
موضوعات جلوگیری شد. بالای چند هزار نفر پرونده 
را ما پایش کردیم و وقت��ی که به خلاف های فاحش 
می رس��یدیم نامه می زدیم جلوی آن را می گرفتند 
و وقتی که شهردار منطقه و معاونت شهرسازی آن 
را می خواستیم... برای آن توضیح می دادند . ما حالا 
گناه کسی را نمی ش��وییم. عدم اطلاعات فنی بود و 
یک بخشی از آن به حساب موضوعاتی بود که از آن 
طرف و این طرف فشار می آوردند که باعث می شدند 
بعضی از کاره��ا انجام ش��ود و ما در فضای بس��یار 
تعامل برانگیز بسیار محیط دوستانه می آمدیم پایش 
می کردیم و به موضوعاتی که می رسیدیم مسئول 
آن ها را می خواس��تم توضیح می دادیم برایش��ان و 
جلوی آن ها گرفته می شد و در یک فضای دوستانه نه 
رسانه ای می کردیم و این طوری کارمان خیلی بهتر 
نتیجه داد. اگر می آمدیم در فض��ای خارج از انجام و 
فضای رسانه ای کردن و آبروی آن ها بردند قطعا این 

کارهای ما به بار نمی نشست!

  خوب این روش ح�ل و فصل پنهانی می تواند 
ش�ما را در مظان اتهام و س�اخت و پاخت قرار 

دهد !
نه، نه! ببینی��د کار نظارت ۳ مرحل��ه دارد، حمایت، 
هدایت و نظارت. ابزارهای نظارتی مال آخر اس��ت. 
ما نمی توانیم از خانه آخر به اول ببری��م. ما اول باید 
حمایت کنیم مدیرمان را بع��د بیایم هدایت کنیم 
بگوییم آقا اینجوری نیس��ت قانون این را می گوید. 
طرح تفصیلی این را می گوید، بعد اگر دیدیم نه واقعا 

سرسختی می کنند یا مثلا... 

  ش�ما ب�ه ای�ن م�واردی ک�ه می گویی�د، 
رسیدید؟منظورم خلاف های فاحش بود؟

 اصلا روش کار ما این است. بله

 در پیگیری این موارد به چه نقطه ای رسیدید؟
ما ابزارهای خودم��ان را داریم. ما که نمی ش��ینیم 
کارمندای ما در چش��م های ما نگاه کنند و هر کاری 
دلشان می  خواهد بکنند. ش��هرداری های مناطق 
این ها کارمندای ما هستند و  ما ناظر آن ها هستیم. 
بله خیلی از موضوعات را هم بارها توضیح دادیم که 

دیدیم ترتیب اثر ندادند. برخورد کردیم با آن ها...

  چه برخوردی؟
برخورد کردیم. آن هایی که باید بدانند، می دانند.

  یعنی اگر اف�کار عمومی بخواهد از ش�ما این 
سوال را  بپرسد همین پاسخ را می دهید؟ 

نه، این وظیفه من اس��ت. وظیفه کل اعضا ش��ورای 
شهر است.

 خیلی خب، ح�الا از حوزه نظارت کلی ش�ورا 
گذر می کنیم و  می رسیم به حوزه شخصی. از 
لحاظ شخصی چه نظارتی را انجام داده اید؟ به 

چه مصادیق و نتایجی رسیده اید؟ 
به لحاظ ش��خصی همی��ن بس تا این ۳ س��ال که 
از عمر ش��ورا گذش��ته، ه��ر هفته م��ن در یکی از 
مناطق ملاق��ات مردم��ی داش��ته ام. ۴ دوره این 
۲۲ منطق��ه را رفتیم و ب��ه قول مع��روف کنتور را 
صفر کردیم. خیل��ی از این عزیزان ش��اید در این 
مدت ۳ س��ال، 5 تا ملاقات مردمی نرفته باش��ند؛ 
ولی ما تمام ۲۲ منطقه را ۴ مرتب��ه دور زدیم و هر 
هفته در ی��ک منطقه می روی��م و ملاقات مردمی 
نظرات، پیش��نهادات، انتقادات و مشکلات مردم 
خیلی از گره ها باز کردیم. با ه��م در هر منطقه ای 
ک��ه می رفتیم خیل��ی از گره ه��ای بزرگ��ی که با 
یک همفکری ب��ا یک تدبیر مدیریت��ی که خدای 
نکرده از خط و خطوط قرمز قانون هم رد نش��ویم. 
با ابداع و تفکر و ایده موضوع��ات را حل کردید که 
باور بفرمایید جزء افتخارات ماس��ت و این ملاقات 
مردمی بسیار موثر است و بسیار اثرگذار است. هم 
برای اینکه از نزدیک ببینیم در منطقه چه خبره و 

هم اینکه واقعا مردم حق دارند. جزء حق و حقوق 
مردم که با نماینده های خود بنشینند 

  کدام منطقه تهران بیشترین مسئله و مشکل 
را دارد؟

هر منطقه مش��کلات خاص خودش را دارد. محور 
خیابان انقلاب به پایین واقعا بحث بافت فرس��وده و 
ریز دانه و بحث مشکلات پیچیده معابر . بحث محور 
انقلاب به بالا هم هر کدام به اشکال مختلف مشکل 
دارند. اگر ما شهر را نشناس��یم یا به طور تخصصی و 
علمی از کالبد شهر در حد نسبی خبردار نباشیم این 

نظارت را با مشکل روبه رو می کند.

 میزان شناخت شما چه تغییراتی در طول این 
سه سال کرده است؟ می توانید جزییات آن را 

بگویید؟
خب خیلی، سال اول بافت ناپایدار و بافت فرسوده و 
ریزدانه ها و مشکلات معابر و بحث محورهای حریم 
و مناطقی که حریم در آن ها اس��ت . این ها چیزهای 
بود که من واقعا در 7،6 ماه اول به مشکل می خوردم 
. واقعا در تصمیم گیری ها نمی دانستم باید چه کاری 
انجام دهم. وقتی رفته رفته کالبد شهر تهران را بر اثر 
فعالیت خیلی زیاد شناختیم. و به قول معروف خیلی 
کنکاش و پرس و جو کردیم، با مردم گفتگو کردیم ،با 

شهرساز ها ،با معاون ها و با کارمندها .

 چه کس�انی به ش�ما در ای�ن فراین�د کمک 
کردند؟ 

در حوزه خودمان کارشناس��ان بسیار فهیم، خبره و 
کارآموزه داریم. بچه های بسیار با کلاسی هستند با 
تفکراتشون شورایی. چون ۱6.۱5 سال نزدیک ۲0 
س��ال در ش��ورا دارند خدمت می کنند و تفکر آن ها 
تفکر شورایی است. تفکر شهرداری با تفکر شورایی 
این دو تفکر متضاد اس��ت و این ها واقعا به من کمک 
کردند. خودم هم وقت گذاشتم. اکثرا جلسات شورا 
و جلس��ات کمیس��یون ها و همایش ها را می رفتم 
شرکت می کردم و بالاخره دستمان آمد که چه کار 

کنیم.

  شما تصمیماتتان  در مقاطع مختلف متفاوت 
بوده است .بر چه اساسی این تصمیم گیری ها 

را انجام دادید ؟
آقای س��الاری هر جایی که حق م��ردم مطرح بوده 
اس��ت، کوتاهی نکرده ام هر جایی ک��ه منافع مردم 
بوده است دست من رفته بالا. هر جا احساس کردم 
تصمیمی باید گرفته ش��ود که منافع م��ردم در آن 
مطرح است و حق و حقوق مردم و چیزی که به نفع 

مردم بوده است...

 مصداق های آن را می فرمایید.
خیلی ه��ا مثلا بی اخلاق��ی کردند و پاسخش��ان را 
گرفتند مثلا بحث این بود که یکی از موضوعاتی که 
مطرح بود این بود که بسته تشویقی که می خواستند 
بدهند اگر خاطرتان باش��د به آن هایی که چندین 
سال پول ش��هرداری را نداده بودند، حالا اومدند ۱0 
میلیارد تومان بدهکارن��د ۳0 درصد هم به تخفیف 
می دهیم ۱0 میلیارد ۱0 س��ال پی��ش را 7 میلیارد 
بدهید خدا بده برکت!! این درست نبود. من احساس 
کردم ما داریم پول چه کسی را داریم می دهیم.رقم 
بسیار زیادی بود و این پول چه کسی را داشتیم بذل 
و بخشش می کردیم. من اینجا واقعا ایستادم جلوی 
این مصوبه ها. حالا شاید عده ای از عزیزان رأی دادند، 
ولی درواقع این پول بچه های جنوب ش��هر بود این 
پول مال بچه هایی که سرانه ورزشی، رفاهی و فضای 

سبز نداشتند، بود.

  حالا اگر از زاویه منافع مردم بخواهید کارنامه 

سایر اعضای ش�ورا را نمره بدهید چه نمره ای 
می دهید؟ 

من بدون اقرا بگویم شورای چهارم را سیاسی ترین 
شورای این دوره های گذشته می دانم.

 در این 4 دوره؟ خب بفرمایید
بله در این ۴ دوره،  شورا داشت کار خود را می کرد ولی 
با دستاویز قرار دادن یکسری مسائل ماه هاست باهم 
درگیرند و این ها را وقتی سرانه می گیریم میبینیم 
واقعا هیچ شورای مثل شورای چهارم سیاسی نشده 
بود. فضاهای اغتش��اش، فضاهای تهمت، فضاهای 
افترا، فضاهای موارد ن��اروا... و من تا الان ش��ورایی 

چهارم را سیاسی ترین شورای شهر می دانم.

 چه چیزهایی را دس�تاویز ق�رار دادند؟ مثال 
می زنید؟

بالاخره موضوعاتی را ک��ه راه انداخته اند و به وجود 
آورند. چیزی که عیان است چه حاجت به بیان است.

 شما در داخل میدان هس�تید و دقیق تر این 
مسایل را اطلاع دارید 

اصلا اغتش��اش و تش��ویش افکار عمومی خودش 
حق الناس اس��ت نباید خیلی موضوعات در صحن 

گفته می شد!

 منظورتان همین املاکی است که اخیرا مطرح 
شد؟

املاک یک مورد از آن است. اصلا بحث املاک یکی 
از موضوعاتی است که واقعا این شدت و حدت شورا 
که انقدر بروند بالا، خب خیلی خوبه دس��تتان درد 
نکند. چرا می گوییم سیاسی؟ برای اینکه می گویید 
آقا درود بر شما! ما چون س��ال های اول وارد نبودیم، 
ابتدای کارمان بود داش��تیم راه می افتادیم کار را یاد 
می گرفتیم ،بعض��ی از عزیزان وزی��ر بودند، وکیل 
بودند و ۳0 تا ۴0 س��ال کار اجرایی و نظارتی کردند 
در شوراها بودند، نماینده مجلس بودند این هایی که 
می دانستند چرا از سال اول نیامدن شروع کنند؟ چرا 
آمدند درست سالی که انتخابات نزدیک است همه 
این ها را جم��ع و جمع کردن��د؟ یک دفعه نزدیکی 
انتخاب ریاس��ت جمهوری که دارد شروع می شود 
و انتخابات هیئت رئیسه چرا یک دفعه آمدند اینجا 
این موضوع را مطرح کردند؟شما اگر می دانستید و 
نگفتید که گناهکارید و این طوری دارید می گویید 
که اذهان عمومی را تشویش ایجاد می کنید. باز هم 

گناهکار هستید چرا؟ خدا را خوش نمی آید!

 چرا این کار را انجام دادند؟
قطعا اگر خیلی از موضوعاتی که می دانس��تند اگر 
کش��یدند و گذاش��تند که دم فضای انتخابات این 
موضوع��ات را در هنگام انتخاب گس��ترش بدهند. 
این قطعا با موضوعات سیاسی همراه بوده است نه با 
اهداف مردمی و همین ها نشان دهنده این است که 
این کار پنجره و این کار هوای نفسه. ما نمی گوییم در 

هیچ جایی مشکل وجود ندارد. 

 اصل حقیقت در موضوع واگذاری املاک چه 
بود؟و شما شخصا به چه قضاوتی رسیده اید؟

خب. من نه طرفداری از حزبی می کنم نه طرفداری 
از ش��هرداری تهران می کنم نه طرف��داری از وضع 
موجود می کن��م، اما این تشویش��ی که ب��ه وجود 
آورده اند ب��رای مردم، ب��ه خاطر مردم نب��وده، این 
نکته ای است که باید پاسخگو باشند. اصلا ببخشید 
این چیزهای��ی که این ها می گوین��د، می گویم من 
به عنوان یک آدم نظارت��ی دارم عرض می کنم اصلا 
بحث نظارت این نیستش که بیایید نیشتر را بکنید 
در دل مردم. مگر ما فکر این هس��تیم که بگوییم در 
ش��هرداری الا و بالله همه چیز اتو کشیده و شسته و 

رفته اجرا می ش��ود نه قطعا این طور نیس��ت. قطعا 
خود دستگاه شهرداری معترف است به اینکه حتما 
یکس��ری نواقصی بوده، اما اینکه بیاییم نصف لیوان 
خالی آب را ۲0 برابر بزرگتر از قس��مت پر آن نشان 

دهیم این...

 یکی از مصادیقی که باز به نظر می رسد تبدیل 
به دعوا و چالش شد؛ حسابرسی سال 92 بود. 
2 سال از آن زمان گذشته است. شما به عنوان 
یک عضو ش�ورا به چه نتیج�ه ای در خصوص 

حسابرسی ها  رسیدید؟
اصلا دعوا از همین جا شروع شد. خیلی از این آقایان 
در بحث حسابرس��ی ها تو روی هم پرو شدند و روی 
این عزیزان اینجا به روی هم باز ش��د. در صورتی که 
نیامدن بگویند بابا اصلا تا س��ال 8۲، 8۳ و 8۴ به این 
طرف اصلا چیزی به اسم حسابرسی وجود نداشت. 
حالا آمدن��د یک حسابرس��ی را به وج��ود آوردند و 
دستش��ان درد نکند. خب باید جواب بدهند. جواب 
دادن و پاس��خگویی یک دستگاه اجرایی با این همه 
فشاری که روی دوششان اس��ت با تهدید و ارعاب و 
لجبازی نمی شود. من منکر این نیستم که اختلاف و 

اشتباهی وجود نداشته، قطعا بوده است.

 چه کسی این پروسه را کلیده زد که پایه همه 
این دعواها شد؟

من نه پلیسم و نه بازرس!

 نگفتم  فردی خاصی را بگویید. تعبیر ش�ما از 
این پروسه چیست؟

نحوه ادبیات حسابرسی یا طرح آن در صحن درست 
نبود! این باعث ش��د روی خیلی ها ت��و روی هم باز 
ش��ود. پرده های حیا به روی هم باز شود و خوب بود 
همان حجب و حیا حفظ می ش��د. پرده دری تبعات 
این طوری هم دارد. اینکه می گویند تعامل در پشت 
درهای بسته، ده نفر آدم بنش��ینند یک فضای آرام 
چهارتا تصمیم بگیرند. خیلی از این ها چهار تا بزرگتر 
هم هست که حل می ش��د؛ ولی وقتی بحث و دعوا 
افتاد دیگه نمی شود آنجا دیگر هوای نفس حکومت 

می کرد.

 آیا بحث حسابرسی ها منجر به اصلاح شد یا 
نه ؟

قطعا شد.

 چه اصلاحاتی؟
ببینید الان در کمیسیون تلفیق وقتی دارند بررسی 
می کنند،  خ��ب بالاخره آن جار و جنج��ال... وقتی 
بررسی کردم دیدم، خب یک بخش خیلی مهم این 
قضایا اصلًا به خودی خود مطرح ش��د و قانع شدم. 
بخواهم بگویم شاید هفتاد درصد آن اختلاف هایی 
که در بحث حسابرس��ی به وجود آمد بحث دارایی، 
بیم��ه و مالیات هایی که حس��اب ها و اختلاف های 
بین دستگاهی بود، خب بقیه آن هم وقتی که پایش 
ش��د، دیدم که خب کوس انَا الحق زدند و آی بردند 
و خوردند و چاپیدند و این ها وقت��ی آمدن مقداری 
غربالگری کردند،  هی رفتند جل��و یواش یواش اون 
تب ۴0 درجه یکدفعه اومد ریزش کرد پایین، دیدند 
که نه اینجوری نیس��ت. این مثلًا زمین یا فلان جا را 
در پروژه عباس آباد چرا رفتند فروختند؟ بعد تا رفتم 
نگاه کردم دیدم خب این نظر کارشناس دادگستری 
روی آن بوده، خب این ها موضوعاتی است که قانونی 

است؛ ولی شاید به مذاق کسی خوش نیاد. 

 به نظر ش�ما  قض�اوت عامه مردم نس�بت به 
مسئله فساد در شهرداری چیست؟ 

80 درصد م��ردم که به ش��ورا مراجع��ه می کنند 
ب��ا قس��مت شهرس��ازی کار دارند، یعنی س��وای 
اینکه پاشنه آش��یل ش��هرداری دیون هست، این 
دیون هم یک ش��به به وجود نیام��ده، من منکر این 
نیستم که ش��هرداری دیون ندارد؛ اما خیلی از این 
نارضایتی های مردم بخشی از آن بحث دیون است. 
املاک در طرح اس��ت که باید پول آن ه��ا را بدهیم. 
من همیش��ه گفتم "چراغی که به خانه رواس��ت به 
مس��جد حرام اس��ت " خیلی از این، قسمت زیادی 
از این طرح هایی که م��ا داریم اج��را می کنیم، اگر 
ابتدای ورودشان به شورا یک مقدار حساب شده تر 
طرح ها را مطالعه کرده بودند. خیل��ی از رأی ها که 
داده بودند به این برنامه پنج س��اله دوم نمی دادند، 
جداً نمی دادند، بیش��تر تمرکز خود را می گذاشتند 
روی تسویه حس��اب دیون. ما تا جایی که پول مردم 
را ندادیم، نمی توانیم بیاییم به حس��اب جشن و این 

موضوعات برقرار کنیم!
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 پاسخ من را در خصوص قضاوت مردم نفرمودید!
ببینید واقعاً آدم باید از دنیا و آخرتش بترس��ه که بخواهد یک تهمت بزنه. کلًا 
مردم نسبت به شهرداری یک مقداری ذهنش��ان،  یک ذهن درگیری است، 

نمی گویم ذهنشان یک ذهن بدی است نه!

  شورا در این زمینه چه کاری کرده است؟ 
مردم وقتی می روند در ش��هرداری کار س��خت جلو می رود، کار برایش��ان به 
حساب کمی سنگین است؛ اما بالاخره ش��ما نگاه کنید وقتی مردم می روند 
در ش��هرداری یک جوازی را می گیرند یک ساختمانی را می سازند، شما نگاه 
کنید خروجی آن کار خروجی آن صد برابر آن چیزی است که یک نفر در طول 
دوران کارمندیش یا کارگریش کار کرده است، مثلًا حقوق کارمندی گرفته؛ 
ولی وقتی می بیند وارد راهی می شود پروانه می گیرد و خونه اش رو می سازد، 
می آید می بیند ارزش افزوده ای که نصیبش می ش��ود به آن سختی هایی که 
تحمل کرده، به جان می خرد فل��ذا این دوتا را باهم می گ��ذارد کنار هم توی 
یک کفه ترازو،  می بیند مردم اگر ته کار را نگاه کنند، سختی که در شهرداری 

می کشند شاید برایشان راحت به نظر بیاید.

 نگفتید شورا در حل این مشکل چکار کرده است؟
خدمت تان عرض نماید که شورا روزها و سال های اول و دوم خوب داشت طی 
می کرد و می رفت جلو، خیلی بیشتر از این می توانس��ت کمک کند. شورا باز 
هم می تواند اختلافات حزبی خود را کنار بگذارد و باز باهم همدل ش��ود و آن 
نتیجه را حاصل کند؛ ولی اینکه ما بخواهیم سیاه نمایی کنیم، باز هم می گویم 
آقای س��الاری، تاکید می کنم من در مقام طرفداری از هیچ کس نیستم .اما 
وقتی فضا را سیاسی و ترس��ناک می کنیم برای مردم، که فضا فضای مطلوبی 
هم باش��د، ما مردم را ترس��اندیم این ترس به این راحت��ی از دل مردم بیرون 
نمی رود. ما مسئول هستیم در مقابل اینکه داریم مردم را بی خود و بی حساب 

می ترسانیم .

 یکی از س�والاتی که از همه دوس�تانی ک�ه می آیند اینج�ا از آن ها 
می پرسم بدون استثنا، از آن ها می پرس�م که می خواهم وارد حوزه 
مسائل مالی شما شوم و ش�ما پاسخ دهید. قبل از ش�ورا چه چیزی 
داش�تید و بعد از ش�ورا چه چیزی داری�د؟ اگ�ر می خواهید صریح 
و ش�فاف برای مردم بگویی�د. یعنی عضویت در ش�ورا به ش�ما چه 
چیزهایی اضافه کرده اس�ت؟ با مقایس�ه قبل از ورود به شورا و بعد 

از آن؟
 )با کمی مکث....( از این سوال ها نپرس��ید، وارد موضوعات این طوری نشوید، 

سؤال این طوری نپرس! 

 دوست ندارید پاسخ ندهید! 
سؤال دیگری بپرسید.

 یکی دیگر از معیارهای قضاوت در خصوص عملکرد ش�ورا،  کمیت 
و کیفیت آیین نامه و مصوبات ش�ورا می باش�د.بفرمایید که شورای 

چهارم در این بخش چه کارنامه ای داشته است ؟
ش��ورای چه��ارم مصوبات خوب��ی را تصوی��ب ک��رده اس��ت، ببینید بحث 
قیمت گذاری روی بلیط مترو و اتوبوس و تاکس��ی افزایش قیمت ها و خیلی 
از موضوعات دیگر. نگاه ما بیش��تر مردم محور بوده است. بیشتر نگاه به جیب 
مردم کردیم، نگاه به ت��ورم جامعه کردیم. در خیل��ی از موضوعات هم انصافاً 
نمی شود چوب را برداشت و تاخت و تازوند. برای مثال حالا بعضی از اقدامات 
خارج و بعضی از اقدامات وارد، ما بحث مصوباتی که بالا بردن نرخ بلیط مترو و 
اتوبوس و... ما این ها را وقتی نگاه کردیم دیدیم.... حداقل ها را در نظر گرفتیم 
در بحث تخصی��ص اعتبارات برای تکمیل خ��ط 6 و 7 یا ۳ و ۴ این ها را ش��ما 
نگاه کنید. کار کوچکی نبود ش��هرداری تهران حالا مترو را بخواهیم صحبت 
کنیم. در واقع دوتا تحریم را پشت سر گذاشته؛ یکی تحریم دولتی بوده است، 
یکی تحریم جهانی بوده اس��ت با این شرایط آمده بیش��ترین اعتبارات را در 
بحث مترو قرار داده و... خط��وط مترو را جلو برده. اس��ت. کار مترو کار کمی 
نبوده، کاری نیست که چش��م مان را ببندیم انصافاً این موضوع با این شرایط 
جوی و سیاسی جامعه پیش��رفت و حرکت مترو مثال زدنی است. مصوباتی 
که برای بحث مترو تصوی��ب و ابلاغ کردیم. تخصی��ص بودجه تأمین بودجه 
با این ها کارهایی بود که خب یک جاهایی من جا دارد تش��کر کنم از بعضی از 
عزیزانمان که واقعاً نگاهشان مردمی بود که امیدوارم که این خرده کدورت ها 

هم دوباره این چند روز دوباره برطرف شود.

 در موضوع واگذاری املاک به ش�ما هم پیش�نهاد شد، که مثلا عضو 
تعاونی شوید ؟

به من اگر هم پیش��نهاد بدهند، هیچ وقت چیزی را نه قبول می کنم، نه قبول 
خواهم کرد!

 شما دوره  بعد کاندیدا می شوید برای شورای شهر تهران؟
منخ��ودم را وقف م��ردم ک��ردم. خدمت ب��ه م��ردم را دوس��ت دارم. قبای 
خدمت گذاری قبای خیلی محترمی است. خدا این افتخار را نصیب همه کس 
نمی کند! در این مدت هم با عملکردم نش��ان دادم که همیشه برای مردم کار 

کردم.

 فکر می کنید مردم به شما رأی می دهند؟ تحلیل خودتان چیست؟
رای بدهند یا نه زیاد به آن توجه ندارم. بیش��تر نگاهم این است که مثمر ثمر 

باشم. اثرگذار باشم. هر جا که احساس کنم اثرگذار هستم قربتاً الی الله 

 به عنوان آخرین س�ؤال از ش�ما می پرس�م چقدر از خودتان راضی 
بودید و چه نمره ای به خودتان می دهید ؟

"مشک آن اس��ت که ببوید نه آنکه عطار بگوید". این سؤال را بسپارید به بقیه 
عزیزان و بیایند بگویند حوزه معاونت نظارت در این ۴ دوره چه دوره ای فعال تر 
از همه دوره ها بوده است؟ بس��یار از خودم راضی هستم، بسیار راضی هستم. 
نه کم فروش��ی کردیم، هر چیزی که در توانمان بود برای گره گش��ایی و حل 
مش��کلات مردم و گره باز کردن انج��ام دادیم. امیدواریم اگ��ر نقص و عیب و 

اشکالی هم داشته در یکسال باقی مانده بتوانیم جبران کنیم.

هفته نامه »پدیده  شهر« از وضعیت زندگی مردمان حاشیه لب خط ریل راه آهن گزارش می دهد؛

دوئل زندگی و اعتیاد مردمان لب خط نشین

 اصلاح سبک زندکي گام نخست بهبود ترافیک تهران است
 سردار حسیني رئیس پلیس راهور تهران بزرگ با اشاره به اینکه ساختن پل ها و بزرگراههاي تازه راه حل بهبود ترافیک نیست گفت :نسبت معبر به خودروهاي یک به پنج است،بنابراین هیچ 
عقل سلیمي نمي پذیرد که ما براي برابري این نسبت تلاش کنیم. حسینی افزود: بر فرض محال که معابر ما 5 برابر شوند که در این صورت دیگر در شهر جایي براي تردد انسان ها باقي نمانده 
و شهر متعلق به ماشین ها خواهد شد.وي با تاکید بر اینکه اصلاح سبک زندگي در رفتارهاي ترافیکي موثر است ،گفت :بحث دور دور کردن در خیابان ها یکي از موضوعاتي است که ما شدیدا 
بر روي آن حساس هستیم .حسیني با تاکید بر اینکه این رفتار غلط اجتماعي تنها متعلق به یک قشر خاص نیست ،گفت :متاسفانه پدیده دور دور به رفتار عادي اکثر شهروندان تبدیل شده و 
افراد چرخش بدون هدف در خیابان رو به عنوان تفنن و تفریح انتخاب مي کنند و این سبک زندگي یکي از دلایل ترافیک تهران است . گزارش

افس�انه قان�ع:  وارد منطق��ه 17 که می ش��وید؛ 
حتما تمام آس��یب های اجتماعی محل��ه هرندی 
را فراموش خواهی��د کرد. نیم قرن اس��ت که در 
محله های نزدیک ریل راه آهن عدالت  اجتماعی 
به خواب رفته است و نتیجه این خواب زدگی که به 
سراغ مسئولان دولتی و شهری نیز رفته؛ به تاراج 
رفتن زندگی و امی��د به زندگی در می��ان  مردم 
محله های منطقه 17 ش��هر تهران  است. باورش 
شاید سخت باشد  که درست در دروازه ورودی 
جنوب غربی تهران زندگی سال هاست که ایستاده 
اس��ت مانند یک س��اعت قدیمی که گ��رد و خاک 
گذر زمان بر عقربه های آن سنگینی می کند. اینجا 
اصلا  زندگی جاری نیس��ت. اینجا ساکنان 1۲ محله 
از 14 محل��ه منطقه مردگ��ی را  زندگی می کنند. 
لب خط در منطقه جایی برای گذر و س��فر نیست. 
جایی اس��ت که مادران از پس دره��ای زهوار در 
رفته خانه های ترک برداش��ته ازحرکت قطارها 
می بینند که زندگی جوانانش��ان چگون��ه لابه لایه 
درختان  و روی ری��ل  قطارها به ت��اراج می رود و 
در چنگال اعتیاد می میرد. اینجا پ��دران و برادران  
زیادی شاهد هتک حرمت مادران و دخترکانشان 
هس��تند که در زی��ر  گذرهای مخوف کن��ار ریل 
راه آهن ته��ران- اهواز و ته��ران - تبریز در میان 
دس��تان کثیف بزه��کاران تن هایش��ان ب��ه تاراج 
می رود. اینجا آرزو نوجوانانش ق��رار گرفتن در 
جایگاه آن مواد فروشی است که یک شبه ره 1000 
ساله رفت و با  فروش افیونی مرگ اکنون پولش 
از پارو بالا می رود. اینجا  جوانان آرزو دارند سوار 
آن خودرو گران قیمت مواد فروش��ی شوند که 
در یک س��ال  40  میلیارد تومان  به دس��ت آورد و 
وقتی با غ��رور وارد قهوه خانه ه��ای محله مقدم 
می شود؛ دیگر هیچ خدایی را بنده نیست و بیشتر 

اشک خدا ) شیشه خالص( را می پرستد.

ساعت زندگی در منطقه 17 نیم قرن است که 
ایستاده

وارد منطق��ه ۱7 ک��ه می ش��وید؛ تم��ام کوچ��ه  
پس کوچه های محله  های این منطقه مزین شده به 
نام شهدا. مردم منطقه اینجا را دارالشهدا می دانند. 
هنوز حجله جوانان زی��ادی که برای دف��اع از حرم 
عمه سادات شهید ش��دند؛ در بعضی از کوچه های 
این منطقه روشن است. مردم می گویند منطقه ۱7 
بیشترین تعداد ش��هدای مدافع حرم راداشته است 
و به گفته پورعباسی دبیر دبیران شورایاری منطقه 
۱7 خان��واده ۳0 نفر از ش��هدای مدافع حرم ش��هر 
تهران ساکن منطقه ۱7 هس��تند. وقتی این جمله 
را می گوید؛ نگران  اس��ت از وضعیتی که نزدیک به 
نیم قرن اس��ت محله های این منطقه با آن  دست به 
گریبانند و از این می ترس��د که اگر مسئولان فکر به 
حال منطقه ۱7 نکند؛ خانواده ش��هدای حرم برای 
همیشه عطای زندگی کردن در این منطقه را به لقای 
بدنامی اش واگذار کنند و یک ش��ب برای همیشه از 

محله های این منطقه کوچ کنند.
به همان اندازه که نام کوچه ه��ای محله ها مزین به 
نام ش��هدای مدافع حرم می ش��ود؛  به همان اندازه 
نیز سر یک جوان به خاطر فروش مواد مخدر؛ هتک 
حرک��ت و ... در محله زم��زم بالای دار م��ی رود...» 
هر س��ال 8 نفر از جوانان و م��ردان در محله زمزم به 
خاطر  بزهکاری های سنگین سرشان بالای چوبه دار 
می رود.« وقتی قدیمی ه��ای محله زمزم این جمله 
را می گوین��د صورت هایش��ان به خاطر س��نگینی 
این بدنام��ی در هم م��ی رود و چروک هایی به عمق 
نیم قرن فراموش��ی این منطقه بر پیشانی هایشان 
می نش��یند.» ... اگر  حرم��ت نگاه داش��تن جوانان 
محله ه��ای این منطقه ک��ه در لحظه ه��ای انتظار 
کشیدن مادرانشان و چشمان  منتظر کودکانشان در 
تابوت  شهادت نبود... حتما این محله ها را به مقصد 
نامعلوم ترک می کردیم. اما شهدا و خانواده های آنها 
حرمت دارند و ما هم باید حرمت دار آنها باش��یم...« 
این ها را  خادم مس��جد محله زم��زم می گوید و در 
حالی که س��رش را به نشانه تاس��ف تکان می دهد؛ 

داخل مسجد  می شود.
آنطور ک��ه دبی��ر دبی��ران ش��ورایاری منطقه ۱7 
می گوید؛ از ۱۴ محله منطق��ه؛ ۱۲ محله به صورت 
مستقیم درگیر زندگی لب خط ریل راه آهن هستند. 
محله های زمزم، زهتابی، وصفنارد، جلیلی، گلچین، 
سجاد، مقدم، ابوذر ش��رقی، باغ خزانه، بلور سازی، 
یافت آباد، ابوذر غربی و امام زاده حسن)ع( نیم قرن 
اس��ت که با زندگی منحوس لب خط دست و پنجه 
نرم می کنند و در  این میان  تنها محله آذری اس��ت 
که قدری از لب خط فاصله رفته است. اما این  محله 
نیز درگیر آس��یب هایی نوع دوم و سوم ناشی از گذر 

ریل راه آهن از میان منطقه شده است.

زمین های ارزانی ک�ه مهاجران زی�ادی را در 
خود جای داد

س��ال ها  قبل زمانی که اولین قط��ار روی ریل های 
راه آه��ن خرامی��د؛ بافت مس��کونی با ری��ل قطار 
فرس��نگ ها فاصله داش��ت. آنقدر فاصله داشت که 
صدای س��وت قطار از دور برای ساکنان این منطقه 
یادآور موس��یقی جاری طبیعت بود.  قدیمی های 
منطقه می گویند گس��ترش بافت مسکونی در این 
محدوده به حدود س��ال های ۱۳۳5 ب��از می گردد. 
زمانی که اصلاحات ارضی پ��ای مهاجران زیادی را 
از شهرها و روستاهای دور به تهران کشاند. آن زمان 
تهران شهر آرزوها بود برای مردمی که در دورترین 
روستاهای کشورر زندگی می کردند. قبل از هجوم 
مهاجران تمام زمین های اطراف ری��ل قطار مزارع 
گندم و باغ بودند و این مح��دوده تفرجگاهی بود در 

جنوب غرب تهران. 
اما ارزان بودن زمین های این محدوده عاملی بود تا 
مهاجران زیادی زمین های کشاورزی این منطقه 
را قطعه قطع��ه تصاحب کنن��د و خانه هایی ارزان 
قیمت در این محله ها س��اخته ش��د. حتی محله  
باغ خزانه و وصفنارد که به درخت��ان در هم تنیده  
باغ  هایشان معروف بودند؛ هم سرسبزی خود را به 
خانه هایی کاهگلی و آجری دادند. بیشتر ساکنان 
این محدوده آذری زبان ها هس��تند. اما مهاجرت 
اتباع بیگانه مانند افغان ها، هندی ها و بنگلادشی ها 
و همچنین س��ایر اقوام ایرانی معادله زندگی را در 

این منطقه بر هم زد.

مادران اینجا هر شب کابوس می بینند
»...اگر می خواهید درد دل ما را به گوش مس��ئولان 
برسانید؛ اول بنویس��ید که محله های اینجا امنیت 
ندارند... چرا یک مادر باید ه��ر روز تا زمانی دختر و 
پس��ر و ش��وهرش به خانه برگردد؛ صدرب��ار بمیرد 
و زنده ش��ود... چرا کابوس  هر ش��ب م��ن باید خبر 
خفت گی��ری و اذی��ت و آزار ارازل و اوباش لب خط 
باشه... چرا من هر شب ترس برنگشتن مردم را باید 
داشته  باش��م...با گذر هر موتوری از پنجره بیرون را 
نگاه می کنم تا امیدوار باش��م که امشب هم مردم به 
خانه برمی گ��ردد...« زن جوان با چادر خاکس��تری 
خانگی اش این جملات را می گوید و به  دنبال دختر 
خردسالش که به س��مت ریل قطار قدم برمی دارد؛ 
می دود ت��ا او را نه به  آغ��وش، بلکه به س��ینه خود 

سنجاق کند. 
محله مقدم درس��ت  بین ریل قطار ته��ران- تبریز 
و ته��ران- اهواز قرار گرفته اس��ت. محل��ه ای که به 
مانن��د جزیره ای بی��ن آس��یب های اجتماعی قرار 
گرفته اس��ت. هر چن��د معابر منتهی ب��ه ریل قطار 
تهران- تبریز به یکدیگر متصل شده  اند اما معابری 
که سمت ریل تهران- اهواز قرار دارد؛ به هم متصل 
نیستند و به همین دلیل مردم گاهی مجبورند برای 
رفتن به آن س��وی محله از روی ریل قطار رد شوند. 
».... دره��ای خانه های محله های ل��ب خط تنها به 
روی آس��یب های اجتماعی باز می ش��ود...« این ها 
بخشی از جملات  بریده بریده دختر دبیرستانی ای 
است که مادرش می گوید یک روز بعدازظهر نحس 
زمانی که دخترش از مدرس��ه به خانه برمی گشت؛ 
در یکی اززیرگذره��ای تاریک منطقه گیر معتادان 
می افتد و مجبور می ش��ود س��اعت مچی اش را در 
ازای آزادی اش از ش��ر خفت گیرها به آنها بدهد. آن 
سال زهرا نتوانست در امتحانات کنکور شرکت کند 
و به خاطر اتفاقی که برایش افت��اده بود؛ لکنت زبان 
گرفته بود. اما سال بعد رشته حقوق قبول شد و الان 
هم با گفتاردرمانی هایی که انجام داده لکنت زبانش 
بهتر شده اس��ت. در خانه که باز می شود؛ درست  در 
مقابل خانه ها و لابه  لایی درختانی که تنها حریم بین 
خانه ها و ریل قطار است؛ هم بساط مواد فروش ها به 
راه است و هم معتادانی که نشئگی مواد آنها را خمار 

کرده است. 

زیرگذران وحشت و رقص س�ایه معتادان در 
تاریکی

۱۴ زیر گذر این منطقه پاتوق یکی از آس��یب های  
اجتماعی است. حداقل از بس��اط هایی که معتادان 
ب��رای فروش خن��زل، پنزل ه��ای دزدی ش��ان در 
زیرگذره��ای تاریک و مخ��وف ب��ه راه انداخته اند 
می  توان فهمید زیرگذری که در آن پای می گذاریم 

متعلق به کدام دسته از بزهکاران است.
به ط��رف ریل های قط��ار ک��ه م��ی روم؛ لابه لای 
درختان معتادان ب��رای به دس��ت آوردن نیم گرم 
شیشه مش��غول قمار کردن داش��ته و نداشته های 
خود با فروشندگان مواد هس��تند. به گفته صداقت 
پورعباس��ی، دبی��ر دبی��ران ش��ورایاری منطق��ه 
۱7؛ معتادان ای��ن مح��دوده از چراغ هایی که برای 
روش��نایی زیرگذرها نصب می ش��ود ت��ا پیچ های 
ریل راه  آهن و قابلمه های خانه ه��ای مردم را به ازای 
هزینه مواد خود به مواد فروش��ان می دهند. در این 
میان قسمت پیچ های ریل راه آهن به مراتب بیشتر 
از خرده دزدی هایی است که از منازل ساکنان محله 

برمی دارند؛ ارزش دارد. 
طبق یک تقس��یم  بندی نامتعارف به دلیل گذر دو 
خط راه آهن؛ محله های بلورس��ازی، زمزم، زهتابی 
به ریل قطار تهران- تبریز نزدیک است و محله های 
سجادی و گلچین بیشتر به ریل قطار تهران- اهواز 
نزدیک اس��ت و در این می��ان محله مق��دم مانند 
جزیره ای بین دو  ری��ل راه آهن قرار گرفته اس��ت. 
همچنین هر ۱۴ زیرگذر بسیار خطرناکی که در این 
منطقه قرار دارد؛ در بیش��تر اوقات تاریک هستند. 
زیرگذرهایی که همیش��ه آبس��تن وحشت و ترس 
برای دخترهای دانش��جو و خانواده هایی اس��ت که 
ناگزیرند از مقابل ش��عله های لرزان آتش معتادان 
نیم نگاهی به س��ایه های لرزان این شبح های آشنا 

بیندازند.
بچه دزدی، خفت گیری، تجاوز به عنف و ... از جمله 
جرایمی اس��ت که در محله های منتهی به ریل راه 
آهن و زیرگذرهای مخ��وف آن روی می دهد. اینجا 
معتادان و خرده دزدان با انبر دس��ت النگو از دستان 
دختران خردسال و گوشواره از گوش های نازک آنها 
می ربایند. دبیر دبیران شورایاری منطقه ۱7 با  ابراز 
تاس��ف می گوید: قتل و مواد فروشی در محله زمزم 
زیاد است و شاید این محله سالی 8  اعدامی دارد که 

سرهایشان بالای چوبه دار می رود.

آرزوی نوجوان�ان اینج�ا رفت�ن ب�ه المپیک 
نیست

محل آذری، مقدم، زمزم پر اس��ت قهوه خانه هایی 
است که به گفته اهالی شروع بزهکاری و آسیب های 
اجتماعی از آنجاس��ت.  هی��چ وقت قه��وه خانه ها 
خال��ی نمی ش��ود و اس��تکان های کمرباریکی که 
گویی سال هاس��ت آبی برای تمیزی به آنها خورده 
پ��ر می ش��ود ازچای های غلی��ظ. و تل��خ که حتی 
تلخک هایی که داخل این استکان های کمر باریک 
عهد ناص��ری؛ کام پیرمردها را ش��یرین نمی کند. 
حضور نوجوانان و جوانان در قهوه خانه ها بیش��تر از 
مردان با سن بالاتر دیده  می شود.  زغال قلیان ها که 
عوض می شود تنها صدای پچ پچ حاضران و قل قل 
قلیان ها به گوش می رس��د و در لابه لای این هیاهو 
صدای جرینگ جرینگ استکان هایی که یک بار در 
یک سطل آب فرو می روند و دوباره  داخل آنها توسط 

شاگرد قهوه خانه پر می شود از چای.
»... جوانانی که یک ماش��ین داش��تند ب��ا فروختن 
ماشین هایش��ان آش��پزخانه مواد مخدر زدند و به 
یک سال نرس��یده »بی.ام.و« سوار ش��دن... شاگرد 
قهوه خانه جوانی را از دور نشان می دهد که نیم نگاه 
همه مشتریان قهوه خانه به اوست. ».... همین آقایی 
را که می بینید در عرض یک سال ۴0  میلیارد تومان 
از فروش مواد مخدر به جیب زد... راست یا دروغ ۱0 
تا  آشپزخانه شیش��ه زد و الان به اسب  شاه می گوید 

یابو....« آن جوانی که شاگرد قهوه خانه داشت درباره 
اش می گفت؛ قبله آمال و آرزوهای خیلی از نوجوانان 
محله زمزم و خیابان رضایی ش��ده است. جوان های 
زیادی هستند که می خواهند مثل او ماشین گران 
قیمت سوار شوند و پولی که حتی تعداد صفرهایش 
را نمی دانند به جیب بزنند. مث��ل او که هر روز عصر 
ماشین های شاس��ی بلند برای خرید مواد مخدر به 
محله رضایی می آیند و پول هایی که دسته دسته به 

جیب هایش می رود.
در کن��ار اعتیاد، اما تن فروش��ی ه��م  در خانه های 
قرمز خیابان رضایی  مش��تریان خاص خود را دارد. 
در کنار مواد فروش��ان و معتادان  زنان روس��پی هم 
رفت و آمدش��ان به محله و خیابان به راحتی انجام 
می شود. حتی چانه زنی های اولیه برای تعیین هزینه 
 تن فروش��ی هم امکان  دارد در ملاء عام انجام شود.

»...بعضی از زنان تن فروش از مناطق دیگر وارد این 
محله  ها می شوند. خیلی از این زنان و دختران معتاد 
هستند که حاضرند برای به دس��ت آوردن نیم گرم 
مواد  تن خود را به معرض فروش بگذارند... اینجا زنان 
و مادران زیادی نگران پسران و مردان خود هستند 
تا  خدای ناک��رده اغواگ��ری این زنان آنه��ا را دچار 
آس��یب نکند.« در برخی از کوچه های محله مقدم 
حتی می توان خانه های تنفروش��ی را به خوبی پیدا 
کرد. خانه هایی که حتی به قیمت ناچیز س��یب،تن 
زنان و دختران زیادی به خاطر لذت نشئگی از مواد 
به فروش می رس��د و کودکان زیادی در این خانه ها 

و فضاهای بی دفاع اطراف راه آهن به  دنیا می آیند.

معتادان منطقه 17 خودی هستند!
آنطور ک��ه صداقت عباس��پور می گوی��د؛ 60 تا 70  
درصد معتادانی که در لب خ��ط زندگی می کنند از 
اهالی و س��اکنان این محله ها هس��تند و تنها ۳0 تا 
۴0 درصد از معتادان  از مناطق دیگر به این محدوده 
امن می آیند. غروب که می شود؛ کار برخی از زنان و 
مادران ساکن لب خط این است تا بدن های به خواب 
رفته همسران و فرزندانشان را از داخل زیرگذرهای 
اط��راف راه آهن و یا لابه لای درخت��ان ریل راه آهن 

جمع کنند و به داخل خانه ها بیاورند.
سرازیر ش��دن مهاجران  افغانس��تانی، بنگلادشی، 
پاکس��تانی و هندی به ای��ن محله ها یک��ی دیگر از 
مشکلاتی اس��ت که س��اکنان قدیمی با ان دست و 
پنجه نرم می کنند.  اینجا بساط دعا نویسی و رمالی 
رونق خویی دارد و بیش��تر اتباع بیگانه س��اکن در 
محله های لب خط در زمینه رمالی و دعا نویس��ی و 
تسخیر جن شهرت خوبی به هم زده اند و مشتریان 

زیادی  دارند.
دبیر دبیران شورایاری منطقه ۱7 می گوید: منطقه 
۱7 دروازه ورودی ش��هر تهران است. از جاده ساوه و 
عبور از بزرگراه ش��هید کاظمی مهاجران به راحتی 
وارد منطق��ه ۱7می ش��وند. حتی از جاده س��اوه و 
پاسگاه هم همه مس��یرها برای مهاجران به منطقه 
۱7  می رسد. در واقع این منطقه یکی از دروازه های 
بی دفاع تهران اس��ت. خانه و مواد غذایی و کارهای 
س��یاه برای مهاجران غیر قانونی در این منطقه زیاد 
است و همین فراوانی نعمت برای مهاجران می شود 

بستری برای توسعه  آسیب های اجتماعی.

زلزله های 6 ریشتری شبانه منطقه 17
لرزه هایی به اندازه یک زلزله 6 ریشتری شب ها  لرزه 
بر اندام خانه های لب خ��ط می اندازد. خانه هایی که 
از ش��دت فرس��ودگی قد خمیده  اند. پور عباس��ی 
در این باره تاکی��د می کند:  قطارهایی ک��ه در این 
محدوده حرکت می کنند تنها مسافربری نیستند 
بلکه قطارهای باری هم هس��تند ک��ه کانتینرهای 
بسیار سنگین س��نگ معدن و ... را حمل می کنند.  
خانه ه��ای محله ه��ای نزدیک راه آه��ن  زمانی که 
قطارهای باری شب ها  حرکت می کنند؛ لرزه ای به 
انداز  یک زلزله 6 ریشتری بر اندام آنها می اندازد. این 
قطارها ش��ب ها حرکت می کنند و واقعا صدا و  لرزه 
مهیبی را بر خانه ها می اندازن��د.  وی ادامه می دهد: 
به غیر از مج��اورت ریل راه آهن وجود آس��یب های 
اجتماعی در این محدوده ارزش زمی��ن و املاک را 
به شدت  پایین آورده است. در حال حاضر خانه های 
نوساز با  تمام خدمات رفاهی متری ۲ میلیون و۲00 
و خانه های دو سال ساخت یک میلیون و 700 هزار 
تومان بیش��تر قیمت ندارد.  مردم منطقه ۱7اعتقاد 
دارد تمام این عوامل دس��ت به دس��ت هم داده تا نه 
تنها زندگی مطلوبی نداشته باشند؛  بلکه اصول اولیه 
عدالت اجتماعی در این محدوده رعایت نشود. آنها 
حتی از رئیس شورای شهر تهران  نیز دلگیر هستند 
چرا که حتی اعضای ش��ورای ش��هر ه��م به خوبی 

نمی دانند منطقه ۱7 کجاست؟
ادامه در ستون صفحه11

طبق یک تقسیم  بندی 
نامتعارف به دلیل گذر دو 
خط راه آهن؛ محله های 
بلورسازی، زمزم، زهتابی 
به ریل قطار تهران- تبریز 
نزدیک است و محله های 
سجادی و گلچین بیشتر 
به ریل قطار تهران- اهواز 

نزدیک است و در این 
میان محله مقدم مانند 

جزیره ای بین دو  ریل راه 
آهن قرار گرفته است. 

همچنین هر 14 زیرگذر 
بسیار خطرناکی که در 
این منطقه قرار دارد؛ 

در بیشتر اوقات تاریک 
هستند. زیرگذرهایی که 
همیشه آبستن وحشت 
و ترس برای دخترهای 
دانشجو و خانواده هایی 
است که ناگزیرند از 

مقابل شعله های لرزان 
آتش معتادان نیم نگاهی 
به سایه های لرزان این 
شبح های آشنا بیندازند
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ادامه از صفحه 10
منطقه 17 با مفهوم عدالت اجتماعی بیگانه است

صداقت پورعباسی درباره درخواس��ت مردم منطقه ۱7 می گوید: درست است 
که آقای احمدی ن��ژاد پروژه  راه آهن ته��ران- تبریز را نیم��ه کاره افتتاح کرد اما 
الان ش��رکت راه آهن هم می دانند اگر این  زمین های بلااس��تفاده و بی دفاع را به 
شهرداری واگذار کنند، برایشان اورده مالی ندارد. برای شهرداری هم تملک  این 
زمین ها  زیاد  اهمیت ندارد چرا که نمی خواهد دراین مح��دوده اتوبان امام علی 
بسازد که برایشان پرستیز داشته و برای انجام آن عجله داشته باشند. حالا اگر هر 
مقدار زمان نیز طول کشید تا با  راه آهن  به توافق برسد؛ اشکالی ندارد. این زمین ها 
حتی  اگر واگذار شود هم ارزش افزوده ای ندارد چرا که این زمین ها باید در حوزه 
خدماتی و افزایش سرانه ها خرج شود.  دبیر دبیران شورایاریی منطقه ۱7 تاکید 
می کند: آن چیزی که  مردم منطقه را اذیت می کند؛ این است که خدمت به مردم 
نه برای شهرداری مهم اس��ت و نه برای دولت. حالا که این زمین ها ارزش افزوده 
و پرس��تیژی نه برای دولت و نه برای ش��هرداری تهران  دارد؛  و بعد از تملک این 
محدوده ها باید به میدان میوه و تره بار، س��رانه ورزشی، فضای سبز، کتابخانه و ... 
تبدیل شود؛ هر دو طرف برای واگذاری و تملک آن تلاش زیادی نمی کند. الان ۱۱ 
سال است که دولت و شهرداری س��ر این زمین ها به توافق نرسیده اند. وی یادآور 

می شود: هم دولت و هم شهرداری باید در این زمینه  خلوص  نیت داشته باشند. 

در نشست خبری انجمن ققنوس عنوان شد؛
برگزاری کنسرت خیریه گروه دات ویژه ی بانوان 

)پاپ( به نفع انجمن بیماران سوخته)ققنوس(
 مصطفی ده مرده ای رییس بیمارس��تان ش��هید مطهری فوق نخصص جراحی 
پلاستیک در این نشس��ت خبری گفت: 90 درصد بیماران ناشی از سوختگی در 
کشور به دلیل عدم اگاهی از نکات ایمنی و غیراس��تاندارد بودن زیرساخت های 
کشور به این بیماری دچار شده اند و برای کنترل این مسئله باید با استانداردسازی 
زیر ساخت ها در کنار آموزش همگانی با همکاری نهاد های متولی و سازمان های 
مردم نهاداقدام کرد تا از ابتلا افراد به این بیماری در س��طح کلان جامعه بویژه در 
میان قشر آسیب پذیر جلوگیری و پیش��گیری کرد که در همین راستا کنسرت 
خیریه گروه دات ویژه ی بانوان )پاپ( به نفع انجمن بیماران س��وخته)ققنوس( 

برگزار می شود. 
به گزارش پایگاه خبری س��ازمان های غیردولتی ایران)وطن(؛ نشس��ت خبری 
برگزاری کنس��رت خیریه گروه دات ویژه ی بانوان )پ��اپ( به نفع انجمن بیماران 

سوخته)ققنوس( در محل انجمن حمایت از بیماران سوخته برگزار شد.
مصطفی ده مرده ای رئیس بیمارس��تان سوختگی شهید مطهری گفت: انجمن 
های زیادی برای حمای��ت از بیماران س��وختگی وجود ن��دارد و فعالیت در این 
حوزه با س��ایر حوزه ها متفاوت اس��ت و انجمن های فعال در این حوزه به بیماران 
مظلوم وآسیب پذیر جامعه می پردازند. وی تشریح کرد: بیماری سوختگی یکی 
از گرانترین و پردردسرترین بیماری هاس��ت و به خاطر مشکلات عدید بیماری 
سوختگی دانشکده های علوم پزش��کی برای احداث بیمارستان سوختگی اقدام 
نمی کنند واساسا به دلیل پرستیز کاری و حمایت نش��دن پزشکان در این مورد 
افراد کمی در این عرصه فعالیت می کنند. فوق نخصص جراحی پلاستیک اظهار 
کرد: هر تخت بیمارستانی س��وختگی ۱ تا ۲ میلیارد تومان هزینه احداث دارد و 
مریض 60 درصد س��وختگی ماهیانه 60 میلیون هزینه درمان دارد و چون اکثر 
بیماران سوختگی از قشر کم بضاعت جامعه هستند لزوم توجه نهاد های دولتی 
و خیران به این مس��ئله دو چندان اس��ت و حضور بیماران افغانستانی ها به دلیل 

نداشتن بیمه و برگه هویت این موضوع را تحت تاثیر قرار داده است.
این استاد دانشگاه بیان کرد: در کشور سالیانه ۲50 هزار نفر به بیماری سوختگی 
دچار می شوند که از این بین ۲5 درصد برای درمان در بیمارستان ها بستری می 
شوند و در هر س��ال تعداد ۲ هزار و 500 نفر بر اثر س��وختگی جان خود را از دست 
می دهند. وی ادامه داد: انجمن ققنوس در راستای توانمندسازی، کمک فکری، 
معنوی و ارائه پیشنهادهای کاری و رفاهی به بیماران سوختگی فعالیت می کند تا 

روحیه روانی بیماران سوخته را ارتقا دهد.
این مقام مس��ئول تصریح کرد: تا زمانی که بیماری در داخل بیمارستان بستری 
اس��ت مورد حمایت قرار می گیرد ولی بع��د از ترخیص از بیمارس��تان فرد مورد 
حمایت قرار نمی گیرد و بیماران س��وختگی باید برای ادام��ه زندگی، تحت نظر 
پزشک، روانپزشک باش��ند که به دلیل شرایط مالی امکان اس��تفاده از خدمات 
پزش��کی را ندارند و انجمن ققن��وس برای حمایت م��ادی و معن��وی از بیماران 
س��وختگی به وجود آمده اس��ت. ده مرده ای ضمن اش��اره به غیر همگون بودن 
تعداد تخت های بیمارستانی و بیماران سوختگی کشور تاکید کرد: برای کاهش 
معضلات و مشکلات ناشی سوختگی، بایستی استاندارد سازی زیر ساخت های 
صنعتی، شهری و روس��تایی مورد توجه قرار گیرد و با اطلاع رسانی درصد و روند 

رشد بیماران سوختگی کنترل شود.
مرتضی ایران دوس��ت مدیر عامل انجمن ققنوس در این نشس��ت خبری گفت: 
بعد فرهنگی جامعه در سطح عمومی کش��ور از اهمیت به سزایی برخوردار است 
و تلاش می شود با فرهنگ سازی بین بخش های متفاوت جامعه ارتباط تنگاتنگ 
ایجاد شود که برگزاری کنس��رت ویژه بانوان در همین راستاست. وی تاکید کرد: 
مشکلات و معضلات عمومی کش��ور با همکاری بخش های متفاوت جامعه قابل 
کنترل است که در این راستا باید همکاری بین هنرمندان، اصحاب رسانه و مردم 
بایستی صورت بگیرد تا آگاهی های پیشگیری برای کنترل آسیب ها افزایش پیدا 
کند که در نتیجه مشکلات نیز کاهش پیدا کند. این فعال اجتماعی تشریح کرد: 
بیمارن سوختگی در خارج از کشور مش��ارکت اجتماعی دارند ولی اکثر بیمارن 
س��وختگی بر اثر عوارض روحی و روانی از همرامی جامعه انص��راف داده و در انزوا 
زندگی می کنند و انجمن تلاش می کند با مشارکت قشر آگاه و تاثیر گذار جامعه 
به ویژه هنرمندان موجبات بازپروری و مشارکت اجتماعی این افراد را فراهم کند. 
وی افزود: انجمن فعالیت های جدی را با سایر ارگان ها مسئول؛ آموزش، بهداشت 
و سلامت جامعه شروع کرده است تا با فرهنگسازی و آگاهی رسانی، اطلاع عمومی 

برای پیش گیری از اقدامات منجر به سوختگی افزایش پیدا کند.
رویا ابراهیمی شاعر و ترانه س��را و مس��ول روابط عمومی انجمن ققنوس در این 
نشست خبری گفت: انجمن حمایت از بیماران سوخته)ققنوس( توسط بیماران 
سوختگی اداره می شود. وی ادامه داد: کش��ور ایران 8 برابر جهانی حوادث منجر 
به س��وختگی دارد و در حال حاضر ۳0 هزار بیمار سوختگی در کشور زندگی می 
کند که نیازمند کمک های مادی و معنوی تمامی اقشار جامعه هستند تا به عرصه 
زندگی اجتماعی برگردنند. گفتنی است: کنسرت خیریه گروه دات ویژه ی بانوان 
)پاپ ( به سرپرستی و خوانندگی شهره سلطانی ، به نفع بیماران سوختگی در روز 

بیست و سوم شهریور ساعت پانزده الی هفده در تالار وحدت برگزار می شود.

دردومین همایش تخصصی حقوق حیوانات با موضوع جرم انگاری حیوان آزاری توسط مصطفی ملکیان مطرح  شد:

 در جامعه ای که حقوق  انسان پایمال می شود 
توقع رعایت حقوق حیوانات از افراد یک شوخی جدی است!
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۱۱
سمن ها

فرصت آشنایی برندها ، با زنان تولید کننده در نهمین نمایشگاه زنان و تولید ملی
به نقل از روابط عمومی شهرداری منطقه 11؛ نصر اله آبادیان در بازدید از نهمین نمایشگاه زنان و تولید ملی که در بوستان گفتگو دایر شده است ؛ با اشاره به ارتباط برندها با مراکز کوثر؛ گفت: شبکه 

تولیدي میان مراکز کوثر و زنان تولید کننده شکل گرفته و این مسئله در ارتقاي کیفیت محصولات کوثرها بسیار تاثیر گذار است. وی افزود: نهمین دوره نمایشگاه زنان و تولید ملی نسبت به دوره های 
قبل، بهتر برپا شده و این اقدام می تواند باب جدیدی در حوزه برپایی نمایشگاه باز کند. آبادیان با اشاره به استقبال بسیارخوب شهروندان از این نمایشگاه تصریح کرد: با توجه به هجمه نمایشگاهی که 

در پایان شهریورماه در سطح شهر تهران برپا است استقبال شهروندان از این نمایشگاه خوب بوده است. به گفته شهردار منطقه 11، امیدواریم این اقدام الگویی در حوزه برپایی نمایشگاه و عرصه با 
محصولات باشد و زمینه رقابت را برای تولیدکنندگان و عرضه کنندگان فراهم کند. این نمایشگاه از 18 شهریورماه به همت ستاد توانمندسازی زنان سرپرست خانوار دایر شده است.

به گزارش پایگاه خبری س��ازمان ه��ای غیر دولتی 
ایران)وط��ن(؛ دومی��ن همای��ش تخصصی حفظ 
حقوق حیوانات ۲0 ش��هریور ماه به مناس��بت روز 
مبارزه با خش��ونت علیه حیوانات به همت دیدبان 
حق��وق حیوانات و با مش��ارکت زمین ب��رای همه، 
مخالف��ان آزمایش ب��ر روی حیوانات و س��تاد توان 
افزایی و حمایت از س��ازمان های مردم نهاد ش��هر 
تهران برگزار ش��د.  این نشست تخصصی به منظور 
انجام اقدامات علمی برای همزیس��تی با حیوانات 
وحفظ محیط زیست وصیانت از حقوق حیوانات و 

لزوم جرم انگاری حیوان آزاری برگزار شد.
مصطفی ملکی��ان فیلس��وف و روش��نفکر در این 
همایش گفت: در باره حقوق حیوانات در حوزه های 
معرفتی فراوان��ی صحبت می ش��ود و  در این میان 
دو حوزه فلس��فه اخلاق و روانشناسی اخلاق مطرح 

است. 
وی  ادام��ه داد: فلس��فه اخ��لاق از این که م��ا با چه 
اس��تدلالی وظایف اخلاقی نس��بت ب��ه حیوانات، 
نباتات و حتی جم��ادات داریم صحب��ت می کند و 
استدلال این اس��ت که ما نس��بت به حیوان، گیاه و 

جمادات وظایف و تکالیف اخلاقی داریم یا خیر؟.
این استاد دانشگاه افزود: نتیجه گرایی، وظیفه گرایی 
و فضیلت گرایی هر س��ه مکتب اخلاق��ی بزرگی اند 
که بر وجود حقوق ب��رای حیوانات به لحاظ اخلاقی 
و این که انس��ان هم در این باره چ��ه تکالیفی دارد، 
اجم��اع دارند، اما بحث اصلی بر س��ر روانشناس��ی 
اخلاق اس��ت؛ چراکه در روزگار ما بدیهی اس��ت که 

حیوانات حقوقی دارند.
ملکیان با اشاره به روانشناس��ی اخلاق ادامه داد: در 
روان یک فرد بایستی چه شرایطی حاکم باشد یا به 
عبارتی در ضمیر افراد چه بگذرد تا نسبت به حقوق 

حیوانات بی توجه باشد یا متوجه.
این فیلس��وف معاصر اظه��ار کرد: چه��ار عامل در 
عدم توجه به حقوق حیوانات وج��ود دارد که اولین 
مسئله به تبیین جایگاه حیوانات در فلسفه و جهان 
هستی توسط ارس��طو بر می گردد که اساسا وی ما 
بین انس��ان و حیوان تفاوت ماهوی قایل می شود و 
تعقل و اراده آزاد را مختص انس��ان م��ی داند که هر 
اقدام و حرکتی را با س��ایر موجودات می تواند انجام 
بدهد و اساسا به دلیل نداش��تن عالم درونی در کنار 
عالم بیرونی در تعبیر ارس��طو توس��ط حیوانات در 
مقابل انس��ان عامل اصلی عدم وظیفه فرد در قبال 
حیوان تلقی شده که این مسئله فلس��فه غرب را تا 

کانت تحت تاثیر قرار داده است. 
 وی تصریح ک��رد: نوعی عام��ل ثانویه ع��دم التزام 
افراد به رعایت حقوق حیوانات اس��ت که اساس ان 
از خودش��یفتگی فردی و گروهی اجتماعی انسان 
نش��ات می گیرد و خود بزرگ بینی، خود برتر بینی 
موجب اعمال خش��ونت توس��ط افراد به دیگران به 
ویژه حیوانات اس��ت. وی تش��ریح کرد: عامل سوم 
بی خبری ما از رابطه علی و معلولی بر اجزای جهان 
اس��ت. این درحالی اس��ت که نمی توان به دیگران 
آزاری رس��اند و در جای دیگر جهان اثر این لطمه را 
ندید زیست شناسی و بیوفیزیک هم بر این اساسند 
که اج��زای جهان ارتباط��ی ارگانیک با ه��م دارند 
و  انس��ان توجهی به آن ندارد که ام��روزه عدم توجه 

انسان به این مسئله به چالش کشیده شده است.
این اس��تاد دانش��گاه تاکید ک��رد: نکته چه��ارم از 
روانشناس��ی اجتماعی حاکم ب��ر اخلاقیات کلان 
جامعه نش��ات می گیرد و در جامع��ه ای که حقوق  
انس��ان پایمال می شود و خش��ونت در رفتار انسان 
به عنوان ابزار مورد بهره برداری قرار می گیرد توقع 
رعایت حقوق حیوانات از افراد یک ش��وخی جدی 

است. 
گلایل بلوچی کارشناس ارشد حقوق محیط  زیست 
در ای��ن همایش با اش��اره به نمونه ه��ای گوناگون 
اعمال خش��ونت علیه حیوانات گفت: از بین بردن 
وحش��یانه حیوانات، همراه با اذی��ت و آزار کمتر از 
قتل نیس��ت و کش��تن هر موجودی به این ش��کل 
قتل محسوب می ش��ود و زندگی حقوق فطری هر 
موجود زنده اس��ت که بایستی توس��ط قانون مورد 
حمایت قرار گیرد.  وی تاکید ک��رد: تمامی وقایعی 
که در رسانه ها بویژه در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی گزارش ش��ده محصول بی قانونی اس��ت 
و کش��ور در حال حاضر ب��رای کاه��ش آزار و اذیت 
حیوانات توسط افراد نیازمند قانونی کارآمد و دارای 
ضمانت اجرایی قوی اس��ت تا بتواند روند فعلی آزار 

حیوانات را تحت تاثیر جدی قرار دهد.
محمدرضا زمانی در مزاری حقوق��دان و وکیل پایه 
یک دادگس��تری و مدیر کمیته حقوق��ی دیدبان 

حقوق حیوانات در این نشست درباره نظام حقوقی 
حیوانات در ایران و لزوم جرم انگاری در قانون گفت: 
حیوانات بخش غیرقابل جایگزین سیستم طبیعی 
زمین هستند که باید برای سعادت بشر حفظ شوند. 

وی تاکید کرد: حیوان��ات در برقراری توازن طبیعی 
نقش مهمی دارن��د و باید از حق��وق درمان، حیات، 
آرامش، پرهیز از خشونت، نسل کشی و ... برخوردار 
باش��ند و هرگونه تعدی از موارد این چنینی موجب 
جرم نگاری است این درحالی است که قوانین مقرر 
در ایران رضایت بخش نیس��ت و نبود نظام حقوقی 
مناس��ب و خلأ قانون گذاری موجب سوءاس��تفاده 
جامعه انس��انی و اعمال خش��ونت بر علیه حیوانات 

شده است.
زمان��ی در مزاری گف��ت: گزارش های رس��انه ها از 
خشونت روزافزون و رعایت نشدن حقوق حیوانات 
با وجود تعهدات بین المللی، احکام فقهی و موازین 
اخلاقی حکای��ت می کند که فرافکنی مس��ئولان 
نسبت به این موضوع محل تأمل است که باید مورد 

توجه جدی قرار بگیرد.
این حقوقدان ادامه داد: انقراض مس��تمر گونه های 
مهم و نبود اقدام جدی برای احیای حیات آنها، کارا 
نبودن قوانین محیط  زیس��تی، جرم انگاری نکردن 

و بی توجه��ی مس��تمر از طرف مس��ئولان، ضعف 
س��لامت محیط بانان و نبود حمای��ت مالی و نقش 
منفی این مس��أله، نبود برنامه موثر برای حمایت از 
حیات وحش، بی توجهی به گونه ها، ش��کار فزاینده 
و عدم کارآمدی سیاس��ت های بازدارن��ده مواردی 
هستند که در بلندمدت باعث از بین رفتن گونه های 
حیات وحش شده اس��ت به طوری که در چهار دهه 
گذش��ته 90 درصد محیط زیس��ت و حیات وحش 
تخرب شده اس��ت. وی تصریح کرد: هرچند که آزار 
و اذیت حیوانت در قوانین کشور جرم انگاری نشده 
اما این رافع نظام قضائی و رس��یدگی به جرم نیست 
چرا که طبق اصل ۱67 قانون اساس��ی تعیین حکم 
برای تمام قضات یک تکلیف است و آنها می توانند با 
مراجعه به فتاوی، حکم برای فرد خاطی صادر کنند. 
کامران کش��یری دامپزش��ک و عضو هیأت مدیره 
دیدبان حق��وق حیوانات هم در ای��ن همایش ابراز 
کرد: زمین��ه اجتماعی، فک��ری و فرهنگ��ی اقدام 
عملیاتی برای جاافتادن حقوق فراهم ش��ده است و 

دیدبان حقوق حیوانات در مدت فعالیتش با تاکید 
بر دانش محور ی اقدامات جدی انجام داده است.

وی ضمن اش��اره به دیدگاه منفی نسبت به حامیان 
حقوق حیوان��ات تصریح ک��رد: ق��درت علمیاتی 

دفاع از حق��وق حیوانات خیلی بالاس��ت و در آینده 
جامعه تاثیر گذار خواهد بود که ب��ه عنوان مثال در 
 سال گذش��ته در کش��ورهای اس��کاندیناوی به دو 
شانپانزه ش��خصیت حقوقی داده ش��د، چون آنها 
خودشان را جلوی آینه می شناختند همین امسال 
رفتارشناسان حیوانات اعلام کردند که »بابون ها« 
)نژادی از میمون( اکنون به طور رس��می وارد اصل 

سنگ شده اند. 
کش��میری گفت: در حال حاضر موضوع حیوانات و 
بویژه بحث درمان انها به مقوله تجاری تبدیل شده 
است که این مسئله آس��یب هایی جدی بر سلامت 
حیوان��ات را در بر دارد که دقت به این مس��ئله برای 
تعیین حق��وق حیوان��ات لازم به نظر می رس��د تا 
حیوان به عنوان ابزار س��ود جویی قش��ر خاصی از 
جامعه در نیاید.  وی تاکید ک��رد: حیوانات به عنوان 
یک بچه ای که هرگ��ز بزرگ نخواهد ش��د در بین 
طرفداران نگهداری حیوانات بایستی شناخته شود 
و تا فرد با اش��راف به موضوع نس��بت به نگهداری و 

حمایت از حیوانات قدم بردارد.
ش��هروز فروتن کیا محق��ق جامعه ش��ناس در این 
همایش بیان کرد: حقوق حیوانات را در س��ه سطح 
بین المللی، ملی و منطقه ای می ت��وان مورد توجه 
قرار داد. وی تش��ریح کرد: در س��طح بین المللی به 
دلیل حاکمیت نگاه اقتصادی)سرمایه داری( و بازار 
محور بودن معادلات و معاملات بین المللی حقوق 
حیوانات مورد توجه قرار نمی گیرد واین سیس��تم 

علاوه بر انسان حیوان را نیز استثمار می کند.
این جامعه شناس اظهار کرد: در سطح ملی با تغییر 
حکومت و س��اختار اجتماعی در چهار دهه گذشته 
ارزش های اجتماعی دگرگون شده است وی در این 
تغییرات موضوع محیط زیس��ت مورد توجه جدی 
قرار نگرفته است و محیط زیست و حقوق حیوانات 

جزء اولویت های کشور نبوده است.
وی ضمن اش��اره به باوره��ای خوب و ب��د در مورد 
حیوانات در سطح منطقه بیان کرد:  فرهنگ منطقه 
ای شامل باور، ارزش ها، هنجار، زبان و اداب و  رسوم 
است که باورهای بد را در مورد حیوانات  تقویت می 
کند که دلیل عمده رفتار غیر مناس��ب با حیوانات 
اس��ت و می توان ۲00 باور غلط را در مورد حیوانات 
برش��مرد که موجبات ازار و اذیت حیوانات را فراهم 

کرده است.
این فعال اجتماعی تاکید کرد: حفظ محیط  زیست 
یک ارزش فرامادی است که در طول نیم قرن اخیر 
فراگیر ش��ده و جنبش های محیط  زیستی و حقوق 
حیوانات از دل س��رمایه داری بیرون امده اس��ت و  
در کش��ور تنها پنج س��ال از زمانی که مسأله حقوق 
حیوانات و محیط  زیس��ت باب ش��ده می گذرد که 
این مسئله مدیون فضای مجازی است اگر بخواهیم 
انس��ان را نجات دهیم باید طبیعت را نجات دهیم و 
برای نجات طبیعت باید با فرهنگس��ازی ارزش ها، 
آداب و رس��وم و اعتقادات م��ردم در نقاط مختلف 
تغییرات محسوسی ایجاد کرد تا ارزش های طبیعی 
حفظ شود در سطح ملی اکنون محیط  زیست جزو 
اولویت ه��ای جدی سیاس��ت گذاری نیس��ت که 
باید این اصلاح ش��ود و در س��طح جهانی سیستم 
س��رمایه گذاری برای تغیی��ر ش��رایط کنونی باید 

رویکرد مصرف گرایی را تعدیل کند.
در ادامه این همایش رکس��انا س��ربندی به شرایط 
موجود در پناهگاه های کش��ور پرداخ��ت و گفت: 
پناهگاه فعال در حوزه نگهداری از حیوانات شهری 
بی سرپرست به دلیل نداشتن استاندارد کافی مکان 
مناس��بی برای نگهداری حیوانات نیستند و عمده 
حیوانات واگذار ش��ده به این ام��کان با بی توجهی و 
عدم ش��ناخت افراد فع��ال در این حوزه با ش��رایط 
مناس��بی نگهداری نمی ش��وند. وی تصریح کرد: 
ازادی حق اولیه هر حیوانی اس��ت و تحت حمایت 
قرار دادن حیوانات در پناهگاه ب��ه دلیل دوری این 
حیوان��ات از ازار واذی��ت های احتمال��ی نقض حق 

آزادی این مخلوق است.
سرابندی با اش��اره به عدم جایگاه حقوقی پناهگاه 
ها اظهار کرد: پناهگاه ها فعال از منابع مالی داخلی 
و خارجی با برخی کمک های ش��هردایی ها اداه می 
ش��وند که ش��فافیت مالی در این حوزه وجود ندارد 
و یکی از بستر های سوء اس��تفاده از حیوانات برای 

منافع اقتصادی است. 
وی در پای��ان تاکید کرد: برای کاهش آس��یب های 
ناش��ی از جم��ع اوری حیوانات بی سرپرس��ت در 
مکان های محدود سازوکاری های ادرای، پزشکی 
و نظارتی بایس��تی مورد توجه قرار گیرد تا حیوانات 

نگهداری شده از اسیب های احتمالی به دور باشند.

در روان یک فرد بایستی 
چه شرایطی حاکم باشد یا 
به عبارتی در ضمیر افراد 
چه بگذرد تا نسبت به 

حقوق حیوانات بی توجه 
باشد یا متوجه؟

نوعی عامل ثانویه عدم 
التزام افراد به رعایت 

حقوق حیوانات است که 
اساس ان از خودشیفتگی 
فردی و گروهی اجتماعی 
انسان نشات می گیرد 
و خود بزرگ بینی، خود 
برتر بینی موجب اعمال 
خشونت توسط افراد به 

دیگران به ویژه حیوانات 
است
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براساس آمارهای مربوط به بودجه شورای شهر تهران و یک چارچورب تحلیلی:

هزینه تمام شده هر جلسه شورا شهر : 390 میلیون تومان
هزینه تمام شده نمایندگی 4 ساله هر عضو شورا: 5 میلیارد تومان

شورای شهر تهران برای مردم و شهر تهران واجد هزینه ها و فواید مختلف است. هزینه هایی مثل هزینه های جاری)دستمزد و حقوق اعضا و کارکنان 
دفاتر آنها و. ..(، هزینه های س��اختار اداری- تشکیلاتی شورا )و ش��ورایاری ها و س��من ها(، هزینه تصمیمات، مصوبات و طرحهای شورا) در صورت 
ناکارآمد بودن ( و فوایدی چون نتایج ناشی از تصمیمات، مصوبات و طرح های شورا )در دو بعد نظارتی و قانونگذاری( در صورت کارآمد بودن و درست 
بودن آنها از نظر اجتماعی و اقتصادی. دراین بین،کمی کردن این مولفه ها،به عنوان یک مس��اله کلیدی مطرح است و در یک بررسی دقیق،با هزینه 
آشکار)درج شده در بودجه سالیانه ش��ورا( و هزینه پنهان برخورد می کنیم که یافتن هزینه های پنهان و فوائد شورا، قضیه را مقداری بغرنج وپیچیده 
می کند چرا که بخش عمده ای ازاین دو مولفه قابلیت کمی کردن ندارد. برخی بر این باورند که می توان مصوبات و تصمیمات شورا را بر اساس یکسری 
شاخص ها قابل ارزیابی نمود که این کار در نوع خود نیازمند مطالعه و پژوهش جدی است. براساس مفاهیم علمی وعقلانی باید فواید آشکار و پنهان 
شورا بزرگتر و یا مساوی با هزینه های آشکار و پنهان شورا باشد.از آنجا که بخشی از معادله،قابل کمی کردن نیست باید طیفی ازنگاه های کیفی را مورد 
بررسی قرار داد که در این زمینه سه دیدگاه مطرح است؛ یک دیدگاه بر این باور است که »فوائد ناشی از مصوبات و نظارت های مستمر شورا و اعضا آن 
عملًا چندین برابر هزینه هایی است که مردم شهر برای شورا می پردازند. « دیدگاه رقیب،این است که کارنامه شورا از حیث شاخص هزینه و فایده قابل 
قبول نیست. به عبارت دیگر شورا کارایی لازم را نداشته است و می تواند در شرایط بهینه تری عمل نماید. یک دیدگاه دیگر براین مدعاست که اساسا 
چهارچوب هزینه و فایده، معیار مناسبی برای قضاوت در خصوص عملکرد شورا نیست. ودرخصوص نهاد شورا   نمی توان حتی به فرض عدم اثربخشی 
برروندها و فرآیندهای مدیریت شهری نهادی دیگر به جای آن گذاش��ت، معنای دقیق این گفتار این است که شوراها به عنوان بخشی از حقوق ملت 
برای تعیین سرنوشت خویش ایجاد می شود و به واسطه آنکه بخشی از مسئولیت حاکمیت برای مدیریت و پیشرفت کشور را انجام می دهد تحت هیچ 
شرایطی یک پروژه تلقی نمی شود و لذا با روش های ارزیابی پروژه هم قابل ارزیابی نیس��ت. درخصوص ارزش و ضرورت فعالیت نهادی چون شورای 
اسلامی ش��هر و روس��تا، که در ذات خود در برگیرنده ارزش ها و کارکردهای دیگری چون کارکردوارزش فرهنگی،کارکرد و ارزش معنوی،کارکرد و 
ارزش اجتماعی،کارکرد وارزش نظارتی،کارکرد وارزش مدنی،کارکرد و ارزش مقررات گذاری و مانند آن اس��ت، بایس��تی از روش ارزیابی عملکرد و 

تحقق و یا عدم تحقق کار ویژه های آن بهره جست.
دیدگاه نگارنده به عنوان فردی که مسائل ش��ورا را از نزدیک پیگیری می کند در قدم اول ساختن معیاری نسبی برای افکار عمومی و شهروندان است 
که بر اساس این معیارها بتوانند قضاوت روشن تری در خصوص عملکرد شورای شهر داشته باشند که برای نیل به این هدف دو شاخص ارائه می شود؛ 
شاخص قیمت تمام شده )هزینه( هر جلسه شورای شهر تهران که این شاخص بریک پایه تئوریک در اقتصاد استوار است. در زنجیره تولید یک خدمت 
یا کالا ممکن است نهاده ها و کالاهای واس��طه ای متعددی مورد اس��تفاده قرار گیرد که نهایتاً منجر به تولید یک کالای نهایی شود. با بررسی دقیق 
نقش و کارکرد شورا در قانون می توان گفت محصول نهایی یا کالای نهایی شورای اسلامی ش��هر همان مصوبات آنهاست ) در دو شکل طرح یا لایحه 
(.اگر بخواهیم عینی تر این مفهوم را باز کنم بدین صورت اس��ت که ماحصل تلاش یک تشکیلات اداری با حدود ۴00 نفرنیروی انسانی و یک ساختار 
کمیسیونی ) مرکب از 6 کمیسیون تخصصی (و ساعتها جلسه و ... نهایتاً در جلسات ) علنی و غیر علنی (به ش��کل مصوبات شورا در می آید .بر اساس 
مفاهیم علمی این کالاها و نهاده ها و فرایندهای واسطه بخشی از زنجیره تولید کالای نهایی محاسبه می شوند و در ارزش گذاری آنها علی الاصول به 

قیمت کالای نهایی توجه می شود.
البته برخی از اعضا شورا،دو اشکال به این تکنیک محاسبه وارد می کنند؛ یکی اینکه اعضا شورا تعداد زیادی جلسات کارشناسی و کمیسونی داشته و در 
آنجا ساعت ها وقت می گذارند و مدعی هستند که در این روش، این تلاش آنها مورد محاسبه قرار نمی گیرد که به نظر نگارنده این اشکال چندان قابل 
قبول نیست و هر تلاشی که اعضا ش��ورا به هر صورتی انجام می دهند نهایتاً در قالب مصوبات آنها قابلیت اجرایی و قانونی پیدا خواهد کرد .دیگر اینکه 
برخی از اعضا معتقدند بخش نظارتی شورا در این تکنیک مورد توجه قرار نگرفته اس��ت و این موضوع را اشکال اساسی این مدل می دانند.اما در پاسخ 
این دسته از منتقدان باید گفت؛اگر منظور از نظارت، نظارت سیستمی و ضابطه مند باشد به طور معمول در مصوبات، طرح ها، و موضوع حسابرسی و 
مسائل مربوط به بودجه خود را نشان می دهد که این موارد نیز باید در جلسات شورا صورت عملی و قانونی پیدا کند.و اگر منظور از نظارت ،بازدیدهای 
میدانی اعضا باشد ، این بخش نیز در جلسات شورا به صورت تذکر مطرح می شود واگر هم در جلسات شورا مطرح نشود بیشترشامل نظارت های فردی 
اعضا می شود که نظارت های فردی )این چنینی( در مقیاس مسائل و مشکلات عظیم ش��هر تهران متغیر قابل توجهی نیست .بخش دیگر از وظایف 
نظارتی شورا هم مربوط به پیگیری مسائل و مشکلات مراجعه کنندگان مردمی به دفاتر اعضا است که این مورد اولا در خصوص همه اعضا صدق نمی 
کند و از طرفی حجم مراجعات مردمی در مقام مقایسه با جمعیت میلیونی تهران عدد قابل توجهی نیست .می توان گفت که تنها اشکال وارده به این 
تکنیک در همین بخش نظارت شورا است ) هر چند این اشکال کلیت مس��أله را از بین نمی برد(.البته با یک روش دیگر نیز می توان استدلال کرد که 
اشکال فوق خدشه چندانی به مدل ما وارد نمی کند.همه اعضا شورا در پاسخ به نحوه و میزان حقوق دریافتی خود می گویند که دریافتی ما حق الجلسه 
ای است. این نکته به معنای تأیید ضمنی مدل ما است. حال اگر بخواهیم بر اساس این شاخص قضاوت کنیم بایستی هزینه کل شورا در طول سال را 
بر تعداد جلسات شورا تقسیم نماییم. بودجه کل شورا )شورا، سمن ها ، ش��ورایاری ها و حسابرسی( در سال 9۳ معادل سی و شش میلیارد تومان بوده 
است و تعداد جلسات شورا در این سال با کس��ر ایام تعطیل حدود 9۲ جلسه می شود، از تقس��یم این دو عدد به هم به عدد سیصد و نود میلیون تومان 
خواهیم رسید. بنابراین می توان گفت هزینه )قیمت( تمام شده هر جلسه شورای شهر تهران معادل سیصد و نود میلیون تومان است. اگر یک جلسه 
شورا را به طور متوسط سه ساعت فرض کنیم، آنگاه با تقسیم عدد سیصدو نود میلیون تومان بر این زمان هزینه هر دقیقه شورا معادل دو میلیون و صد 
و پنجاه هزار تومان خواهد بود. حال بر اساس این شاخص می توان مباحث و موضوعات مطرح شده در هر جلسه شورای شهر تهران را مورد ارزیابی قرار 
داده و در مورد آن قضاوت کرد. علاوه بر این می توان شاخص قیمت تمام شده )هزینه( عضویت چهار ساله هر عضو را بررسی کرد. شورای کنونی تهران 
مرکب از ۳۱ عضو است که به مدت چهار سال برای شورا انتخاب شده اند. اگر سرجمع بودجه شورا را در چهار سال عضویت بر تعداد اعضا تقسیم کنیم، 
در نتیجه، هزینه ای که برای عضویت هر عضو پرداخت می شود، به دست می آید.)البته این فقط هزینه ای اس��ت که شهر و مردم در طول دوره چهار 
ساله متحمل می شوند .و هزینه های قبل از آن یعنی هزینه های انتخابات و استقرار شورا در آن لحاظ نشده است(. با محاسبه افزایش ده درصدی در 
بودجه سالیانه شورا سرجمع چهار س��ال معادل صدو پنجاه و دو میلیارد تومان است که با تقسیم این عدد بر تعداد اعضا، هزینه تمام شده عضویت هر 
عضو شورا )به مدت چهار سال( حدود پنج میلیارد تومان خواهد بود. و بر این اساس، عملکرد فردی هر عضو را می توان با مقایسه کمی و کیفی عملکرد 
با این هزینه تمام شده مورد قضاوت و ارزیابی قرار داد . حال نکته کلیدی آن است که چه چیزی را باید با شاخص های ارائه شده، مقایسه کرد. برای پاسخ 
به این مساله، باید در دو بخش به آن پرداخت. ابتدا بررسی هزینه )قیمت( تمام شده هر جلسه شورا به عنوان معیاری برای سنجش عملکرد کلی شورا 
و دیگری؛ شاخص قیمت )هزینه ( تمام شده نمایندگی و عضویت که معیاری است برای بررسی عملکرد هر عضو شورا. برای محاسبه و ارزیابی هزینه 
تمام شده هر جلسه شورا، باید یک پایه و معیار منطقی و محکم تعریف کرد. برای تعریف این معیار فرض کنید که شورا اساسا وجود خارجی نداشت. در 
این حالت شهرداری و سیستم مدیریت شهری وظایف و سر فصل های کاری خود را با یک کیفیتی انجام می داد و خروجی عملکرد آن، واجد یکسری 
مختصات کمی و کیفی بود. حال، شورا را به معادله مدیریت ش��هری اضافه کنید. در این حالت آنچه که باعث بهبود عملکرد کیفی و کمی شهرداری 
می شد، به عنوان سهم شورا از کارآمدی مدیریت شهری به تعریف می رسید. به عبارت دیگر، چنانچه قانونگذاری و نظارت باعث ایجاد تفاوت معنادار 
در خدمات رسانی سیستم شهری شود، آنگاه می توان چنین استدلال کرد که این بهبود محصول عملکرد شوراست و این بهبود در کمیت و کیفیت 
خدمات رسانی را می توان با شاخص هزینه هر جلسه شورا مقایسه و قضاوت کرد. اینجا، این افکار عمومی و نخبگان هستند که باید این دو شاخص را با 

هم مقایسه کنند و به کارنامه کلی شورا نمره دهند که در این بخش، شورا می توانست بسیار بهینه تر عمل کند.
اما در ارزیابی شاخص قیمت )هزینه( تمام شده نمایندگی و عضویت، ضروری است که چارچوب های ملموسی برای عملکرد هر عضو تعریف و تبیین 
کرد. معیارهایی چون اظهارنظرها، موافقت و مخالفت در جلس��ات علنی و میزان مش��ارکت در گفتگوها و تصمیم گیری ها، تذکرات به شهرداری و 
نتایج آن، نطق پیش از دس��تور و موضوعات اصلی نطق، بازدید از پروژه های ش��هری و نتایج و آثار بازدیدها، کیفیت و میزان تأثیرگذاری و حضور در 
کمیس��یون های تخصصی ش��ورا و نتایج و کارکردهای آن، میزان حضور در مجامع عمومی و در میان مردم و محلات و کیفیت و کمیت رسیدگی به 
مسائل و مشکلات آن ها، حجم مراجعات مردمی به دفاتر عضو و نحوه پاسخگویی به مطالبات و مشکلات آن ها، کمیت و کیفیت حضور در رسانه ها و 
نشریات و میزان تعامل با آن ها و نتایج و کارکردهای آن. حال بایستی با مقایسه این معیارها با هزینه تمام شده برای هر عضو به قضاوت دقیق رسید. به 
نظر می رسد، برخی اعضای شورا در دو سال گذشته در حد بهینه عمل کرده اند و کارنامه قابل قبولی دارند و برخی از آنها در حد سربه سری عمل نموده 
و تعدادی نیز در پایین تر از هزینه انجام شده منشا تاثیر بوده اند. گرچه تحلیل هزینه - فایده یک روش ارزیابی پروژه است که عمدتا برای بررسی پروژه 
های اقتصادی به کار می رود که عمدتا قابلیت کمی کردن دارند اما می توان از این روش به عنوان یک چارچوب عقلانی و منطقی برای قضاوت کردن در 
خصوص نهادها و سازمان های اجتماعی- سیاسی استفاده کرد.گرچه ممکن است به کارگیری تحلیل فوق در این موارد تا حدی مناقشه برانگیز باشد. 


